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Ö\SÖZ 

GAP Idaresi Başkanlıgı. "GAP Master Planı"nın yerini alacak. GAP Bölgesel Kalkınma Planı 
ça lışmasını . katılımcı bir süreç içinde başlatm ış bulunmaktadır. 

Teknisyen olarak hazırlık ça lışmasında görev aldıgım ve 1989 yılında Lamarnıanan Master 
Planı'nın uygulanmaya baş laması üzerinden geçen 10 y ıl. Planın sadece yenilenmesi ihtiyacını 

degil. bir La kım başka degişi klikleri de gündeme getirmiştir. Dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve 
planlama praLiginde önemli degişiklikler olmuş ve kalkınınayla ilgili temel bir takım konular 
daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yapı lan dünya zirvesinde çevre ve dogal kaynakların korunması konu· 
ları ile sürdürülebilir kalkınma yaklaşımı . kalkınma literatüründe ön plana çıkmıştır. Kalkınma 
kavramı artık salt, kaynak ların gel iştirilmesi ya da fiziksel yapıların inşasını içermemektediı•. 

Artık sulama ya da tarımsa l üretimi arttırmak için proje yapmak gündeme gelmemektedir. 
Kalkınmanın odagına insan yerleştirilmiş ve dogaı kaynakların korunması birinci derecede 

önem kazanmış bulunmaktadır. 

Gündem·21 dokümanını üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu, hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkanları düzeyinde imzalanan Rio Zirvesi'ni takiben, başka konularda da 

önemli gelişmeler ortaya çıkmıştır. 1994 'te Kah i re Konferans ı nüfus. 1995'te Bejing Konferansı 
" cinsiyet dengeli kalkınma " konusundaki yen i ilke ve yaklaşımları belirlem iştir. Kopenhag'daki 
(1995) ilkeler ka lkınınada sosyal politikalara ilişkin yeni gündemler saptam ıştır. 1996 'da Istan

bul'daki HabiLat ll Kent Zirvesi. kalkınınanın ve gelişmen in kentsel baglaınına ilişkin degerieri 
evrensel boyutlara taşım ış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçekleşen Dünya Su 
F'orumu. kalkınına ve su kaynaklarının gel iştirilmes i ve yönetimi konusundaki çagdaş 

yaklaşım ları ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretmekteydi. Ancak 
bu gelişıneler GAP'ın genelinin. bir tür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagdaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sunınuştur. B ir 
diger fırsat ise. tüm çalı şmaya ilişkin direktifin. GAP'ın 201 O yılına kadar tamamlanınası Lali

matıyla birlikte. siyasi iradeye yansıınış olmasıdır. Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden 
saglanan girdi ve katkılarla bu Lalimatın geregini yerine getiren bir çalışına olarak gerçekleşmiş 
olacaktır. 
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Katılımcı bir şekilde yapılmasını esas aldıgımız GAP Bölgesel Kalkınma Planı çalışması 

süresince tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
degişik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin fırtınası toplantıları yapılmıştır. Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntem· 
lerinin belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların görüş ve katkıları alınmış olmaktadır 

Bu kitap. başlangıç aşamasında yapılmış olan sözkonusu bu toplanulardaki konuşmaları 

kapsamaktadır. Ancak katkı ve katılımdan anladıgımız bu toplantılarda ortaya konan görüşlerle 
sınırlı kalmamaktadır. Toplum kesimleri ve onların örgütleri aracı lıgıyl a yapılacak bir dizi başka 
çalışma da planlanmaktadır. Temsil edilmeyen kesimlere dogrudan ulaşma yöntemleri de kul· 
lanılanarak. katılım en üst düzeyde uygulanmaya çalışılacak ve GAP Bölgesel Kalkınma Planı 
bu kez aşagıdan yukarıya bir şekilde oluşacak. bu program bütün paydaşlar tarafından çizil· 
miş şekliy le. uzmanlar tarafından gerçekleştirilmiş ve yine paydaşların onayıyla yürürlüge 
girm iş veya siyasi iradeye sunulmuş olacaktır. Bunun önemi TOrkiye'de katılımcı planlama 
an lay ışıyla gerçekleştirilen ilk kapsamlı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılımcıl arın ortak emegi ve katkısıyla ortaya çıkacak yeni GAP Bölgesel Ka lkınma 
Planı'nın hayırlı olması dilegiyle. saygılarım ı sunarım. 

4 

Dr. l.H.Olcay ÜNVER 
GAP Idaresi Başkan ı 



GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 

57 nci Hükümetin Programında "Güneydogu ve Oogu Anadolu'nun geri kalmışlıg ı . ekonomik 
ve sosyal önlemlerle çözülecektir" politikası yer a lmıştır. Bu karar çerçevesinde. Bakanlar Kuru
lu Güneydogu Anadolu Projesi'nin (GAP) 2010 yılında biLirilmesi kararını alm ış ve ekonomik. 
sosyal ve benzeri diger önlemlere ilişkin planlama ça l ışma ların ı yapmakla GAP Idaresini görev
lendi rmiştir. 

Bu direktif üzerine GAP Idaresi kendi bünyesi içinde planlama ça lı şmalarını yürütecek GAP 
Bölge Ka lkınma Planı Proje Ekibini kurmuştur. Proje Ekibi konularında uzman. deneyimli ve uy
gulama tecrübesi olan k işilerden oluşturulmuştur. Proje ekibi. bölge planlama. iktisad i planla· 
ma ve finansman modelleri. sosyal planlama. tarımsal ve kırsal kalkınma. altyapı-çevre ve ileti· 
şim olmak üzere a ltı ça lışma grubu halinde örgütlenın iştir. 

Bilindigi üzere. Güneydogu Anadolu Projesi başlangıçta bir su ve toprak kaynakları gel işt ir· 

me projesi olarak p lan lanın ış . 1989 yılında hazı rlanan GAP Master P lan ı ile entegre bölgesel kal· 
kınına programına dönüştürü lmüştür. GAP Master Planı. sektörler arası entegrasyonu dikkate 
alan GAP' ı n hedef ve stratejilerini belirleyen. GAP kapsamında kamu yatırımlarını zaman ve me· 
kan itiba rıy la ve finansman ihtiyaçlarıyla planlayan temel dokümand ır . Mevcut uygulamalar 
mümkün oldugu ölçülerde bu doküman çerçevesinde yürütülmektedir. 

1989 GAP Master Plan ı . geleneksel. merkezi planlama anlay ış ı ile hazırlanmış. bi lgi verici. 
kaynak degerlendirmeye ve gelir artırmaya yönelik projeler üretm iş bir pland ı r . Hazır lanacak 

olan yeni planı. 1989 GAP Master Planından ayıran temel özellikler: bölge ve dünyada ıneyda· 
na gelen gelişmeleri dikkate alması . katı lımcılıga önem vermesi. projeden etkilenen kesimlerin 
plan hazırlama ve uygulama sürecinde etkin rol a lınaların ı benimsemesi. ekonomik-sosyal ve 
çevresel gelişmey i birlikte ele a lması . sürdürülebilir kalkınma ilkelerini (dogaı ve kültürel çevre 
koruma-sorumlu lukları paylaşma-yerellik·saydamlık-erişebi lirlik·kalıcı olma-bölgesel öncelik· 
sosyal adalet) esas almasıd ır. Yeni planın hareket noktasını ise 1989 GAP Master P lan ı ile GAP 
Idaresince hazırlanmış olan GAP Sosyal Eylem Planının uygulama sonuçlarına ilişkin degerlen· 
dirmeler oluşturacaktır. 

GAP Idaresi yeni plan çalışınalarını katılımcı planlama teknigi ile gerçekleştirecektir. GAP 
Bölgesel Kalkınma P lan ı ismiyle hazırlanacak olan doküman: yöre halkının yaşam kalitesini 
sosyal. kültürel. ekonomik ve çevresel açı lardan artırmay ı hedefleyecek. bölge insanının ve ilgi· 
li kamu kuruluş larının katı l ımıy la hazırlanacak ve uygulanacaktı r . Kamunun p lanın hazırlan· 
ması ve uygu lanmasında etkin katılımı önem arz etmektedir. Ayrıca bölge insanının bu süreçte 
rol alması yerel halkın gerçek sorunlarına . gereksinimlerine. tutumlarına ve önceliklerine du· 
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yarlı bir plan hazırlanmasına imkan sa~layacaktır. Bu amaçla Proje Ekibi ça lışma programını 

hazırlanmış ve bu program 14 Nisan-31 Mayıs 2000 tarihleri arasında 9 GAP ilinde yapı lan bil
gilendirme toplantıları ile başlatılmıştır. Bu program do~rultusunda Proje Ekibi çalışmalarını 

yürütmektedir. 

Yeni plan şu aşamalardan geçerek hazırlanacaktır: 1) Veri toplama ve güncelleştirme. 2) 

1989 GAP Master Planı ve Sosyal Eylem Planının d~erlendirilmesi ve bugünkü durumun çö
zümlenmesi. 3) Kalkınma ihtiyaçlarının ve sınırlarının belirlenmesi. 4) Hedef ve stratejilerin be

lirlenmesi. 5) Kalkınma seçeneklerinin hazırlanması. 6) Kalkınma seçeneklerine ilişkin finans
man modellerinin hazırlanması ve taslak Bölge Planının oluşturulması. 7) Bölge kalkınma pla
nı ve Uygulama programının oluşturulması. ve 8) l zleme·d~erlendirme sisteminin kurulmasıdır. 

Hazırlanacak GAP Bölge Kalkınma Planı sonucunda iki önemli doküman ortaya çıkacaktır : 

GAP Bölge Kalkınma Planı ve Uygulama Program ı. 

Yeni plandan beklenenler; ekonomik yapıda d~işim sürecinin başlaması. yaşam standartla
rının iyileşmesi . bölge ile ulusal ölçekteki göstergeler arasındaki farklılıkların azalaca~ı. bölgeye 
dışarıdan sermaye akışının temini. GAP'ın kamu fon ları ile desteklenmesinin yanında bölge ve 
bölge dışı özel kaynakların da giderek artan ölçüde katkısının sa~lanmasıdır. 

Yeni planlama çalışmasının ana felsefesi: sürdürülebilir insani kalkınma ve katılımcı lıktıı·. In
san kalkınmanın oda~ındadır. Planın temel amacı. yaşam kalitesini yükseltmek ve bunu sürdü· 
rülebilir kılmşktır. 

Ister istemez plan döneminin de ötesine taşacak olan nihai amaç ya da başka bir deyişle pla

nın vizyonu ise "Refah ın arttı~ı ve yaygınlaştı~ı ve bunun herkese ekonomik faaliyetlere katılma 
fırsatı vererek sa~land ı~ı ; bölgenin di~er bölgelerle olan gelişmişlik farklarının ortadan kalktı~ı: 

bölgedeki kaynakların etkin kullanıldı~ı . sürdürülebilir büyüme ve toplumsal isti krarın bir gere

~i olarak verimlilik ve istihdamın arttı~ı: güçlü. özgüvenli. donanımlı. ~itilmiş ve kü ltürel geliş
mesi sa~lanmış bireylerden oluşan : ulusal ekonomiyle bütünleşmiş , dışa açık. fırsat eşitli~inin 

etkin oldu~u . demokratik bir toplumsal yapının gerçekleştirilmesidir." 

Bu yapının gerçekleştirilmesinde izlenecek yeni strateji • pazar ekonomisinin tüm kurum ve 
kuralları ile oluşturacak altyapının sa~lanması. bölgenin ulusal pazarla bütünleşmesi. pazarın 
çözüm üretemedi~i alanlarda. pazarın etkin işleyişini bozmayacak biçimde kamu inisiyatifinin 

kullanılması. bölge mekansal yapısının çevre boyutunu ön plana çıkaracak şekilde düzenlenme
si. sürdürülebilir kalkınmanın gerçekleştirilmesi için beşeri. do~a l ve ekonomik kaynak ların 

uyum içinde ve birbirlerini tamamlayacak şekilde geliştirilmesi. öncelikli hedef gruplar ın destek
lenmesi. ça~daş kurumsal yapıların oluşturulması ve güçlendirilmesi amacıyla gerekli düzenle
rnelerin ve yönlendirmelerin yap ılmasıdır.· Bu ba~lamda önümüzdeki dönemde kalkınmada ön
cü rol giderek özel gir işim ve gi rişimci ler tarafından üstlenilecektir. 
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G.\Zi:\\TEP 

OT RUM BAŞKANI - Pror.Or.Tamer ARPACI 

Prof. Or. Tamer ARPACI: Sayın Belediye Başkanını. Sayın GAP Idaresi Başkanım ve GAP 

Bölge Kalkınma Idaresi Başkanlıgı Gaziantep toplantı sının degerli katılımcıları. sabahki oLuru· 

mumuza hoş geldiniz. onur verdiniz. teşekkür ederiz. 

Oturumu müsaadenizle açıyorum ve açılı ş konuşmalarını başlatmak üzere GAP Idaresi Baş· 

kanı Sayın Olcay ü VER'i kürsüye davet ediyorum. 

Or. 1. ll . Olcay ÜNVER (GAP Bölge Kalkınma İdaresi Başkanı ) : 

Sayın Valiın . Sayın Büyükşehir Belediye Başkanını. degerli konuklar'. 

Master Plan ı Revizyonu çalışmam ızın 2. toplanusını Gaziantep'te yapıyoruz. Cuma günü ilk 

toplantı Diyarbakır'da yapılm ıştı. Bu toplantılar GAP Idaresi'nin ve genelde de Türkiye'nin böl· 

gesel ka lkınma konusuna yeni yaklaşımını temsil ediyor. 

Her şeyden önce GAP Master Planı'nın revize edilmesi ihtiyacından kısaca bahsedeyim. 

GAP' ın Master Plan ı. çogumuzun hatırlayacagı gibi 1989 yı lında yapılmıştır. 1989 y ı lında yapı· 

lan Masteı' Plan. arazi ça lışmasından çok bir büro ça lışmasıyd ı. Çünkü bir yaklaşım degişikligi· 

ni plana yansıtma gibi biı' ih tiyacı karşılamamaktayd ı. Master Planın yapılmasına kadar GAP 

daha çok Devlet Su I şleri Müdürlügü'nce yürütülen su ve toprak kaynaklarının geliştirilmesine 

yönelik bir projeler demeti olarak ele alınm ı ştı r. 1989 yılındaki Master plan: bu yaklaş ımdan. 

bir entegre pı'O je yak laş ırnma geçişi temsil ediyor'du. GAP bu planla. entegre çok sektörlü kamu 

yatırım ları olmuştur. Bu unsurun gerçekleştiı'ilmesine ve hizmet edilmesine yardımcı olan araç· 

lar olaı'ak ele alındı. Yeniden yapılanma ihtiyacı çıktı ve bütün bunlar birleştiginde derli toplu. 

degişik ça lışına ları bir araya toplayan ve sürdürülebilir insani kalkınma dedigirniz felsefeye uy· 

gun bir plan ve bunun pı'ograınının üretilmesi i htiyacı gündeme geldi. Bu çalışmam ız ve bu top· 

!antı . işte bu ihtiyaca cevap verecek olan sürecin başlangıcıdır. 

Bu plan ı . neden revize ettigimizi açıkladıktan sonra neden katılımcı yaptıgıınıza da kısaca de· 

ginmek istiyorum. Sürdürülebilir kalkınına dedigirniz kavram üç temel ayak üzerine oLUr'an biı' 

kavram. Bunlardan bir tanesi kamu yatırımları. GAP'ın kamu yatırım programı. büyük bir prog· 
ram. Türkiye'n in en büyük yatırım programı. dünyadaki bu türden yatırım programlar'! içinde 
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de en büyük. Ama iki önemli ayak daha var. Bunlardan bir tanesi özel sektörün ka lkınmaya ka· 
tı lımı ve belli aşamadan sonra ekonomiyi devra lması. Ikinci ayak da halkın projeye katılımı. Bü

tün bu tarafları veya ortakları bir araya getirip bundan sonra yapılacak olan ları gerek plan ge

rek program detayında görüşme ve bir konsensus halinde olabildigince veya bazı durumlarda 
uzlaşma halinde doküman bir program çıkarma ih tiyacı ve gerekliligi bu çal ışmay ı katılımcı yap

mamızı sagl anııştır. Bildiginiz gibi çagdaş yaklaşım lar zaten. bir kesimin bir bölgenin yada bir 

ülkenin kalkındırılnıası olsun. bütün sürecin artık tepeden inme degil aşagıdan yukarıya olması 
gerekLigini bize göstermektedir. Ve biz bu süreci planlama aşamasından itibaren aşagıdan yuka

rıya dogru yapmaya karar verm iş bulunuyoruz. Böylece ilgili tüm kesimler, tüm ortaklar. kal

kınmanın belli pro jelerinden yada belli sonuçlarından yararlanan bir anlamda pasif yararlanıcı

lar degil, bu sürecin aktif katılımcıları olabilecekleri sürece projeye de sahip çıkabileceklerdir. 

özel sektörün katılını rasyoneli on yı l öncesine oranla şu anda daha da kuvvetlidir. Çünkü böl
gede gelişen kalkınma aşaması. artık özel sektörün Gaziantep'ten doguya dogru gittigimizde 

Şa nlurfa. D iyarbak ır gibi illerde de ortaya çıkıp rasyonel yatırımlar yapabilmesi. sadece böyle 

bir programın planın ın hazı rlanmasına degil . kalkınmanın boyutlandırılmasına da katkı konu
sunda an lamlı bir noktadad ı r. 

Geçmişte Gaziantep'te de. bölgenin diger illerinde oldugu gibi. GAP'la ilgili çok sayıda toplan
tı yaptı k . Bu toplantım ızın onlardan bir farkı var. Bu toplantıda GAP' ı konuşmayacagız. GAP'ın 

geldigi aşama yı ve sonuçlarını konuşmayacagız. GAP'ın yenilenmekLe olan Master Plan ı 'nın kap
samın ı ve bu Master Planın hazırlan ış yöntemini. katılımcılıgın yolların ı ve sizlerin gerek kurum 

gerekse de k i şi olarak bu plan ın hazırlanmasına ne şekilde katkıda bulunabileGeginizi konuşaca

gız. Sizlerin yaptıgı katkılar ilgili arkadaşlarımızca derlenip. ça lışma lar entegre edilip size geri 
getirilecek. Bu toplantılar katı lımın sadece bir aracı olarak düşünülüyor. Ortak çalışmalar gibi. 
belli konularda sizlerden. temsil ettiginiz kuruluşlardan. bizim ad ımıza. çalışmanın belli bileşen

lerini yapmanızı istememiz gibi. odak top lan tılar gibi başka araçlar da var. Bunu arkadaşlarım 

açılış konuşmalarından sonraki bölümde size daha detaylı olarak anlatacaklar. Sonuç olarak ka

tılımcı bir süreç başlatm ış oluyoruz ve sanıyorum Gaziantep ilimiz katılımcı sürece çok şey kat

ma potansiyeli taşıyan bir ilimiz. Gerek iş camiasının gelişmişligi ve uzmaniaşması açısından . 

gerekse de sivil toplum kuruluşlarının gelişmiş ve aktif olarak ça lışan bir il olması açısından. bu 
vesileyle bu toplantıya ve bundan sonraki katılımlarımza da büyük önem verdigimizi bildirmek 
istiyorum. 

Yan lış bir seçim sonucu olarak Pazar günü burada sizleri toplamış olmaktan çok rahat olma
dıgımı da bu vesileyle bildirmek istiyorum. Bundan sonraki toplantılarda. toplantın ın günü ve 
yerini de katı lımcı bir şekilde belirlememiz gerekLigini ortaya koydu bu toplantı. Ama gene de. 
böylesine güzel bir günde, bu kadar geniş say ıda ve yogun biçimde katılım görmekten duydu

gum mutlulugu da ifade etmek istiyorum. Teşekkür ediyorum. 
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Prof. Or. Tamer ARPACI : 

Teşekkür ederiz Sayın ÜNVER. 

Şimdi Gaziantep Büyükşehir Belediye Başkanı Sayın Celal DOGAN lütfen. 

Celal OOCAN (Gaziantep Büyükşehir Belediye Başkanı) : 

Sayın Valim. Sayın Müsteşarım. Sayın Oturum Başkanı. Degerli Katılımcı laı·. Sevgili Konuk
lar. 

GAP'la ilgili çok sayıda toplantı yapıldı. 1989'dan itibaren Belediye Başkanı oldugum dönem

de. saygıyla andıgım Sayın Kamuran Bey'le başlayan toplantılarda. GAP' la ilgili bilgi sahibi ol

mak. kendi bölgemizle ilgili problemleri iletmek konusunda çok ciddi çalışmaların başladıgı bir 

dönemden bu günlere geldik. O toplantılarda daha çok. Sayın Olcay ÜNVER'in dectigi gibi. 

GAP'la ilgili konuşmalar yapılırdı. GAP'ın sorunları. GAP'la ilgili diger özellikler. kendi kentimiz

de GAP Projesi'ne nasıl hazırlanmamız gerektigi hususundaki problemler tartışılırdı. O topla ntı 

lar çok büyük bir ciddiyet içerisinde yapı lırdı. Iki aylık rutin toplantıla r muntazaman devam 

ederdi. Her iki ayın sonucunda da ortaya konan sorunlar dekiere edilir. çözülebi lenler de ılgiii

Iere iletilirdi. O günden bugüne kaç bakan geçti bilmiyorum ama GAP'ta arta kalan bir arkada

şımız vaı· . Say ın Olcay ÜNVER burada. o GAP'ın diregi olarak görevini devam ettiriyor. Başka

na biz bu konuda teşekkür ediyoruz. Gayretlerine teşekkür ediyoruz. Gerçekten gösterdigi per

formansa teşekkür ediyoruz. Gaziantep'le ilgisini alakasını kesmed i. bu alakası devam eltigi için 

de kendisine teşekkür ediyorum. Bu işbirligi çok kısa süreli degildir. Bir süre içerisinde gerçek

leşti rdigirniz katı atık depolama alanını da hizmete açtıgıınızda. yı llar önce birlikte yaptıgıın ızı ve 

bu ça lışınalar sayesinde gerçek leştigini de belirtmek istiyorum. 

Bu günkü toplantı zannediyorum. özellikle baş lıktan da anlaşılacagı gibi merkezi plan lama

dan katılımcı planlamaya geçme anlayışının sergilenecegi hususların tartışı lacagı bir oturum 

olacak. Çeşitli uzman arkadaşlarım çeşitl i alanlardaki görüşlerini dile getirecekler. Bu konuda 

biz. bugünkü açılış konuşmalarını yapan ev sahipleri olarak bu detaylara girıneyecegiz. Ancak 

3-5 cümleyle de Gaziantep'in GAP'la ilgili daha dogrusu kendimin GAP'la ilgili beklentilerimi de 

dile getirmek istiyorum. Merkezi hükümetin GAP Projesi'ne verdigi önemin eksik ve aksaklıkla

rının yanında GAP'a hazırlanan illerin. ilçelerin ve beldelerin hatta köylerin bu konudaki ilgi ve 

alaka açısından yeteri kadar desteklendigini söylemek dogru degildir. Çünkü bu bölge özellikle 

altyapı açısından yoksul ve bak ir bir bölge durumundad ır. Kendi imkanlarıyla bu bölgelerin alt· 

yapılarını tamamlama şansla rı yoktur. Hatta çogunun fiziki planlaması bile mümkün degildir. 

hatta yoktur. Bu nedenle öncelikle GAP'ın ilerde bu bölgedeki sorunların artmaması açısından. 

Master Planın arzu lad ıklarını elde edebilmeleri açısından bu bölgedeki bütün köyler dahil. bel-
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· ı · k da ı· bu··yu .. kşehir dahil altyapı açısından nasıl olması gerektiginin tartışılma-deler dah ı yeteı·ı ·a . 

sı gerekir. 

Ikincisi. bu bölgede GAP'ın fiziki p lanlamasından sonra egitim ve sagl ık a la nlarındaki plan

Iili'ın ilgili boy utlarının gerçekleşmesi için hedeflerinin ne oldugu konusundaki detayların ortaya 

~onınns ı geı·ekir. Bir tek gözüme çarpan hususu burada katılımcı lar açısından söylüyorum. da

ıw uogrusu merkezi hükümeLi fonksiyon ları açısında n söylüyorum. ulaşımda ciddi bir hedeflen

mcnın oldugu görülüyor·. özellikle otoyolları açısından u l us lararası havaalanları açısından bir 

~ıpıı·<lanına söz konusu. Ama gerek egitimde geı·ek saglıkta ve diger alanlarda. ürün desenlerin

de veya katına degerin eritilmes i konusundaki planlama açısından . merkezi hükümetin katı lım

rıl ı k açısından bölgeye yol gösterdigini söylemek mümkün degildir. Bunları hep kendi açımdan 
gördı.igüm eksiklikler olarak belirtmek istiyorum. 

Gaziantep tam 12 yıldan bu yana bizim idaremizde. Bütün hazı rlı kların çogunu GAP'a göre 

yap tı k. Malumunuz GAP'ın merkezi planlamasında. yeni Master Planda. GAP'ın merkezi hep ku
zey<loguya kayd ıı·ılınak istenmiştir. Japonların hazı rlad ıgı planda da bu söz konusudur. Ama fi

ı lı durum. rea lite bu degildir'. Çünkü bütün ısrar ve zorlamalara ragmen. Şanlıurfa'nın . Diyarba

kır' ın GAP'ın merkezi olması söz konusu degildir. Bu. iki nedene dayanmaktadır. Bir'ineisi yeti ş
miş insan unsuru açısından farklı . ikincisi altyapı tamam lanması açısından. Gaziantep altyapı 
açısından tam 12 yıl nasıl GAP'a hazırlanının diye gayret sarf etti. Şimdi oturup size saatlerce 

bu konudaki yapılanları anlatmak mümkün degil. 136 kalem hizmet yapılmıştır. Bunların tümü

nün büyük bir kısm ında Gaziantep insa nının tabii ihtiyaçların ın yanında. GAP'ın katma degeri

ni iş ieyecek bi ı· kent haline gelmesi hedeflenerek ça lışılm ıştır. Ama diger bir başka husus yetiş
miş insan unsuru meselesidir. Sanayideki eleman say ısının yahut da nitelikli eleman say ısının 
Gaıiantep'te yogunlaştıg ı bilinen bir gerçektir. Bilinen bir gerçek degil realitedir. GAP'taki üreti

min % 40'ının üretildigi şehir Gaziantep'Lir. Yani GAP Bölgesi'ndeki üretimin % 40' ı burada ya
pılmaktadır. Yine detaya girmeye gerek yok 3-5 sektörde Türkiye'deki ihracatın % 7'siyle 8'iy

le 9'u arasındaki payı saglayan şehirdir. Yine Bölge'deki g ıda. tekstil ve kimya sanayiindeki ka

lemleı·in büyük bir kısmı % 40'a varan. 1 3 '1eı·e 27'1ere 60'1ara 62'1ere varan kalemler burada 

Oretilınektedir. Onun için bölgemizdeki bu gelişmişlik açısından işin lokomotifi Gaziantep'tir. 

Ama Gaziantep'in lokomotif olmas ı. sadece kendine özgü bölgemizdeki üretiminden ileri gelme

mektedir. Göç alan bir şehir olarak bizim bu rütbemizle kentimizdeki genel nüfus çogunlugunu 
ka rşılamak açısından sıkıntıya düşülmektedir. O nedenle GAP bence bir planlama yaparken. bu 
yogun göçü L' d · ~ · 

n ge ır 1~> 1 problemleri de bir ana başl ı k olarak tartışmak zorundad ı r. Bundan neler 
çıkmaktadır. Sayısız problemler çıkmaktad ır. Hatta sayısı z çözümler ortaya atılabilir bu konu-
da. Sorunların çözümle · k d .. .. . 

. . rı onusun a say ısız duşunceler ortaya atı lab il ir. Bunlar şudu r bızce. 
Ameı·ıka daki sistem mal • d 

umunuz u ı·. Ne kadar çok yatırım yaparsan ız bölgemizde kesin ve net 
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olarak onları izah etme şansınız var. Ama biz ne kadar çok yatırım getiı·iı·sek getireli m, belediye 
olarak kesinligi koyma yetkimiz olmad ıgı için külfet almaktan başka bir nimet sahibi olmamak
tayız. Katılımcılık açısından meseleye baktıgımızda bir defa Ankara'dan merkezi hükümetin, sa

dece GAP'ın planlaması açısından katılımcı degil. yerel yöneLimler açısından da Türkiye'nin ar

tık katı lımcı an layışa yani yerelleşme an layışına dogru kayması gerekir. Bu yap ılmadan sadece 

bir takım tavsiyelerle müeyyidesi olmayan bi ı· tak ım temennilerle katılımcılıgı burada gerçekleş

tirme çok zordur. Say ısız problemler. sayısız konular ortaya atı lıp tartışılabili r. özellikle şudur: 

Gaziantep GAP açısından bir takım sıkıntı lar çeke çeke kendisini bu konuya hazırlamıştır . özel 

sektörümüzün özellikle dinamizmi bu konudaki en büyük gücümüzdür. 

Gaziantep' in, özel sektörü açısından takdire şayan bir yapısı söz konusudur. Ben bunu her 
tarafta söylüyorum. Gaziantep'te devlet yatırımının şimdiye kadar olmamış olması belki bizim 

başarımızın altındaki en büyük nedendir. Burada çok kamu görevlisi var. çok ögretim üyesi var. 

Belki bu düşüncelerim biraz ters gelebilir bazı arkadaşlara. Genellikle bu anlayış kamu kesimin

de iyi tutmaktadır. Ama dogrusu odur. Gaziantep'te devletin iki yatırımı vardır, Cumhuriyet bo

yunca. Birisi Çimento F'abrikası . birisi de Tekel Içki F'abrikası'ydı. Çimento fabrikası özelleşti. 

kurtulduk. Tekel Içki F'abrikası da kapanacak inşa llah . yakında ondan da kurtulacagız. Bu konu

daki bütün üretimin lokomotifini yapan özel sektördür. Bu nedenle Gaziantep'in özel sektörü 

GAP'ın katılımcı olması açısından da gerekli görevi ve dinamizmi gösterecek güç ve anlayışta

d ı r. 

Bu toplantının burada yapılmış olması kentimiz için onur duydugunuz bir olaydır. Diyebili- . 

ı·im ki. GAP'la ilgili bütün bilgilerimin çogunu bu toplantı larda birbirimize aktarma şansı bulduk. 

Sorunla ı· ım ızı iletme şansını bu toplantılarda bulduk. 89'daki ciddiyetle toplantı ların devam et

mesi GAP açısından faydalı ol acaktı r. Daha iyi zamanlamayla, rutin toplantı ların yapılmas ı di
legimdir. Bütün katılımcılara başarılar dilerken katılan her konuga da saygılar sevgiler sunuya

rum. Teşekkürler. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Teşekkür ediyoruz. Sayın Celal DOGAN. 

Gaziantep Valisi Sayın Muammer Güler. lütfen kürsüye teşrif eder misiniz? 

Muammer GÜLER (Gaziantep Valisi) : 

Sayın Oturum Başkanımız. GAP Idaresi'nin Sayın Başkanı . Sayın Büyükşehir Belediye Baş

kanımız. Degerli Bilim Adamları. Kamu Kurum ve Kuruluşlarının . meslek teşekküllerin in. sivi l 
toplum kuruluşlarının birçok degerli temsilcileri. degerli ça lışma arkadaşlarım. degerli basın 

mensupları. 
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GAP Master Planı'nın revizyonuyla ilgili ikinci ı.opla ntı . yine GAP Projesi'nin çok önemli bir 

merkezinde yapılıyor. Toplantıya geniş bir katılımın olmasından dolayı memnuniyet duyuyoruz. 

Hepinize ayrı ayrı hoş geldiniz diyorum ve ı.oplantın ın başarılı geçmesini diliyorum. 

Evet. GAP'ın başlangıcından itibaren çalışma lara başlayıp bugünlere kadar getiren iki deger

I i beyefendi burada. Hem Sayın Ünver hem de Sayın Celal Dogan burada. Gerçekten bu işin geç
mişten beri hem yürütücüsü hem de izleyicisi oldular. Tabii ki bu süreç biraz önce de ifade edil

digi gibi daha iyi bir şekle getirilebilirdi. Hemen vurguluyorum. bir kere bu plan lamanın bilgi akı

şıyla ilgili bir eksikligi va rdır. Bunu. belki biraz sonra ifade edecegim düzenlemelerle çözmek 

mümkündür. Bu plan lamanın yürüyüşüne ilişkin aksa klıklar bir bilgi agı şeklinde bütün birim

lere dagılma lı ydı. Şimdi bunun bir yolu Şanlıurfa'daki GAP Idaresi'ne baglı birimin. 9 ilde en 

azından bir temsilciliginin oluşturulmasıdır. Bu kadar kamu görevlisi enflasyonunun oldugu bir 

yerde, eger arttıracaksa varsın bu da arttırsın diye düşünüyorum. Ama tabi uzmanlarla takviye 

ederek bütün illerde böyle bir bilgi akışının yapılması l azımdı. Şimdi Sayın ünver'in belirı.tigi, 

sürdürülebilir kalkınmadaki üç önemli ayagın, yani kamu yatırımlarının bilahare özel sektör ta

rafından üstlenilmesi ve sivil toplum kuruluşları ve meslek teşekkülleriyle beraber bu işe sarı l 

ması meselesi. Onları da bu işten haberdar edecek bir bilgi akışına gitmek lazım. Elbette ki 1 O 

yıl önce sadece bir fiziki a ltyapı pl'ojesi şeklinde düşünülen Master Plan. artık içine onun hedef 

aldıgı . çok önemli olan insan boyutunu da katması gereken bir konuma gelmiştir. Tabii insanın 

girdigiyerde de insan ihtiyaçlarının tamamını a lacaksın ız. Bugün 2000'1i yıllara girerken. bütün 

dünyanın evrensel deger niteliginde kabul ettigi çevre gibi. sosyal ça lışmalar gibi. saglık gibi. 

egitim gibi. hatta spor gibi birtakım çalışma larla. buna bu boyutla rı da katmak lazım. Şimdi el

bette ki degişen zaman. gelişen zaman. GAP gibi bir pı•ojeye sadece fiziki bir proje niteliginden 
çıkartıp çok daha geniş bir boyuta getirdi. 

Şimdi Gaziantep tabii ki GAP' la ilgili çok önemli bir merkez konumunda. Bir kere sunu ilet

mek durumundayım. GAP'ın getirecegi ürün al'tışının nihai olarak degerlendirilebileüegi çok 

önemli getirisine katma deger kazandıracak. onu en işi şekilde işieyecek iç ve dış pazarlara en 

iyi şekilde iletecek ve GAP'ın getirecegi zenginliklerden insanları hissedar ettirebilecek bir ko

num lazım . Işte bence Gaziantep' in yapısı . ticaret ve sanayi altyapısı bu anlamda çok önemli. El

bette ki. GAP'la ilgili önemli yatırımlardan . kent altyapısına i lişkin olanları Gaziantep'te yapıl
mış. bu çok önemli. 

Sayın Büyükşeh ir Belediye Başkanım ız ifade etti. Şu anda Gaziantep'te, GAP kapsamında 27 

büyük proje uygulan ıyor. Bunlardan 4-5 tanesi Büyükşehir Beled iyemizin uyguladıg ı önemli 

kent altyapısı projeleridir. Sulamaya yönelik büyük projeler de yine Gaziantep'te uygulanmak

tadır. Gaziantep'in bundan sonl'aki zenginliginin temelinde GAP Projeleri yatacaktır. 186 bin 
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hektarlık arazinin ya lnızca 7 bin hektarı sulanabilirken. sadece iki büyük proje, hatta tek bir pro

jeyle. Birecik Baraj ı'na baglayarak söylüyorum. devamındaki Kayacık ve Daganpınar Barajları 

bunun gerisini getirecektir. En az 150 bin hektarlık arazi sulanacaktı r. Yani şimdi şu anda sul~

nabilen arazinin en az 20 katı 25 katının su land ıgını ve sulu tarımda şimdiki verime göre birkaç 

misli ürün ald ıgın ı hesaplarsak. şimdiki zenginlikten tarım açısından bahsediyorum. 200 misli

ne yakın bir zenginlik. Elbette ki insanların çeşitli ihtiyaçları da önemli. Ama tabii Master Plan

da keşke baştan özel olarak ele alınabilselerdi. 

Ve GAP Idaresi. bence bu dönem içerisinde diger kuruluşların GAP kapsamındaki yatırımia

rına yön veren. hatta ödenek dagıtımın ı bile ihtiyaçlara göre paylaştırabi len bir konuma gelme

liydi. Bence GAP Idaresi bundan sonra devlet içerisinde. kamu kuru luşları içerisinde böyle bir 

konum almak için ugraşmalı . Yani Master Plan yapan bir kuruluş olarak. bunu denetleyen bel

ki de icra eden bir kuruluş olarak diger kuruluşlara il işkin inisiyatifini de elinde bulundurabil

meli. GAP-GlDEM büroları başlangıçta bu planlama açısından önemli bir noktada olmuşlardır. 

Şimd i şehirlerin bundan sonraki gelişimine GAP Master Planı yön vermelidir. Bundan sonraki 

bütün gel işmeler . 2010 yılına kadar beklenmeden. Master P lanın gidecegi noktalarda hesap edi

lerek. kent altyapısından başlamak suretiyle. egitiminden saglıgına ve diger çal ı şma lara kadar 

yönlendirilebilmelidir. Ş imdi biz GAP Idaresi'nin sadece proje üreten bir kuruluş olmaktan ziya

de daha etkin yatı rımlar da yapabilen. dogrudan yatırımlar da yapabilen bir kuruluş olmasını 

arzu ediyoruz. 

GAP'ın elbette ki gelişimiyle birlikte cazibe merkezleri ortaya çıkacaktır . Bun ların sanayi ala

nında , meslek teşekküllerimizin degerli başkanla rının da konuşmala rı sırasında iyi degerlendi

rilmeleri gerekecektir. 

Sayın Başkan. bu bir mentalite sorunu diye bakıyoruz olaya. Şimdi insan ların bu projeler 

yaklaşımında. biraz önce de ifade edildi, ticaret ınenta litesin in . sanayi ınentali tesin in geliştigi 

yerlere dogru bir yönlendirme yapılmasının . cazibe merkezlerindeki gelişmenin daha da çok teş

vik edilmesi gerektigine inanıyoruz. 

Bölgelerarası kalkınınışlık farklarını giderme an lamında. geçm işten beri bir fakirlik fukara lık 

edebiyatının yapıldıgına ve bir arpa boyu yol alınmadıgına şahit olduk. Onemli olan gelişmele

rin bulundugu yerlerdeki gelişmeyi daha ileriye götürecek ve devlet tarafından teşv ik edilecek 

bir yapıya kavuşmaktır. Yoksa geride kalan yerlerdeki, GAP'taki 9 ilin 9'unu birden sanayi şeh

r i yapmaya kalkarsak bu bir fiyaskodur. Kimsenin sanayici olma gibi bir mecburiyeti yoktur. Şe

hirler in yapısına, insanların mentalitesine göre şartların geliştirilmesi daha akı lcı olur. Ve kay

nak la rımızı da boşa harcamamış oluruz diye düşünüyorum. Şimdi inşallah bu bürolar. plan re

vize edildikçe gerçekleşecektir. 
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Yaln ız bu plan yapılırken tek al lını çizecegim husus. çevre ve küllür konularına özel agırlık 

veri lmesidir. Bir Birecik Barajları'nın allından o sanat eserlerinin kurtarılması için gösterdigirniz 

çabaya. belki GAP yatırımlarının milyanda biri ayrı labilseydi o kadar' eser belki orada kalma

dan da kurtarılabilirdi. Yani bir Üzel Idare'nin çabasıyla orada koşturmak yerine. devlet başka 

imkanlar yaratmalı. bundan sonraki yatırımlarda bchemahal o hususlar baz alınmalı. çevreye 

ilişkin hususlara da önem verilmeli. Çünkü mademki amacımız insandır. insanları mutlu etmek

tir. dünyanın niınellerindcn en az zamanda. en ucuz ve en çok şekilde on la rı yarariand ırmaktır ... 

Bu anlamda bakmak lazım. Top lantının Gaziantep'te yapılmasından dolayı duydugumuz mem

nuniyeti dile getiriyoruz. Katılımcılara teşekkür ediyoruz ve iyi sonuçlar çıkmasını diliyoruz. He

pinizi saygıyla selaın lıyoruz. 

Pror. Dr . 'l'a ıncr ARPACI : 

Muhterem kalılımcılar. oLUruınuınuzun bu bölümünde GAP Idaresi mensupları. Master Plan 

Revizyon Ça l ışması (GAP Bölge Kalkınma Plan ı) hakkında baz ı bilgiler aktaracaklar. Şimdi GAP 

Bölge Kalkınma Idaresi Koordinalörü Sayın Vedal ÜZ BILEN. Lütfen kürsüye buyrunuz. 

Vedat ÖZBİLEN (GAP Bölge Kalkınına Planı Pı·oje Koordinatörü) : 

Sayın Valiın . Sayın Belediye Başkanım . Sayın Başkan rm. Sayın Ticaret Odas ı Başkanım. Sa

yın Sanayi Odası Başkanım ve degeri i katılımcıl a r'. llepinizi sayg ıyl a selaınlıyorum. 

Benim sunuşum bu yenileme yoluna çıklıgıınız GAP Masler Plan ı hakkında genel yaklaşımı

ınızı ortaya koymaktadır. Bu GAP Bölge Kalkınma Planını nasıl ele a lıyoruz. hangi yöntemle ya

pacagız. bunda sizlerden bekledigimiz. sizin olmas ı gereken rolleriniz konusunda bizim teknik 

grup olarak yapm ış oldugumuz ça lışma la ı· var. Acaba bunlar dogru mu. bunlar hakkında sizin 

görüşleriniz nelerdir. onları paylaşmak istiyoruz. 

GAP Bölge Kalkınına Planı'nın yeniden yapılınası süreci. tabii GAP Idaresi'nin yapmış oldu

gu ça lışına la r ı O y ıll ık sürede elde ettigimiz bazı deneyimler. yapmış oldugumuz uygulamalar

dan ortaya çıkan sonuçlar. Bölge'de son lO yıldır meydana gelen degişmeler. nüfus hareketleri. 

on ların kentlere verdigi roller. özel sektörün yapmış oldugu ça lışmalar. tüm bunlarla beraber 

dünyadaki yen i geli şmeler'. Pıral Dicle sularının tartışılması. onun dışında dünyanın 21 . yüzyıla 

hazırlan ırken kabul etmiş oldugu yeni kriterler. bunlar artık bu p lan ın yeniden gözden geçirilme

si ihtiyacını dogurınuştuı'. Aynı zamanda hükümelimiz. 98 yılında aldıgı bir kararla. Başbakan

lık genelgesiyle GAP' ı n . G üııeydogu Anadolu Projesi'nin 201 O yılında bitirilınesi kararını. talima

l ını vermiştir . Bunlar bizim hareket nokla larımız olmuşlur . 
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Şimdi bu hareket noktalarından çıkaı•ak. esas olarak bu 10 yı llık sürede elde ettigirniz dene

yimler. dünyada meydana gelen yeni degişimler. bölgede meydana gelen yeni degişim ler. GAP 

Bölgesi'nin kalkınma planını yenileme sürecinde bazı temel kabulleri gündeme getirmişti r. Bu te· 

me! kabuller tabii ki bu planın ortaya konmasında. sonuçların ın ortaya çıkmasında projelere ka· 

dar yansımasında çok önemli roller alacak. Ki bizim 89'da başladıgımız entegre bölgesel kalkın· 

ma yaklaşımımız. 1995 'ten sonra ve daha önce yapmış oldugumuz sosyal eylem planı dogrultu· 

sunda elde ettigirniz tecrübeler. sürdürülebilir insani gelişmenin daha önemli oldugunu. projele· 

rin artık yukarıdan aşagıya degil aşagıdan yukarıya yapılması ve projeden etkilenen yöre insa

nının aktif rollerinin belirlenmesi. yani kalkınmaya insanı oturtmaktır. Kalkınmaya insanı oturt· 

tugumuz zaman bunu ele alış biçiminiz. yaklaşımınız. projelere bakış biçiminiz. bunun finansma

nının temini. her şey degişiyor. Dolayısıyla bunlarda hem fikir oldugumuz zaman üretecegimiz 

plan. o planın ortaya çıkaracagı kalkınma programı . programın altındaki projeler. her şey in çer

çevesi degişiyor. 

GAP Idaresi olarak bizim yaklaşımımızda, bu sürdürülebilir insani gelişme dogrultusunda 

hareket ederek kabul ettigirniz üç tane ayak vardır. Bir tanesi kamu programları . ikincisi özel 

sektörün artık kamunun yanında yer a lıp bu kalkınmada aktif rol oynaması . üçüncü tarafta ar· 

tık halkın aktif rol alması ve katılması. Bu üç ayagın rolleri ve yetki alanla rı ne olacaktır? Bun

ları sizlerle tartışmak istiyoruz. Bizim kendi teknik elemanlar olarak çizdigirniz çerçeve yeterli 

mi. dogru mu? 

Tabii bu sürdürülebilir insani gelişmeyi oluştururken de kabul ettigirniz başka şeyler var. Ka· 

bullerimiz var. Sayın Valimizin belirttigi gibi. mesela çevre koruma bizim için çok önemli. Dün

yada da buna yönelik gelişmeler var. 92'de Rio'da kabul edilen Gündem 21. 1 OO'ün üzerinde 

devlet bakanının katıld ıg ı ve imzaladıgı bir doküman olarak ortaya çıktı ve 21. yüzyıl ın gelece· 

gin planlama kriterlerini oluşturdu . Şimdi bu dokümanda ülkelere görevler veriliyor. Her ülke· 

nin kendi şartlarında bu kriterleri belirlemesi gerekiyor. Bunun içerisinde çevre koruma da 

önemli bir yer a lıyor. Artık sosyal ve ekonomik kalkınmaya çevrenin entegre edilmesi ve bölge

sel ve ulusal öncelikler konusunda önemli kriterler var. Ulusal öncelikleriniz olabilir ama bölge

nin de farklı öncelikleri olabilir. Artık bunları da tartışmak gerekiyor. Çünkü planlanan program

ların oluşmasında . bu öncelikierin rolü çok fazla. 

Plan yapılırken daha saydam olmamız gerekiyor artık. Planlama sürecinin her aşamasını et· 

kilenen kesimlerle tartışmak. onların fikirlerini almak lazım . Yaptıgımız çalışmanın ka lıcı olması 

gerekiyor. Sorumlulukları paylaşmamız gerekiyor. Bugüne kadar hep merkezi otorite plan yap· 

tı. Ama belli bir noktada tıkandı. Demek ki artık bunda eksik olan bir nokta var. Yerel güce ve 

yerel kapasiteye de güvenmemiz ve sorumlulukları birlikte paylaşmamız lazım . Dolayıs ıy la ye· 
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rel kapasite çok önemli olacak. Erişilebilir olmamız lazım . Artık bilgiye yapılan çalışmalara çok 

daha rahat erişebilmem iz. bölgede yaratılan o ça lışmala rın yansıtılması. merkezi otoritede olan 

bilgilerin karşılıklı paylaşımı. bizim kabul ettigirniz ve bu süreçte uygulamayı düşündugümüz 

kriterlerden biri. Sosyal adalet olmalı. Yani cinsiyet dengeli kalkınınayı dikkate almamız gerekir. 

Güneydogu Anadolu Projesi diyoruz. sulama diyoruz ama sulamadan etkilenmeyen kesimler 

var. Bunları da düşünmemiz. katmamız lazım . Kadınlar. kızlar bu kalkınma sürecinde nasıl yer 

alabilirler. onların rolü ne olabilir. onları da tartışma m ız gerekir. Tabii en sonunda agırlık verdi

girniz ve ismini de öyle koydugumuz. katılımcı planlama dedigimiz. planlama açısından vard ıgı

ınız nokta. katılımc ılı k çok önemli. Acaba bu katılımcılıktan biz ne anlıyoruz? Bu bir ögrenıne sü

reci. biz de ögrenecegiz. Bu süreç içinde bu katılımı nasıl saglayacagız? Bu konuda özellikle siz

lere çok görev düşecek. Önerilerinizi bekliyoruz. 

Bunlar bizim temel yaklaşınılarımız ve bu temel yaklaşıınlarımız hakkında ögleden sonra ya

pı lacak oturumda sizlerin katkılarına ihtiyacımız var. Bunlar dogru mu? Bizim açımızdan dogru 

olabiliı· ancak sizin açınızdan dogru ın u? Belki gözüınüzden kaçan. sizlerin yaşadıgınız alanda bi

zim tespit edemedigirniz başka kriterler de olabilir. Bun la ı·a birlikte karar verip en başLa temel 

foı·nıülleri ortaya koyarsak. planlama süreci daha hızlı işleyerek. Kendi teknik grubumuzun yap

mış oldugu bir iş akım şeıııası var. 12. kalemde biz bu iş i yapınay ı düşünüyoruz. Bu planlanıa

nın bir genel akış şek li var. Fakat burada bizim yaklaşımımız biraz farklı. Daha önceki o temel 

kabullerde açıkladıgımız. sürdürülebilir insani kalkınına dedigimiz üç ayak var. Kamu program

ları . özel sektör ve halkın katılımı. Bu üç ayagı heı· iş kaleminde dikkate alıp incelemek istiyoruz. 

Veri toplamadan mevcut koşulların analizinden tutun. kalkınına ihtiyaçların ın tespitine. hedefle

rin belirlenmesine. stratejilerin ortaya konnıasına. senaryoların belirlenınesine kadar. sürdürü

lebilir insani kalkınma dediginıiz. insanı odak noktasına aldıgım ız temel yaklaşımın her aşama

sında . kamu yatırımları . kamu yatırım programları. özel sektörün rolü ne olmalı ve halkı nasıl 

katabilirizi arayacag ız. 

Tabii en önemli konu 7. i ş kalemi olarak koydugumuz finans ve özel sektör. finansın temini, 

kalkınmada yeni modeller neler olabilir? 1 O yıllık süre içinde bazı deneyimler elde edildi. Bu büt

çe imkanlarıyla ne kadar karşılanabilir? Bugün ortaya konan bu modeller yeterli mi? Yurtdışına 

açılacagııııız zaman hangi tür projeleri öncelikli olarak açnıalıyız ki uluslararası finans kaynak

larından GAP'a sermaye akışını saglayalım? Ben buna inanıyorum ki yerel potansiyel bu konu

da var ve bu konuda ça lışınalar da va ı·. Bunların ta rtışılması ve plana yansıtılması önemli ola

cak. Tabii aslında en önemli şey, hep sürdürülebilir insani ka lkınma diyoruz. ama bu nedir? Onu 

da artık Lartışnıamız gerekir. Bunun çerçevesi nedir? Gerçekten ne an lıyoruz? Bunun içerisinde

ki katılımcı yaklaşımlar ve katılınıcı uygulaınaların gerçek leşmesi için neler yapmalı? Bunlar bu 
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iş kalemleri içerisinde hep dikkate alınıp irdelenecek. Tabii bunlar' yapılırken. her kalemue. her 

iş kaleminde aktif rolü sizler a lacaksınız. Bugüne kadar biz hep eleştiri ldik. Planı hep merkezi 

otorite yaptı. ama etkilenen kesime hiç sorulmadı diye. Artık sık sık biz size soracagız. Sık sık si

zin fikirlerinizi alıp yansı tacagız. Onun için sizlere çok görev düşüyor bu konuda. 

Tabii biz bu işi yaparken kendi içimizde bir ça lı şma grubu oluşturduk. Bu grup bu işi yapa

cak. Uzmanlar grubu genel çerçeveyi çizecek ama bu genel çerçeve sizlerle tartışılarak yapıla

cak. Burada 5 tane grubumuz var. Bölgesel Planlama'yı yapacak grup. A ltyap ı ve Çevre. Iktisa

di Planlama ve Ozeı Sektörün 8tkinligi, rolünün ne olacagı. Sosyal boyut bizim için çok önemli. 

kırsal kalkınma önemli. son iki konu bizim agırlıklı önem verdigimiz konu. 

Digerleri de çok önemli. Sosyal boyut ve kırsal kalkınma konusunda buraya grup yöneticile

rimizi de getirdik. Onlar size daha detaylı açıklamalarda bulunacaklar. Diger konuların ben kı

saca çerçevesini çizecegim. Bu konularda da sizlerin katkılarınızı bekliyoruz. Bu çalışma grupla

rı yeterli mi? Çalışma gruplarının ortaya koydugu yaklaşım GAP Bölge Kalkınma Planı'nı oluş

turmada yetel'li kalacak mı? Bu tür katkılarınızı da bekleyecegiz. 

A ltyapı ve çevre tabii ki çok önemli. Bunlar kentsel alanlarda. kırsal alanlarda. kentin alan

larının oluşmasında. kırsal a lanların oluşmasında çok etkili şeyler. Ekonomik ve sosyal geliş

meyle altyapının oluşturulmasında bir bütünlügün olması gerekiyor. Işte bu konuda Gazian

tep'in çok deneyimi var. özellikle Büyükşehir Belediyesi'nin. Onun katkıları bu planın temel gir· 

dileı' i olacak. özellikle a ltyapı ların gerçekleştirilmesi stratejisi ne olmalı bölge ölçeginde? Kamu 

ve özel sektörün etkin liginin bu a ltyapının teminindeki ı'olü ne olma lı? Onunla ilgili çok birikim· 

ler olduguna inan ıyorum. Ayn ı zamanda hizmetlerin geri ödenmesi. Belediyeleı' olsun. kamu ku· 
rumlarının diger birim leı' i olsun. etkilenen kesimlere belirli hizmetler verilmesi. Bu hizmetlerin 

geri dönüşüyle ilgili modeller neler olmalı? 

Tabii ki çevre koruma da çok önemli bir kriter olarak ele a lınmal ı. O konuda dünyanın kabul 

ettigi kriterler bizim ülkemizin ve bölgemizin şartl arında nas ı l irdelenmeli? Bunlar altyap ı ve çev

re grubunda ele alınacak. Yapılacak ça lışmaların çerçevesi sizlerle birlikte çizilecek. 

Iktisadi Planlama ve Özel Sektörün Etkinligi konusunu işleyen grup da. tabii ki çok önemli bir 

grup olacak. Diger grupların yapmış oldugu çalışınaları toplayacak. Onların kamu yatırımları 

için gerekli finans ihtiyaçlarını ve modellerini belirleyecek ki bu. yatırım kurumlarına kadar ge

lecek bir süreç olacak. 

O süreçte. yatırım programlarının uygulanmasında. proje hazırlanmasında karşılaşılan so

runlar. bunların giderilmesi. yerel insanların bu süreç içinde karşılaştıgı problemler yansıtıl acak 

ve merkezi otoriteye iletilecek. Uluslararası finans kaynaklarına nasıl ulaşılabilir. on ların kriter· 
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leri nedir? Bu kriteriere uyarken neye dikkat etmeliyiz? özellikle özel sektöre burada özel önem 

verecegiz. Hem finansmanda. hem kalkınmada tabii ki en sonunda da bu uygulama programı· 

nın hazırlanmasında çok etkin roller alınanızı bekliyoruz. 

Bölgesel planlama grubu tabii diger 5 grubun yapmış oldugu çalışmaların sentezini yapacak. 

genel kalkınma stratejileri belirleyecek bir grup olacak. tabii bu grubun bir diger özelligi de bu 

sürdürülebilir ka lkınma acaba nedir? KentleriiDiZin sorunları bu 10 yılda yaşanan nüfus hare

keti kentlere ne gibi yükümlülükler getirmiştir. zorunluluklar getirmiştir? Bun ların ortaya konu!· 

ması ve çözü lmesi yönündeki ana stratejiler ve senaryolar bu grup tarafından ortaya konulacak. 

bu fiziksel planlama konusu tartışılacak. Sayın Büyükşehir Belediye Başkan ıının dedigi gibi bu 

yetki kon uları bile tartışıimalı burada. Sektörler arası entegrasyon acaba nasıl yapılabilir? Bun· 

lar hep bu ça lışma grubunda ortaya konacak ama agı rlıkl ı olarak roller ve çalışmalar sizin tara

fın ızdan gelecek tabii ki. Bu bizim genel bir iş akımı şemamız. o iş akış ı şemasına dayalı olarak 

grupların yapacag ı ça lışmalar. Tabii ki bu ça lışmalar sizin yönlendirmenizle farklı şekillerde ola· 

bilir. Onemli olan buradaki katılımcılıgı nasıl saglayacagız? 

Şimdi bu Katılımcı Master Plan sürecinde bizim an lad ıgımız 5 tane yol var. Bu yolu özellikle 

sizlerle tartışmak istiyoruz. Bu konudaki önerileri n ize açıgız ve bizi yönlendirmenizi istiyoruz. Bi· 

zim teknik gruptaki ilgili arkadaşların yapmış oldugu ça lışmalarda katı lımcılıgı şöyle anlıyoruz. 

Beş tane ayagı var. Bilgilendiririz. ça lışmaları yapar bilgilendiririz. Diger bir nokta danışırız si· 

ze. üçüncüsü ortak ça lışma yaparız. Çeşitli aşamalardan geçecek şu anda yapmış oldugumuz ge· 

nel toplantılar. Gaziantep ve Diyarbakır. genel bir bilgilendirme ve sizden ilk inputları alma top· 

lantı ları. Ama bunu daha alt düzeylere. küçük gruplara kadar indirecegiz. Grup çalışmaları ya

pacagız. workshoplar yapacagız. Orada sizlerle ortak ça lışma lar yapacagız. mesela bir konu ola· 

bilir. özel sektörün finans konusu. onu ayıracag ız. Bir workshop olacak. ilgili kesimleri çagıraca· 

gız. Bunlar hep yörede yapılacak. bazı konuları delege edecegiz sizlere. sivil toplum örgütlerine 

verecegiz. Onların seslerini buraya yansıtabilmek için yerel yönetimlere verecegiz. Kentsel stra· 

tejilerin belirlenmesinde Valiligimize görevler vereGegiz. Bu tür bilgileri siz organize edip bize ge

tirin diye. Bunlar bizim katılımcılı k sürecine ait anlayışımız. 

Her ilde toplantılar yapacagız. Gaziantep'le Diyarbakır' la kalmayacagız. 9 ilde de toplantı ya· 

pacagız. 9 ilimizde daha küçük toplantılar da yapa,cagız. Aynı zamanda yönetişim dedigirniz ba· 

zı konularda ku rumsaliaşmaya kadar gidecegiz bunun gerçekleşmesi yönünde. Dolayısıyla Ka· 

tı lımcı Master Plan sürecinde bizim teknik grubun anladıgı , bu i ş akımında belirttigirniz iş kalem· 

lerini gerçekleşti rmede izleyecegimiz katılımcı planlama süreci bu olacak. Bunda özellikle katkı· 

larınızı bekliyoruz. Bu süreç dogru mu? Burada nerede dogruyuz. nerede hatalıyız. sizin katkıla· 

rın ızla çizilmesini istiyoruz. Dolay ısıyla şuna varmak istiyoruz. En sonunda projeden etkilenen. 
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kendi hayati koşullarını oluşturacak. etkilenecek kesim bir kere paylaşacak. üretecek ve analiz 

edecek. Öyleyse bunu pay laşahın ve eyleme geçirelim. beraber analiz edelim. Buradan çıkan so

nuçları planlayalım ve eyleme geçirelim. plan sadece rafı.a kalan bir şey olmasın. Aynı zaman

da bunun bir uygulama boyutu olacak. nasıl uygulanacagın ı da ta rtışınam ız gerekir. Planlar ya

pılır. Ama bu planlar nası l uygulanacak? Bu yönde de sizlerin agırlıklı katkılarınız gerekiyor. O 

deneyimlerinizi buraya aktarmanızı bekliyoruz. Dolay ısıyla da Bölge'nin bu tür bir ça lışmayla 

kapasitesini geliştirmeyi hedefliyoruz. Bizim Idare olarak yaklaşımımız bu. GAP Bölgesel Ka lkın

ma Planı 'nın yapılmasında izleyecegimiz yol budur. Bu yöntem. yaklaşım. düşünceler hakkında 

ögleden sonraki tartışmalarda ag ırl ıklı olarak sizlerden katkılarınızı bekliyor olacagız. Çünkü 

bunlar bizi çok yönlendirecek. Beni dinlediginiz için hepinize teşekkür ediyorum. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Bilgilendirme konuşmalarımız devam ediyor. GAP Bölge Kalkınma Idaresi Dan ışmanlarından 

Sayın Aycan Altay ileti şim konusunda bize bazı bilgiler sunacak. 

Aycan ALTAY (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Danışmanı) : 

Güneydogu Anadolu Projesi (GAP). bölgesel kalkınınay ı amaçlayan ve bölgenin yaşam kali

tesini yükseltmeyi önemli gören dünyadaki en büyük kalkınma projelerinden birisidir. 

GAP'ın gerçekleşmesi için 1989 y ılında hazırlanan GAP Master Planı . dünyada ve Türkiye'de 

degişen egilimleri ve yeni yak laşımları yeterince içermediginden. ayrıca plan hazırlanırken ön

görülmeyen bir dizi olumsuz etmen ve degişim nedeniyle uygulanmasında ciddi biçimde geri ka· 

lındıgından tüm ı.arafların katılımı ile revizyonu ve güncelleşti rilmesi gündeme gelmiştir. 

Katılımcı yaklaşım. yönetimlerin yürüttükleri hizmetler konusunda topluma bilgi verme. hal

kın dilek. beklenti ve şikayetlerini ögrenerek ça lışma larında bunlardan yararlanma ve böylece 

kendileri ile toplum arasında en yüksek oranda bir uyum. işbirligi ve anlayış saglama amacına 

yönelik halkla il işkiler çalışmalarını yönetim sürecinin bir parçası haline getirmiştir. 

Bu çerçevede yeni Master Plan ça lışmalarında başarılı olunmas ı. planda ön görülecek hedef

lerin uygulayıcılar ve halk tarafından benimsenmesi ile yakından ilişkilidir. Bunun için çalışma

nın tüm aşamalarında halkla karşılıklı iletişim saglanacaktır. 

AMAÇ 

GAP Bölge halkının proje hakkında bilgilendirilimesi. 

Halkın proje hakkındaki görüşlerinin. önerilerinin ve şikayetlerinin tespit edilmesi. 

21 



Hedef kiLiede ldareye karşı olumlu ve ilgili bir tutum ya ratılması ve kalkınmaya inandırılma

sı. 

Idare ile diger kuruluşlar (kamu. özel sektör. sivil toplum örgütleri) arasında işbirliginin sag

lanmasında katkı verilmesi. 

Toplumdaki tüm kesimler arasında karşılıklı anlayış ortamı yaratılmasıdır. 

STRATEJI 

a) Toplumu o l uşturan tüm kesimlerle ilişki 

kamu kuruluşları temsilcileri 

yerel yönetim temsilcileri 

özel sektör 

sivil toplum örgütleri 

halk 

basın-yayın kuruluşla rı 

muhtarlar. ögı·etmenler. gençler kadın lar 

b) Verilecek mesajlar 

projenin önemi 

idarenin görev ve sorumlulukları 

katılımcı planlama için katkılarının istenmesi 

MESAJ 

Amaç ve strateji bell i olduktan sonra vermek istedigimiz mesaj tesbit edilecektir. Bu mesajı 

hangi ileti şim aı·acı ile verirsek verelim. 

inand ı rıcı 

anlaşı l ır 

olması önem taşımaktad ır·. 
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I LETIŞIM ARAÇLARI 

Bir konu aniatılmaya çalışıl ı rken yararlanılan heı·şey iletişim aracıdır ve (mimikler. konfe

ranslar. kitap. broşür. radyo. TV vb.) iletişim araçlarını iki grupta incelemek mümkündür. 

birincisi. var olan iletişim araçlarıdır ki bunlar günlük yaşam ımızın içinde olanlard ır (gazete

ler. dergiler. gibi) 

ikincisi. konu ile ilgili k işilerin kendilerinin üretecek leı'i iletişim araçlarıd ır . (Broşürler. süreli 

yayınla r özel etkinlikler vs.) 

Ça lışma lar süresince her iki tür iletişim araçlarından da yararlan ı lacaktır. 

a) Hedef kitle için 

dergi broşür vb yayınlar çıkartılması 

bildiri yayınlanması 

dilek. istek ve şikayetlerini bildirecekleri olanak ların saglanması 

yerel sergi. fuar vb. düzenlenmesi 

konferans. panel. küçük gruplarla toplantı lar düzenlenmesi 

b) Kamu kuruluşl a rı . Yerel Yönetimler özel sektör ve Sivil Toplum Örgütleri Için 

bilgilend irme ve görüş alma toplantıları 

ziyaretler 

ortak çalışma lar. organizasyonlar 

c) Kamuoyunu Basın Yolu ile Etkilemek için 

basın . yay ın kuruluşlarına sürekli ve dogru bilgi verilmesi 

bölgeye basın turla rı düzenlenmesi 

d) Ha lkın düşüncelerini almak için 

halkla yüzyüze ili şk iler kurulması (belli yerlerin ziyareti bir köy. üniversite ögrencileri. has

tane. huzurevleri vb. Degişik toplum kesimleri) 

gazetelerin taranınası (okuyucu mektupları köşe yazıları) 
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varsa ·idareye ve Bölge Müdürlügüne gönderilen ve vatandaşların dilek. istek ve şikayetleri

ni içeren mektupların degeriendirilmesi 

ZAMANLAMA 

Tek bir etkinlik veya çok ses getiren bir faaliyet ile halka ilişkilerin amacına ulaşması müm

kün degildir. Eger gerçekten bir fayda bekleniyorsa. halka ilişkiler ça lışmalarının zamana yayıl

ması gerekmektedir. 

Yeni Master Plan 1 O ay sürecekse. iletişim araçlarıyla verilecek mesajlar da bu 1 O aya yayı

lacaktı r . Bu dagılım plan grubundaki diger sektörlerin çal ışmaları ile birlikte düşünülecektir. 

Ayrıca zamanlama konusunda dikkat edilmesi gereken bir husus da bir faaliyet için seçilen 

tarihin başka bir kuruluşun önemli bir faaliyetiyle çakışmamasıdır. Böyle durumlarda hedefle

digirniz kitleye ulaşmak zorlaşmaktad ır. 

DECERLENDIRME 

Yapılan her etkinligin sonunda degeriendirmesi de yapılacak. başarı lı ve başarısız tarafları

m ız ortaya çıkarı lacak ve bir sonraki etkinlikte daha az hata yapılmasına ça lışılacaktır. 

Kendi öz e leştirimiz dışında dışardan gelebilecek telefon. mektup. basındaki yazı ve eleştiri

ler de degerlendirme kriterleri içinde yorumlanabilecek bilgilerdir. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Şimdi de GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Danışmanı Sayın Rıfat OAC. 

Rıfat OAC (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Danışmanı) : 

Degerli konuklar. ben sizlere kısaca kırsal kalkınınayla ilgili yaklaşımımız üstüne birkaç şey 
söylemek istiyorum. 

Sanayileşme hareketi kutuplaşmış. polarize bölgeler oluşmasın ı hızlandırıyor. Böyle olunca 

kentsel alanlarla kırsal alanlar arasındaki gelir farklılaşması giderek derin leşiyor. Tarihte ilk 

bölgesel kalkınma ça lışmalarının . kırsal alanda yapılm ış olmasının da böyle tesadüf olmadıgını 

anlıyoruz. Degeri i konuklar. k ırsal kalkınınayla ilgili hareketler özellikle 70'li yı llarda hızl andı ve 

Londra'da. Londra'nın çevresindeki köylerintarım dışı etkinliklerde. gelir getirici etkinliklerde 

de faal olmaların ı saglamak düşüncesiyle. bir grup uzman tarafından. özellikle on ların katılımı

nı teşvik edecek. onların katılı mların ı kurumsallaştıracak ilk adım lar atı ldı. Ve giderek dünyada 

Latin Amerika'da. Afrika'da Orta Asya'da ve ülkemizde buna benzer çalışmalar yürütü ldü. Fa
kat şu noktaya gelindi. Özellikle kararlarda ve kaynaklarda. üreticiyi. hedef kitleyi bu süreçte et-
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kiJi kı laca k birtakım mekanizma ları çalıştırmanız halinde. bunun sürekliliginin saglanmadıgı gi

bi bir tecrübe kazanılmış oldu. 

GAP Idaresi son 1 O yı ldır Bölge'de uygulamakta oldugu gerek kentsel gerek kırsal alanlarda, 

bir dizi ça lı şmasında. o meselenin sürekliligini saglaınak ve oradaki kurumsal kapasiteyi, yön

temle ilgili, üretimle ilgili. kurumsal kapasiteyi geliştirmek düşüncesiy le halkın hedef ki tlenin ka

tılımını esas alarak bir stratej i izledi. Bugün degerli diger konuşmacılarımızın da açıkladıgı gibi, 

bu meselenin daha da derinleşmesi. daha da boyutlandırılması yönünde bir takım isteklerio bir 

takım düşüncelerin söz konusu oldugu ortada. 

Degerli dinleyenler. özellikle 90' 1ı yıllarda Birleşmiş Milletler Çevre ve Ka lkınma Konferan

s ı 'nda sürdürülebilir kalkınma yaklaşımı içinde 3 önemli faktöre önem verdigini, bunun eşitlik 

ve adalet, katılım ve insan kaynaklarının geliştirmesi süreci oldugunu belirtmek istiyorum. Kır

sal ka lkınma bu kalkınma sürecinin. bölgesel kalkınına sürecin in bir yönüyle çok önemli bir bo

yutu. Burada amaç. kırsal kalkınma tarım sektörü faaliyetlerinin sürdürüldügü. plan ladıgı bir 

mesele olmaktan çıkm ış ve özellikle bireysel gayretleriyle bireysel çaba larıyla mesafe alamaya

cak gruplara yönelen ve on l arın kendi dinamikleriyle ka lkınmasını amaçlayan bir yaklaşım. Böy

lece sürdürülebilir kalkınma dinamiklerine de kavuşmuş oluyorlar. Ve en önemlisi bu ça lışma la

rını kendi organizasyonları içinde yürütüyorlar. Dünya ölçeginde katılımcı kırsa l ka lkınma konu

sunda bir konsensus saglanmıŞ durumda. Birleşmiş Milletler'in Toplumsal Deg işme ve Gelişme 

Araştırma Enstitüsü'nün bu konuyla ilgili şöyle bir degeriendirmesi var. Katılım ı. denetimden 

uzak tutulan. yani kalkınmanın dogrudan götürülen mekanizma larından . sonuçla rından çok da 

yararlanamayan kesiminin. kaynaklar ve düzenleyici bir süreçte etkin kı lacak bir örgütlü çaba 

olarak tanıınlıyorum. 

GAP büyük bir proje ve sosyo-ekonomik dönüşümü amaçlıyor. Radikal bir dönüşümü amaç

lıyor. Ve biliyoruz ki. Gaziantep gerek kentsel organizasyonu. sanayileşmesi. gerek kırsa l faali

yetleri açısından bölgenin çok önemli merkezi konumunda. Fakat buna ragmen Gaziantep. özel

likle sanıyorum Yavuzeli. Karkamış ve Nurdag ilçelerini dikkate alı rsak. Türkiye'deki ilçeler için

de en az gelişmiş son 150 ilçe arasına girecek durumda. Bu nedenle Gaziantep. çevresini etkile

yecek bir potansiyele kalkınma dinamiklerine salı ip. ama bu arada bu iş lerini bir arada örgütlü 

bir çabayla götürmesi gereken bir kesimin de varlıgını gösteriyor. O nedenle kaLıl ırncı kırsal kal

kınma organizasyonu GAP'ın diger bölgelerinde oldugu kadar Gaziantep için de yaşamsa l bir 

süreç. Bunu böyle degerlendirmek gerekiyor. Ayrıca Sayın Büyükşehir Belediye Başkanım ızın 

da açıkladıgı gibi her yatırım , bizim için bir dert oluyor ifadesinde bulundular. Bu çok dogru. Sü

rekli Bölge'den. GAP'ın diger illerinden özellikle göç alan merkez durumunda. Bunun geLirdigi 

altyapı ve organizasyon sorunları aşılması gereken sorun lar doguruyor. Ve bir cazibe merkezi 
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olaı·ak. bu nüfus hareketini de bir ölçüde kontrol edebilecek mekanizmaların ça lıştı rı lınasına da 

ihtiyaç oldugu ortada. Çevreyi düzenleyecek. onları göce yönlendirmeyecek ya da bu süreci ya

vaşlaLacak diger mekanizmalara. kırsal gelişmeyle ilgili mekanizmaların çalı ştırılınasına ihtiyaç 

oldugu ortada. 

Bir de Gaziantep'in şöy le bir sıkıntısından· da söz ed ilebilir. Sulama imkanından. sulama so

nuçları ndan diger GAP ilieri kadar çok da yararlanacak bir ilimiz degil. Tarımsal tablosuna bak

tıgımızda. son 20 y ılda son 10-1 5 yılda GAP'ın diger illerinin. özellikle Şanlıurfa. Diyarbakır. ve 

Mardin'in tarımsal yapının arazi kullanış biçimi açısından degiştigi. Gaziantep'te bu yapının de

gişmed igi gözlemleniyor. Ornek verilecek olursa. GAP' ın diger illerinde arazinin ayrılış yönü iti

bariyle o/o 67 oranında tahıl tarımı yapılıyor. Gaziantep'te halen bu % 82 oranlarında. Ve böy

lece sulama imkan larının da çok kısıtlı oldugu hesaba katıldıgında. kırsa l kesimde gelir yapıla· 

rının. geliri arttıracak ek mekanizmaların ek dinamiklerin kazandırılması çok önemli. 

Degerli konuklar. kırsal kalkınmay la ilgili olarak bi ı' iki şey söylemek istiyorum. Burada kır

sal kalkınma çerçevesinde sadece kırsal faaliyetleı·in ya da tarım dışı faaliyetlerin kazandırılma

sı gibi bir süreç çalıştı rılmıyor. Onun da ötesinde devletin kamunun rolünü etkinleştirecek fizik

sel teknik altyapının da bu hizmetlerle birlikte götürüınıesi bir amaç olarak önümüze çıkıyor. Kü

çük iş letmelerde tarımsal gelirler yetmiyorsa. kalıcı işler yaratı lıyor. küçük iş letmelerde. Ve kri

tik kırsa l yörelere. ekonomik yönden çeş itlenınesi için bir takım diger sektör raaliyetleri kazan

dırılıyor. Girdi yönetimi iyi leştiriliyor. Optimum düzeyde kullanılması özendiriliyor. Ve en önem

lisi. kırsal. kentsel sistemler arasında ag sistemi. netwoı·k kuruluyor. Ve bunun yanında bütün 

bu faaliyetleri kapsayacak. iyileştirecek. rasyonel kılacak . örgütlenmenin. kurumsal yapının 

güçlenmesinin önü açı lmış oluyor. 

Degerli konuklar. GAP Master Plan çerçevesinde. sürdürülebilir kırsal gelişme yaklaşımımı

zın dayandıgı stratej ik hedeflere ilgili bir iki şey söylemek istiyorum. 

Katılımcı kırsal gelişme modelimiz. hedef kitlenin özellikle işin başından sonuna kadar. me

seleyi sorun tanımlama. analiz etme. planlama. uygulama ve degerlendirme aşamalarında etkin 

olmasını saglayacak bir kurumsa llaşmayı öneriyor. Bu yapılanmaya yönelik olarak bir model 

arayışı içinde olacag ız. Yerel organizasyonların. tanımlanabilen yerel organizasyonların. kırsa l 

alandaki organizasyonların güçlenınesini saglayacak dinamikleri tanımlamaya ça lışacagız. Bu 

faaliyetlerin kalıcılıgı . yeterliligi ile ilgili model arayışı içinde olacagız. Gelirin arttırılması ve çe

şitlendirilmesi yönünde mevcut potansiyel araştırı lacak. bunun envanteri çıkartılacak. kullanıla

bilir potansiyele ili şkin bir dizi degerlendirme yapılacak. Toprak ve çevre kalitesinin kurulması. 

giderek çevre verimliliginin arttırılması yönünde bir takım mekanizmalar tan ımlanmış olacak. 

lyileştirilmiş girdi yönetimine ilişkin gübrenin ilacın çok rasyonel. optimum ölçekte. gereginden 
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de bir miktar az ölçekte kullan ılmasını n yöntemleri araşLırı lacak. Böyle bir yak laşım içinde ola

cagız_ Bunun yanında yerel ürünler avanta jı saglanacak. yerel ürünlere ulusla ı·arası piyasalar

da. iç piyasalarda rekabet avantajı. rekabet üsLünlügü saglayacak model arayışları içinde olu

nacak. Diger konuşmacı arkadaşlarımızın da degindigi gibi. kadının ve diger dezavantaj lı grup

ların statülerinin yükseltilmesini temin edecek modelleı· ve stratejiler tanımlanacak. Ve en önem

lisi kırsal projelerle. fiziksel altyapı. teknolojik altyapı entegrasyonu. bütün leşmesi an laşılacak. 

Teknolojik altyapıyla diger kıymetli çalışma ların Bakanlıkların faaliyetleriy le entegı·asyonu gö

zetilecek. ÖZellikle Tarım Bakanlıgı·nın. kırsal alana hizmet götüı•en diger kuı·umların çalışmala

rıyla entegre olacak bir model arayışı içinde olacagız. Tabii ki bütün bunlar yapılırken GAP Ida

resi yenilikçi yöntemleri kullanacak ve yeni tekniklerden yararlanacak. Bu konuyla ilgili benim 

arz edecegim hususlar bunlar. Teşekkür ederim. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Sayın Rıfat DAG'a biz de teşekkür ediyoruz ve şimdi Gaziantep Ticaret Odası Başkanı Sayın 

Mehmet ASLAN. 

Mehmet ASLAN (Gaziantep Ticaret Odası Başkanı) : 

Sayın Valim, GAP Idaresi'nin degerli Başkanı. degerli oturum yöneticileri. degerli konuklaı· . 

Gaziantep Ticaret Odası adına ve tüm Gaziantep adına. hepinizi saygıyla selamlıyorum . 

Burada çok güzel bir kelime duyuyorum bütün konuşmacıların agzından katılımcılık diye. 

Tahmin ediyorum bu konuya biz de çok önem veriyoruz. Pazar günü bir arada olmamız da katı · 

lımcılıgın ne kadar artacagı konusunda bize biı· fikir veriyor gibi. Tabii aslında bunu bir sitem 

anlamında söyledim. Beni bagışlasın lar. katı lımcı lıga katı lıyorum . Sayın Başkan ·a söyledim. si

zi biraz igneleyebiliriz miyiz diye. Eger bu toplantıların amacına ulaşmas ı isteniyorsa. Sayın 

Başkan igneleyebilirsiniz dedi. lgnelemeden bir amaca ulaşılabilecegi kanaatinde degilim. 

O nedenle ben burada yazı lı biı• metne baglı konuşmayacagım. GAP'ın revize p lanına il i şkin 

görüşlerimiz ayrıca yazı lı olaı·ak GAP Idaresi Başkanlıgı·na sunulacak. fi'akat ben başka bir 

perspektif getirmek istiyorum. Zaten Sanayi Odası Başkanımız Sayın ejat Koçcı· biraz önce de· 

di ki "Bizim düşündüklerim izin hepsi söylendi". Gerek Sayın Vedat Özbilen. gerekAycan llanım. 

gerekse diger konuşmacı arkadaşımız. biz ne diyeceksek ve yahut da GAP'la ilgili buı·adaki ar

kadaşlar ne diyecekse. hepsini söylediler. Şimdi o zaman çok fazla problem yok gibi gözüküyoı· . 

Ama Sayın Cumhurbaşkanımızın bir ifadesi var. biz hep giderdik. i şte şunları şun ları yapacag ız 

derdik_ "Yapın da gö ı·elim. yapın da gelin" derdi. Şimdi mesele bu. Yani buı·ada katılımcılıgı sag

layacaksınız. yepyeni projeler geLiriyorsunuz. yepyeni düşünceler getiriyorsunuz. biz sız i alkış

layacagız. ama yapın da görelim de diyecegiz. Yan i mesele bu. 
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Yıl l ardır hep söyleniyor. Katılımcılık nasıl olacak konusu. Yahut da GAP'a nasıl yeniden bir 

çerçeve çizilecek konusu söyleniyor. Çok güzel projeler getiriliyor. Fakat uygulamada söylenilen

lerin hepsi yapıl ıyor mu? Eger yap ılsa tekrar revize etmeyiz gibi geliyor bana. Onun için biraz 

böyle bir perspektiften yaklaşmakta ben fayda görüyorum. Fakat sizlere faydası olsun diye ba

zı öneriler getirecegim. 

Önce şu katılımcılık nasıl olacak. yani bize yardım edin ve yahut da size danışacagız. Yani or

taklaşa mı kuralım. danışalım mı. bilgilendirelim mi diye. 

Şimdi bence esas eksik şurada bu işin yasal bir çerçevesi yok. Yani bir GAP Idaresi Başkan

lıg ı var. GAP Idaresi Başkan lıgı · nın özellikle kaynak konusunda çok kısıtlı yetkileri var. hemen 

hemen hiç yok. GAP Idaresi Başkanl ıgı iyi niyetli olabilir ama GAP Idaresi Başkanlıgı' nın katı

lımcılıgı saglamasıyla ilgili bence yasal çerçeve yok. Şimdi siz benden katılım isterseniz. benim 

danışmanlıgımı ya da fikirlerimi almak isterseniz ben size gönderirim fikirlerimi. Ama bana gö

re katılımcılıkta ortak beraber üretme her birimde. her anlamda. müştereken . hele de yerelleş

me saglanıyorsa. bizimle beraber üretilmelidir katı lımcılık. Peki şimdi biz sizinle beraber ça lış

tık. Bizim fikirlerimiz ya da bizim aldıgımız kararların uygulanmasına yönelik müeyyide yok ki. 

Yani aslında Türkiye'nin büyük sıkıntılarından birisi bu. Şimdi Sanayi Ticaret Odaları . Belediye

ler. Sivil Toplum Kuruluşları giderek çagın gelişimine paralel olarak hükümetleri de belli oranda 

yönlendirme dogrul tusunda belli bir mesafe a ldılar. Ama ben Hasan dedeysem, Hasan olmaz

sam. Hasan olmasın ı gerektirecek bir müeyyidemiz yok. Yani yerelleşme konusunda ya da ya

sal çerçeve konusunda saglıklı bir zeminimiz yok bizim. Şimdi sizinle bu toplantıyı burada Pa

zar günü yaparız. Hakikaten güzel şey ler söylendi. Sizin inisiyatifinize kaldı. Biz Olcay Bey'le yıl

lardır tanışırız. Fevkalade ça lışan çok degerli bir insan. Taktir ettigirniz bir insan. Ama netice iti

bariyle bu söylediklerimizin uygulanması sizin inisiyatifinizde. Bizde inisiyatif yok. Esas mese

le. mevzu bu. 

Bakın ben öneriyorum. Eger katı lımcılık diyorsanız. sivil toplum örgütleri başta. mesleki ku

ruluşlar, sanayi ticaret odala rı bu 9 ilde mutlaka daha degişik bir organizasyonla bir konsey ha

line getirilip, ama onlarla toplanınca alınan kararların uygulanması gibi bir mecburiyeti içeren. 

bir yasal çerçevenin oldugu bir a ıtarn yaratmanız lazım. Birbirimize hikaye söyleyerek degil. 

Ben kendimi hikayeci olarak kabul ediyorum. Yani çok uzun süredir bu işin içerisindeyim. Iyi de 

söz söylerim. yani fena da degil söyledigim. Ama netice itibariyle bir iş in peşinde 3 yıl 5 yıl koş

mazsam tutup şuraya koyarnıyorum işin gerçegi. Onun için biraz bu çerçeveden bakmak. biraz 

daha yani olayı , biz bir şey söylersek bir müeyyide olsun. yani katılımcıların söylediginin bir ge

çerliligi olsun noktasında bir çerçeveye oturtturmak lazım . Temenni niyet iyi yoksa. 
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Şimdi atıl tesisler var bölgede. ben size öneriyorum. Bu atıl tesislerin tekrar ekonomiye ka· 

zandırı lması. hatta tarımsal üretim arttıkça. bu tarımsa l üretimi endüstriyel üretime çevirecek. 

bir şekildereorganize edilmesi konusunda çalı şmamız lazım. Gaziantep atı l üretim tesisler konu

sunda eiı az olan. hemen hemen hiç olmayan şeh ir. Ama buradan Şanl ı urfa'ya gittiginiz zaman 

Diyarbakır'a dogru çok atıl tesisler var. Bu atıl tesislerle ilgili teşvik politika l a rı falan uygulama

ya konulur fakat hiç neticeye var ılmaz. dikkat ettiniz mi? Yıllardır bagırıyoruz biz de. bu teşvik 

tedbirlerinin bizimle konuşularak hayata geçirilmesini. Bence GAP Idaresi de bu konuda motor 

güç olmalı. Şimdi sulama. enerji , şehrin a ltyapısı. bunları söylüyoruz ama uygulamada. esas uy

gulamada bunlara yönelik ne yapı labiliyor. ben bunu çok me.rak ediyorum. Şimdi bu atıl tesis

lerle ilgili GAP Bölgesel Kalkınma Idaresi mutlaka bu atı l tesisleri. bu Bölge'nin ekonomisine ka

zandıracak. hatta GAP ' ın yeni çehresine göre düzenteyecek bir Master Plan yapma lı önce diye 

düşünüyorum . Bu konuda biz. bütün kuruluşlar sizlere yardımcı olmaya hazırız. Ama bu konu 

çok ciddi bir konu. Hem istihdam açısından. hem de devletin. bu mi lletin paralarının gömüldü

gü bu tesisler boşu boşuna duruyor. Bölge'de ekonomik anlamda kalkınına istiyorsanız. GAP'ın 

asıl amacı da odur. bu konuda bence biraz çalışılması lazım. 

GAP-GlDEM bürolarını , GAP-Girişimci Destekleme Büroları 'nı biz ilk baştan beri destekliyo

ruz. Fiilen içindeyiz. Bu konuda GAP ldaresi'nin. desteklerini de destekliyoruz. Iyi bir şey yaptı

lar ama çerçevesini genişletınemiz. daha aktif bir hale getirmemiz lazım. Hatta şöyle yapmamız 

laz ım . IŞ,te ben katılımcılıkta bizi içine sokun derken. öyle bir şeyimiz olsun ki biz bu işte kendi

miz sorumluyuz. Ama a ldıgıın ız kararlar da yerine gelecek. bu anlamda da baglayıcılık var diye

bilmeliyiz. GAP-GlDEM bürolarıyla birlikte sanayide. ticarette, bu Bölge'nin yatırım kaynakları

nı hedef göstermemiz lazım . Yani insanlarımıza. yatırııncıları mıza. işletmecileri m ize, bakın bura

da bir GAP Projesi var. bir de Bölge'nin gelişim i var. Gerek tarımsal üretim açısından degişiklik

ler, gerekse de oluşturulabilecek şu pozisyonlar. onun için de işletmeciler. sanayiciler. yatı r ı m

cılar . şu şu yöne yönelmeli. şu periyot içerisinde şu yatırınaları yapabilirlerse çok verimli olur. 

Bölge için de ülke için de. ben çok açık söylüyorum. çok düz söylemeye ça lışıyorum. diyeb ilecek 

GAP Girişimci Bürolarıyla birlikte bizim bir çalışma ortaını yaratınaınız lazım . 

Şimdi biz her oda. her kuruluş kendi imkanları kendi bilgisi, ölçüsü içerisinde. devletin zaten 

Istatistik Enstitüsü'ydü. Devlet Planlama'ydı. Hazine'siydi. 21.kattan bir türlü 1.kata inemedi

ler. bizde 21. kata çıkaın ıyoruz. çok az 9ıkıyoruz yani açıkçası bir türlü onlarla bu i lişkiyi kura

ınıyoruz. Bizim ilişki kurabilecegimiz kuruluş sizsiniz. GAP Başkanlıgı'dır . Siz de şu 21. kattas ı

n ız. ama bence daha 5 .. 6. kattasınız. biraz daha aşagı inmeniz lazım. Yani 1. kattan insanları 

birebir görmeniz lazım. Yukarıdan arabalar da, insanlar da küçük görünür. Türkiye'nin yukarı

sı da Ankara'dır. Gaziantep küçük görünüyor. Boyunca görünmesi lazım . Bu konuda GAP Baş

kanlıgı ·nın esas temel iş lev i bence bu yerelleşıne konusuna hizmet etmekten geçiyor. Bu yaln ız-
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d ıı A dolu Bo·· ıges i için degi l GAP Güneydogu Anadolu Bölgesi'nde ama yerelleşme cıı Guncy o.,u na · 

ı Odel Yaı·atabi liı·seniz büLün Türkiye'ye şamil olur diye düşünüyorum. konusun< ıı ııı < • 

Dolayı sıyla tıızc çok güzel planlamalar anlatabilirsin iz. Ama çok güzel şeyler anlatacagınıza. 

ıııı· tane guzel şey yapın . Bu sözüm yanlış anlaşılmasın . GAP Başkanlıgı·nın çalışmalarını eleş· 

t ı l'llırk <H,: ıs ıııda ıı demiyoı·um . Geneldir bu söylediklerim. Ama çok güzel on vaat yerine. bir tane 

yııpııı. 

Ş ını eli hız lı ir tarı h te Güneyelogunun kalkınması derken. baktık ki Irak ambargosu Bölge'yi pe

nşnıı rclıyor. Dedik ki. gidecegiz. bu Irak ambargosundan O ı·dün nasıl faydalanıyorsa. biz de bu· 

nu uygulayaca~ız. 2.5 yıldır ugraşıyoruz. Bugün günde 500 araç geçiyor. yılbaşından itibaren 

1500 geçecek. Yıl sonuna kadar 400 milyon dolar ihı·acat yapacagız. Önümüzdeki y ıl 1·1.5 mil· 

yon clola ı ·. Bu bu. Bir iş i tutlLl k. ama o iş i Bölge'ye yararlı hale getirdik. Şimdi biz sizden şu ye

rcl leşme i şin i bi ı· kere tu tına nızı istiyoruz. Bizleri. ku ı·uluşl arı . da bu işin içine sokun. deyin ki 

" kMdeş iııı . gelin. şu konuları da beı·aber yapalım " . Siz yine yönlendirici olun. Ama burada bizim 

fıkıl'lcı·ini z ya da ald ıgımız kararların uygulama mecburiyeti olsun. Bi lmiyorum yani izah edebi!· 

cl ı ın mi? Yoksa konuşa lım. Ama konuşmadan öteye gidebilmek istiyorum. 

Şimdi efendim. Bölge'nin t.arilı . kül tüı· dokusu çok önemli. Yani bu konuda yeni p lanlamanın 

içcnsinclc. zaten arkadaşianın ız gereken önemi vermişler. Ama ben daha fazla hassasiyet gös· 

tenlmes ı gerektigi kanaatindeyim. GAP Projesi'nin sulama. sanayi ve ticaret a ltyapıs ını geliştir· 

mc ve yahut da konut. egitim. saglı k a ltyapısını gel iştirme. bunlar her biri bir parçası. öyle dü· 

şünebilirsın iz. Pakat Bölge'n in t.a rilıi dokusunu Bölge'nin kültürel yapısını mutlaka gözetecek. 

geliştirecek. hatt.a iller a ı·asında koordineyi saglayacak. yani Gaziantep'le Şanlıurfa ' nın. Şanlıur· 
fa'yla Siırt' in . Siirt'le Diyarbak ır' ın kültür a lışverişini saglayabilecek bir yaklaşıma da ihti,_vaç 

var diye düşünüyorum . Bunu da şunun için söylüyorum. Şimdi Bölge'nin en gelişmiş şehri Ga· 

ziantep deniliyor. Biz Dogu·ya gidiyoruz. Desek ki bize enerjide destek verin, bütün Bölge ayaga 

kalkıyor. Yahu siz de mi istiyorsunuz diye. Şimdi kardeşim. ben. sayın Vali m söyledi. ben bir sa· 

nııy i·licaret a ltyapıs ı kurmuşum. ama nasıl kurmuşuın? Nasıl insan yetiştirmişim? Binlerce yı· 
lı ıı cmeg ı var bunda. Ipekyolu üstünde olmuşum. insanları müteşebbis yetiştirmişiın. hatta Kur· 

tuluş Savaşı' nda devletten destek i stememişim ki ben. Onun için Gaziantep'iın ben. Yani en zor 

şartlarda. kendi göbügimi kendim kesrnek gibi bir karakter yapısına kavuşmuşum. Çocuklarımı 
öylcy t · · · 

e ıştırm ış ım . Okutmuşuııı . Eger bakkal dükkanından biraz daha büyük biı· işletme kurmuş· 
sam. meınu ı·iycte göndermeyip. getirip onun başına koymuşuın . Yani bu hemen olacak bir şey 
elegıt kı. Şimdi bu şek ' ld b' · · 

ı e ı r sanay ı-tıcaret altyap ısı o luşturmuşum. Bu kadar göç almışıın. Ge· 
len ınsan t arla ilgili bu k d 

a ar sıkıntı yaşamışım. Bu insanlar da benim insan ım. Alt yapıın yok. 
okulum yok. sag lı k ka r· 

· na ızasyon . bunların hepsi problem. Peki biz de enerji desteginden yarar-
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lanalım? E yok. sen gel i şmişsin ! Onlar ayaga kalkıyor. Şimdi kardeşim. ben gelişmişsem . senin 

insanların gelip bende iş buluyor. Göçlin önünü kesen benim. Egeı· buradaki ticaret ve sanayi· 

nin altyapısın ı oluşturmazsak. terörü şimdi önlediysek. inanın ·ı 5 y ı l daha önleyeınezdi k. Yani 

bir mantalite yanlı şımız va ı·. 

Gaziantep gelişen bir bölge. Burayı daha çok geliştirelim ama bizde gel i şelim. Biz bunu anla

taın ıyoruz. GAP Idaresi'ne bu iş düşer. Iller arasında koordinasyonu ve ınanta litey i yaygınlaş

tırınak. Yani bunu burada konuşuyorum. Başka yerde de konuşurum. Diyarbakır 'da da konuşu

ruın. Şanlıurfa'da da konuşurum . Ama inanın bize böyle diyorlar. Sanki bir suç yaratmışız gibi. 

Veyahut da hiçbir eksigirniz yok gibi. Etrafıınızın hepsi gecekondu degilmiş gibi. Her türlü altya

pımız hazırınış gibi. Aman aman Gaziantep de istiyor. Ben Gaziantep' li olarak ne kadar söyler

sem söyleyeyim. bu mantaliteyi de böyle degişti remem. Dolayısıyle size bu konuda iller arasın

da. yani bu mantalite yak laşımı koordine konusunda öneride bu lunmayı faydalı görüyorum. Or
negin biz bir özell ikli serbest bölge konusuyla ilgili ugı·aşıyoruz. Sayın Başkan özür dilerim. bi

raz vakti geçiriyar muyum acaba? 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Buyrun efendim, devam edin. 

Mehmet ASLAN : 

Teşekkür ederim. Şimdi biliyorsunuz. bir özellikli serbest bölge konusuyla ilgili ugraşıyoruz. 

Bu konu şu. Ürdün'le !srail arasında bir model var. Ortadogu barışını sag ıamak için Amerika 

Birleşik Devletleri. hem ısrail'e siyasi anlamda da destek olmak. hem de bu barışa katkıda bu

lunmak için Ürdün'le arasında serbest üretilen malı n % 30-35'i olursa. Amerika'ya kotasız ve 

gümrüksöz gidiyor bu bölgede üretilen mallar. Biz bunu uzun bir araştırma neticesinde tespit et

tik. GAP Idaresi Başkanlıgı da hiç böyle bir bölge oldugunu bize söylemedi. Bu da ayrı bir igne. 

Tespit ettik. Şimdi bunun üzerine Başbaka n'a gittik, önerdik. Hiç kimseye söylemiyoruz. 1.5 yıl 

önce. Dedik ki Sayın Başbakan . böyle bir şey var. Biz zaten çalışı yoruz. destek veriyorsunuz. 

Ama Amerika Birleşik Devletleri'nin müttefikiysek, bu bölgede Ameı·ika Birleşik Devletleri'nin çı

karlarına çok büyük destek veriyor ve onlara belli oranda hizmet ediyorsak. buna karş ıl ı k bu 

ambargolardan da bu kadar sıkıntıdaysak. hiç olmazsa şu Ürdün-Isra il aı·asındaki serbest böl

ge modelini Güneydogu·ya da tanısınlar. Sayın Başbakan sag olsun. bunu bir yı l Dış iş ler i 'ne in

celetti . Sonra Amerika Birleşik Devletleri'ne giderken bizi de yanında götürdü ve bu konuyu etüt 

ettik. uygun oldugunu söyledik ve Amerika'ya teklif ettik. Amerika buna olumlu bakacagın ı . ıs

rail'in de ikna edilmesi gerektigini söyledi. Sonra ısra il'e gittik. !srail elçileriyle Antep'liler ola

rak. bütün kuruluşl ar olarak çalı şmalarımız devam ediyor. 
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Şimdi şunu söyleyecegim. Bu özellikli serbest bölge konusunun hayata geçirilebilmesi, bu 

bölgede Gaziantep ve civarında yatırımları çekebilecegi gibi, aynı zamanda tüm bölgeyi revkala

de büyük bir şekilde etkiler. Niye etkiler? Şimdi şu anda Amerika Birleşik Devletleri'ne ihracatı

m ız toplam 2 milyar dolar. l tha latım ız da 4 ıni lya ı· dolaı·. 2 milyar doların üstünde, özellikle teks

tilde 1 milyar doların üstünde kota yasaklanması dolayısıyla ihracat yapamıyoruz. Şimdi biz 

hem siyaseti. hem ekonomiyi kullanıyoruz. Eger burada böyle bir bölge kurarsak. tüm bölgede 

üretilen tarımsal üretimierin de i şlenebi lecegi bir serbest bölge olacak. Yabancı yatırımcıların da 

gelebilecegi bir bölge olacak. Bu bölgeden Amerika Birleşik Devletleri'ne şu andaki ihracatımıı

dan daha fazla ihracat yapma şansını da yakalayacagız. Düşünün böyle bir perspektif. Şimdi 

efendim. bu bölge Adana-Mersin-Tarsus birleşti. Yumurta lık da kurulsun diyor. Diyarbakır'dan 

sesler geliyor. Diyarbakır'dan. Siirt'ten. Mardin'den. Burada kurulsun diyorlar. Yani bir bölge 

yok. 3 devlet anlaşacak. !srail bunu Birleşik Devletler Kongresi'nden geçirecek. Biz buna ugra

ş ıyoruz şimdi. Bir de iki y ı llık periyot veriyor. Bizde öyle bir zihniyet var ki, a ltyapı yok. Bu şe

hirlerin hepsi bizim şelıirleriıniz . Gaziantep'e çok güzel diyoruz, bunu herkes bilsin. Ama bir ger· 

çegi, ama ülke kalkınmasının artmasıy la ilgili bir gerçegi anlatmak için söylüyorum. Şimdi Ga· 

ziantep'ten otoyola yatırd ıgı , ulus lararası havaalanı. sanayi ticaret potansiyeli, altyapısı. sana

yi kurulmasıyla ilgili bölgedeki pozisyonu hakikaten elverişli . Zaten gelen heyetler de bunu söy

lüyor. Daha bu bölge çıkmadan . ya da olmadan. oraya mı kuralım . buraya ını kuralım. yahut 

öbürü birleşsin . biz bu mantaHteye nasıl erişecegiz? Adam vazgeçecek. Yarın ı srailli'y i getirdim. 

Amerikal ı'yı getirdim. Kardeşim siz bu konuyla ilgili birbirinizi yiyorsunuz. Daha ortada bir şey 

yok. GAP Idaresi bu konuda bir ça lışma yapmalı. Bu konuda bizim aramızdaki Bölge'deki. de

min anlatmaya çalıştıgım böyle sık ıntıları. hayır şu program şurası için uygundur gibi. Sizden 

gelecek böyle bir öneri birçok kimseyi baglar. Ama biz şunu dem iyoruz. Gaziantep uygun degil

se Adıyaman mı uygun. hepimiz birlikte onu yapalım . Fakat "şu illerde şu. şu illerde de şu ola· 

bilir"i artık açı klıga kavuşturmamız lazım. Yani bence GAP Idaresi'nin en azından bu koordine 

görevi son derece önemli. o Bölge'ye büyük fayda getirir diye düşünüyorum. 

Daha fazla uzatmadan bir şey söyleyecegim. Hiç yerel basın konusunda bu takdimlerde ben 

bir şey duymadım . Bilmiyorum. bundan sonraki arkadaşlarda öyle bir şey olacak mı? Şimdi bu 

9 ilde yerel basın ve yerel televizyonlar var. Bunların altyapısı hemen hemen hiç yok. Şimdi bu 

konuda biz çalışmaya başladık. Kalite yok. imkansızlıklar var. Fakat bu Bölge'nin sesinin duyu

rulabilmesi ancak birisi bakiava hırsızlıgı yapm ış. öyle bir şey de yok üstelik. Adam bir akşam 

girmiş. yag, un. şeker ça lmış. Biı· ay sonra başka bir yerde hırsızlık yaparken yakalanmış. Ne· 

relerde hırsızlık yaptın diye sorunca. baklavacı dükkanında yaptım demiş. Bunu. bizim bu ulu· 

sal basın manşet etti. Gaziantep'te neler oluyor arkadaş ya! Sen şu habere bak. Yani onun için 

bizim bu yerel basını kuvvetlendiı·memiz lazım ki sesimiz çok çıksın . GAP Idaresi'nin büyük gö-
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revlerinden biı•i bence. Yani bu konuyu hiçbir takdimde görmedim. Detayına girmiyorum. Ne deı·· 

sen iz biz varız. Birlikte kuruluşlar olarak. Çünkü hem sizi seviyoruz. hem yak laşımlarınızı btıge· 

niyoruz. Ama icraata atılmak için bun ları söylüyo ı·um . Fiki ı·de kalmasın diye. Yerel basın la ilgi· 

li her türlü düzenleme yapılma lı . Bence sizin önünüzde yerel basını kuvvetlendirme büyük bi ı· gö· 

rev. Biz de bu konuda size her türlü desttıgi vermeye hazır ız. Yeni revize planıyla ilgili diger· dü· 

şünceleriın izi size sunacagız. Ben çok vaktinizi aldım. Kusura bakınayın. Belki sürçi !isan ettim. 

Ama sürçi !isan ederek bu memleket bir yere gidecek diye düşünüyorum. Hepinize saygıla ı· su· 
nuyoruın. 

Prof. Or. Tamer ARPACI : 

Teşekkürler Sayın Mehmet Aslan. Gaziantep Sanayi Odası Başkanı Sayın ejat Koçer. 

Nejat KOÇER (Gaziantep Sanayi Odası Başka nı) : 

Sayın Valiın. Sayın Başkan. Sayın GAP Idaresi Başkanı. dtıgerli katılımcı lar. Sayın Aslan bi· 

ze bir şey kalınadı dedi ama kendisi de bana fazla bir şey bırakmadı. Benim bugün le ilgili bir ko· 

nuşma hazırlıgıın vardı. Ancak şu anda bu konuşma hazırlıgından çıkarak. ald ıgıın notlarla ilgi

li ana konulara dtıginınek ve çok kısa olarak da GAP Master Revizyonu'yla ilgili birkaç fikir ver

mek istiyorum. Bir kere Sayın Valiın 'den sözü alaı·ak ve Sayın Aslan 'dan da devam ederek biz· 

de başarının cezalandırılacagı konusuna biraz daha dtıginınek istiyorum. Gaziantep üç organize 

sanayi bölgesiyle. dö ı·düncüyü de şu anda devreye sokarak. serbest bölgesiyle birlikte. bünye

sinde 120 bin insa nı istihdam eden bir bölge. Gerek insan ı. gerekse devlet çok büyük paralar 

harcamış. Milli bi ı• degerdir bu. Bu sadece Gaziantep'in ortaya çıkard ıgı bir de{ler degildir. Bu 

noktaya geldigirniz zaman biı· ileri demiş ki. hop arkadaş. dur sen. Ben geride kalan ilieri sana 

yetiştirecegiın. Sen biraz burada bekle. Böyle bir ınantık olamaz. Yani bizde başaran cezaland ı· 

ı· ılır mantıgının dtıgişınesi gerekiyor. Gaziantep GAP Bölgesi'nin bir anlamda içinde. bir diger an

lamda da dışında bırakılmıştır. Bu ınantıgı an laınakta inanın güçlük çekiyoruz yı llardan beri. 

Şimdi böyle bir müteşebbis gücün oldugu. böyle bir yatı rımcı profilinin oldugu. hatta sadece ken· 

di iline dtıgil. bölge illerine agabeylik rolüyle ortaya çıkan bir ilin. bu şekilde başard ıgı bi ı• i şin . 

sen burada dur. ben diger ilieri sana yetiştireyim demekle bu iş olmayacak. Yani biz özellikle bu

nun sizler tarafından da çok iyi takdir edilmesini. GAP Bölge Idaresi'nin bu konuda girişim leri· 

nin olmasını istiyoruz. 

Bir diger konu. bunu özellikle bastıra bastıra söylememiz gerekir. çünkü Tüı·kiye'nin kaynak· 

ları heba oluyor. her ilin sanayileşmesi diye bir şey söz konusu olamaz. Ta ı·ıma daya lı bir ilde 

La l'lmın. hayvancı lıga daya l ı bir ilde hayvancılıgın. ınüteşebbisi olan ve sanayicisi olan bir ilde 

de sanayiciligin gelişınesi esastır. Burada Türkiye'nin birçok bölgesinde organize sanayi bölge· 
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lerinin kuruldugunu. hiç sanayicisi olmayan yerlerde yerel idareterin organize sanayi bölgeleri 

kurmak üzere harekete geçtik lerini. birçogunun yarım ka ldıgını. bir çogunun bittigini ve yatırım

cı bulamadıgını görüyoruz ve kaynakların ne kadar heba oldugunu hep birlikte izliyoruz. Artık 

buna bir dur demek lazım. Türkiye'nin bütün illerini ve ilçelerini sanayileştirmek mümkün degil

diı•. Böyle bir politika. böyle bir görüş olamaz. 

Burada biraz önceki Sayın konuşmacımız. Gaziantep'in Yavuzeli. Nurdag ve Karkamış ilçele

rini kalkınmışlık ölçüsünde son 150 ilçe arasına girdigini söylerken bir diger zihniyet Gaziantep'i 

GAP Bölgesi teşviklerinin dışında bırakmıştır. Bir tarafta müteşebbisin olmadıgı bölgede organi

ze sanayi bölgeleri kurulmuş ve bir diger tarafta da bu ilçeler bu teşviklerden yoksun bırakılmış

tır. 

Diger konulara hemen kısaca deginmek istiyorum. Kalkınınışlık farkı yerine ben insana yau

rım demeyi uygun buluyorum. Al'tık Bölgesel Kalkınınış lık farkını çok fazla konuşmayı ben dog

ru bulmuyorum. Aı'Lık insana yatırımın esas olması gerektigini düşünüyorum. GAP-GlDEM Bü

ı·oları'nın geleceginin ne olması gerektiginin odalarıınızia işbirligi içerisinde tartışılmasını ve 

dogru yönlendirilmesi gerekLigini düşünüyoı·um. Yine ÇATOM. Çok Amaçlı Toplum Merkezle

ri'nin faaliyete geçirilmesinin geı·ek li oldugunu düşünüyorum. Bu arada GAP ilieri içerisinde. 

GAP ilieri açısından lojistik bir destektir. Ama üvey evlat muamelesi görmüştür. Agabeylik göre

vi üstleniyor Gaziantep bu an lamda. Altyapısıyla. sanayisiyle ve bunu da geliştirmek üzere iki 

ay önce yine GAP Idaresi Başkanl ıgı'nın katkılarıyla ve Odaınızın öncülügüyle "GAPODEF-1'i" 

GAP Odaları Ekonomik Foruınu 1. Toplantısı ' n ı . tüm GAP ilieri Odaları ' n ı Gaziantep'te toplaya

ı·ak 1 haftalık bir egitim seınineı·i ve bir ufuk arayışını ortaya çıkarıyor. Bunu çok önemsiyoruz. 

Ve bu noktada kendimizi göı·evli sayıyoruz. Inanıyorum ki 2. "sini. 3. "sünü yine GAP Idaresi Baş

kanlıgı'yla birlikte önümüzdeki yıllarda da gerçekleştirecegiz. 

Benim kısaca söylemek istediklerim bunlar. Bu arada GAP Master P lanı Revizyonu'yla ilgili 

birkaç söz söylemek istiyorum. Oneelikle en büyük degerin insan oldugu unutulmamalı. Dolayı

sıyla insana yatırım kaçınılmazdır. Çiftçi egitim leri. kadınlara yönelik egitim ler. kırsal alanda ya

şayan çocukların egitimi. girişimcilik egitimleri projeye büyük bir dinamizm saglayacaktır. Da

ha gerçekçi ve bilinçli yatırım ilkesi belirlenmeli. yatırımlar kalite ve verimliligi ön planda tutan. 

sagıam verilere dayalı projeksiyontarla yöneti lmelidir. özellikle bitki desenindeki degişim ve alt

yap ı yatırımlarının degerlendirme süreleri konusunda verilecek bilgilerin saglıklı olması. bölge

deki yatırımların daha bilinçli planlanması . yatırım ların daha h ızlı gelmesini ve sermayenin yö

nünü bulmasını saglayacaktıı·. 

Bütün bun ların yanı sıra Başbakanlık GAP ldaresi'nin. projenin gerçekleşmesi sürecinde da

ha aktif hale getirilmesi ve yatırımların realizasyonu sürecinde de yer almasına imkan tanıya-
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cak yasal düzenlernelerin bir an önce yapı lması. projenin hız kazanması için şarttır. Bu dlişün

celerle bu toplantının Güneydogu Anadolu Projesi'ni zamanında ve verimli şekilde tamamlama

sına vesile olmasını temenni ediyor. hepinize saygı lar sunuyorum. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : Degerli konuklar. Sayın Nejat Koçeı'e biz de teşekkür ediyoruz. 

Sanayi ve Ticaret Odaları Başkan iarım ız. esasında ögleden sonraki oturumlarda söz alacaklar

dı. ancak mazeretleri dolayısıyla on l arın konuşmalarını öne aldık. Şimdi yine GAP Idaresi men

suplarının bilgi verme konusundaki konuşınalarına devam edecegiz. Bu arada. Gaziantep millet

vekili Sayın Mehmet Ak if Tiryaki oturuınuınuza teşrif ettiler. Hoşgeldiniz Sayın Milletvekili. Şim

di GAP Bölge Kalkınına Plan ı Tarımsa l ve Kırsa l Kalkınına Grup Yöneticisi Sayın Haşim Ogüt'ü 

kürsüye davet ediyorum. Buyrun Haşim Bey. 

Haşim öCüT (GAP Bölge Kal.kınma Planı Ta rınısa l ve Kırsal Kalkınma Grup Yöne

ticisi) : 

Sayın Valiın. Sayın Milletvekiliın . Sayın Başkan la r . degerli konuklar. 

Benden önce konuşan ıneslektaşıın Sayın Rıfat Dag size kırsa l kalkınına konusundaki yakla

şımlarımızı genel boyutlarıy la sundu. Ben de bu konuşmamda. tarımsa l kalkınınaya ilişkin yak

laşıınımızı sunmaya çalışacagıın . önce dünyada kalkınına stratejilerinin devrimi hakkında bir

kaç söz söylemek istiyorum. 

Dünyaınııda kalkınına kavramı ve stratejileri son 40 yılda önemli degişikliklere ugraınıştır. 

Uluslararas ı caınia ka lkınınay ı 1960' 1ı yıllarda ekonomik büyüme. 1970'1i y ıllarda gelir dagılı · 

ını. 1980'1i yıllaı'da ekonomik uyum ve 1990' 1ı yıllarda çevre uyumlu sürdürülebilir kalkın ına 

amaçları dogrultusunda biçimlendirıniştir. 1 990'1ı yılların sonuna dogru yapılan degerlendirıne

lerde bu stratejilerin ekonomik büyüıneyi hızlandırdıgı , ancak artan gelirin adil bir dagılıınını 

saglayamadıgı ve özellikle kırsa l kesimin yaşam kalitesini iy ileşti reıned igi ortaya çıkmıştır. O ne

denle bu stratejilere insan boyutunun da katılınası benimsenmiştir . 

Gerçekten de insan odaklı sürdürülebilir gelişme stratejileri 2000'1i y ıllarda yürütülecek. kal

kınma planiarına yön verecek bir yeniden yapılanınayı baş latmış bulunmaktadır. Bu bagıaında 

tarımsal kalkınma projelerinde de bu kavramın gerektirdigi anlayış degişiklig i de yaşanınaya 

başlam ıştır. Bu yeni an lay ışın temel dogrultuların ı üç noktada toplayabiliriz. Birincisi. sadece 

gelir artışı degil tarım toplumunun egitim. saglık, beslenme gibi gereksinimlerinin karşılanması 

amaçlanacaktır. Ikincisi projelerin hazırlanınası ve uygu lanınası aşamasında hedef kitlenin ve 

bu arada küçük ve topraksız çiftçiler. kadın çiftçiler ve yaşlı çiftçilerin ki bunlara dezavantajlı 

gruplar diyebiliriz. bunların katkılarına önem verilmektedir. Üçüncü olarak projeler uzun vadeli 

ve bir kısmı da siyaset üstü politikalarla yönlendirilecektir. 
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GAP özelinde yeni yak laşımı size sunmak istiyorum. Ülkemizde yürütülen en büyük bölgesel 

kalkınma projesi olan GAP'ın tarımsa l gelişmeye ilişkin çok önemli amaçlarının oldugunu ve 

kapsamlı faaliyetleri içerdigini biliyoruz. Gerçekten de sulamaya açılacak 1. 7 milyon hektarlık 

alanla ilgili toprak su yatırımları . bitkisel ve hayvansal üretim ile ormancılık ve balıkçılık yatı· 

rımları . ürün işleme ve degerlendirme faaliyetleri ile. tarımsal hizmetlerin bölgemizin gelişmesi· 

ne büyük katk ıları olması beklenmektedir Esasen bugüne kadar yapılan uygulamalarda da çı

kan sonuç bu projenin üretim ve üretici gelirleriyle ilgili olarak bölgeye çok önemli katkılarda bu· 

lundugunu göstermektedir. Ancak bu gelişmelerin yeterli olmadıgı. bir bakıma öngörülen hedef

l eı·in altındakald ıgıda bir geı·çektir. Daha önemlisi bu planda, insan odaklı sürdürülebilir geliş

me hedefleri belirlenmediginden bu konudaki gelişmelerin de degeriendirilmesi pek kolayca ya· 

pılmaktadır. I şte bu yeni hedeflerin belirlenmesinin zorunlulugu ve Master Plan hazırlıgı ve uy

gu lanmas ı sürecinde öngörülmeyen bazı gelişmelerin bu geçen dönemde yaşanmış olması pla

nın gözden geçiı•ilmesini ve yeni hedeflerin bel irlenınesini gerektirmektedir. 

Planın güncelleştiı· i lmesi. revizyonu aşamasında. tarım alanında ne gibi bir yaklaşım izlen· 

mesi mümkündür? Bun ları sadece sizlerin ögleden sonraki katı lımlarını yönlendirmek bakımın

dan sunuyorum. Bunlar seçilmiş birkaç görüştüı·. Eminim sizler çok daha degerli görüşlerinizi 

verip bizi yönlendireceksiniz. 

Bir kere toprak ve su kaynaklarının kullanımında sürdürülebilirlik boyutunu etkinleştirmek 

üzere yerel koşullara uygun damla ve yagmurlama sulama gibi modem sulama tekniklerinin 

yaygınlaştırılması gerekir. Tarımsa l yayım ve çiftçi egitim konusu bir kamu hizmeti olarak baş

lam ı ştır. Büyük dış finansman kaynakları da buraya aktarılmıştır . Ama gelinen noktada sivil 

toplum örgütlerinin özel sektör kuruluşlarının ki özel sektör kuruluşları zaten çiftçiyle birebir te

mas içerisinde gübı·e. ilaç. tohumluk. makine satışında yayım hizmetlerini götürmektedir. Üreti

ci örgütlerinin ve üniversitelerin aktif rol üstlenmesinin saglanması . üretici örgütlenmesinin ge

n iş letilmesi. mevcut örgütlerin güçlendirilmesi. kalkınma faaliyetlerine özel sektörün katılımının 

saglanması. 

Bu arada bu geçen 1 O yıllık sürede bizim ülkemizin uluslararası camiadaki sorumlulukların

da bi ı· degişiklik olmuş. yeni imkanlar önüne getirilmiştir. I şte bunlara tarımı . bölge tarımını uy

durmamız gerekiyor. Nedir bunlar? Onu biraz sonra daha da açmak istiyorum. Birincisi Avrupa 

Birligi·ne üyelik süreci ikincisi de GAT ve bu çerçevede ülkemizin üstlendigi yükümlülükler. 

Bir de son olarak şunu ifade etmek istiyorum. Dış finansman ve yabancı sermayenin buraya 

yabancı yatırımlar için cezbedilmesini mümkün kılacak tedbirler·. Bunlar nelerdir? Bunları belir

lemek l azım. 
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Şimdi ben son dedim ama esas önemli biı' konuyu ki Gaziantep'e çok daha uygun olan bir 

başka konuyu en sona bıraktım. onu açmak istiyonım . O da bilindigi gibi. ilk Master Planda ön· 

gö ı'ü ldügü üzere Gaziantep ilimiz GAP'ın sanayi merkezi olarak düşünülmüş. I şte böyle bir so· 

rumlulugu üstlenen ilim iz. gerçekten de kendi inisiyatifleriyle çok büyük bir atılım yapmış. bun

dan sonraki aşamada da hem tarımın gelişmesine yardım edecek. hem de tarımdan girdi alacak 

ve tarım sayesinde sanayisini güçlendirecek bir yapıya kavuşacaktır . Bunu nasıl yapabiliriz? 

Şimdi tarımı bir çiftlik faaliyeti olarak görmenin devri bitm iştir . Artık uluslararası camiada ka

bul gören tarımın bütüncül bir yaklaşımla bir sistem ola ı·ak görülmesi dönemi başlamış. Yani 

burada biı' taraftan çiftçilik. hammaddelerin üretimi. bir taı·afta bunların nakliyesi. taşınması. 

işlenmesi. depo lanması ve bu hizmetlerle ilgili bankacılık hizmetleri. sigortacı lı k hizmetleri gibi 

faaliyetleri de bir sistem bütünlOgünde ele almanın gerekliligi ortaya çıkmış. Yani bunu bir insa

na benzetebiliriz. Çeşitli uzuvları var. Bir insanı nasıl kolsuz tam randımanlı düşünemezsek. bir 

tarım sektörünü de böyle bir yap ı içinde görmezsek geliştiremeyiz. Sanayi ve ticareti de. yine ta

rıma dayalı sanayii ve ticareti de geliştiremeyiz. Şimdi böyle bir bakışla sanayiyi düşündügü

muz zaman. şu hususlara dikkat etmemiz gerektigi kanaatindeyiz. Şimdi bir kere sanayi yatırım

larında hammadde ve işgücil pla nlamasının biraz daha yeni fikirlerle daha saglam bir temelde 

yapılması lazım . Sözleşmeli üretim elimizdeki araçlardan bir tanesi. Zaten sanayi kuruluşlarımı

zın bir kısmı sözleşmeli üretim yapıyordu . Fakat bunun yasal bir bazı yok. finansal bir bazı yok. 

Bunları nasıl geliştirebiliriz? Bu konudaki görüşleriniz neler? Bunları ögrenmek istiyoı·uz. Sonra 

yan sanayiler. Birinci planda şöyle bit' öngörü vardı. Işte kırsal alanlar hammadde üretsin. kent

lerde sanayiler kuru lsun. Hayır. burada biraz daha degişik düşünme geregi ha sıl oluyor. özellik

le de katı lımcı yaklaşımlarda n dolayı. Yan sanayileı·i kırsal yörelerde yapamaz mıyız? Bunun 

yollar ı nedir? Sanayicilerimizin bu konudaki düşüncelerin i ögrenmek istiyoruz. Bunun kırsal kal

kınmaya çok büyük etkisi olacak. Bölge içi insan gücü kaynaklarının geliştirilmesi. aynı zaman

da yöneticilerin geliştirilmesi. Bunlar da. bu plan çerçevesinde araştırılması. incelenmesi gere

ken konulardır. 

Şimdi bir başka konu. yine tarımsal sanayi lerden. girdi sanayi leri de dahil olmak üzere bah

sediyorum. ilretici öı•gütlenmesi ve örgütlerin sanayi yatırımiarına yönelmesi. Bizde devletin gü

dümü. devletin destegiyle kurulmuş bazı üreticilerin sahibi oldugu gibi gözüken tarım satış ko

operatiflerinden bahsediyoruz. Yatır ımlar var. Sanayi yatırımları var. Ama bunları demokratik 

bir yapıda. üyelerin tamamen kendi inisiyatifleriyle yönlendirdigi bir yapı halinde olmad ıgın ı da 

görüyoruz. Tarımda gelişmiş ülkelere baktıgımızda. elbette özel sektör yatıı·ım yapacak. Ama 

spesifik alanlarda. yani çok fazla katılımı gerektiren konularda. örnegin süt i şletmesi konusun

da. Çiftçi örgütlerinin çok etkin bir rol ilstlendigini görüyoruz. Mesela Amerika Birleşik Devletle

ri'nde üretilen sütün % 80-85'i çiftçi lerin sahibi oldugu kooperatifişletmelerde işlen ir ve tüketi-
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ciye sunulur. Böyle bir potansiyel ülkemizde var. Bunu nası l geliştirebiliriz? Tabii bunu özelleş

tirecek tarımsal sanayi kuruluşlarında da öncelikle ele almanın gerekli ve şart oldugunu düşü

nüyorum. Standartlar konusu. Artık dış pazarlara açılmaya başlad ı k. Görüyoruz. övünüyoruz. 

Ancak dış pazarlar. Ortadogu da olsa bizi çok gelişmiş ülkelerin ürünleriyle rekabet noktasında 

bırakıyor. Yani biz Ortadogu·ya bir ürün. diyelim gıda. i şlenm iş ürün satarken. karşıınııda Arne· 

rika Birleşik Devletleri'nden gelen. Avrupa Birligi ülkelerinden gelen ürünleri görüyoruz. Dolayı

sıyla bizim ürün standartlarımızı mutlaka geliştirmemiz ve özellikle de gıda ürünlerinde. gıda ka· 

lite yöntemleri uygulamam ız gerekiyor. HASIP denilen. sizlerin de bildiginiz bu sistemleri bizim 

mutlaka iş letme bazında uygulamaya koymaınız laz ım. Bunları nasıl yapabiliriz? 

Kalite kontrol konusunda. bugün gıda ürünlerinde Tarım ve Köyişleri Bakanlıgı·mız yetkili bir 

birim ve bu konuda özverili çalışan arkadaşlarım ız bu kontrol işlem lerin i yap ıyorlar. Mesela bir 

insan gidiyor. kan ını özel bir laboratuarda test ettirebiliyor ama gıdayı özel bir laboratuarda test 
etti rm e imkan ı yok. Bakanl ıgım ızın bu konuda düşüncelerin in oldugunu biliyoruz. Artık bizim de 

kal ite kontrolü konusunda sivil inisiyatifierin destegini alma zamanımız geldi diye düşünüyoruz. 

Pazarlama a lanında bir başka husus da şu. Fiyat rekabeti. bizim iş ledigirniz ürünler. örnekle 
açık lamak istersem. tavuk, tavukçulugun en önemli girdisi yem. Yem fiyatları devlet tarafından 

açıklanıyoı· idi. Ve güya desteklemek. Ama görüyoruz ki bu çiftçiyi destekleme amacıyla belirle· 

nen yüksek fiyatlardan. çiftçi gerçekten de yararlanamıyor. O nedenle hükümetimizin aldıgı ka· 

rarlarla bu destekleme sisteminde bir degişim söz konusu olacak. Çiftçi lerimize destek devem 

edecek ama bu destek. pazarı bozucu yüksek fiyatlarla yapılmayacak. Işte bunlar yöremizdeki 

sınai gelişime büyük fayda verecektir. Yani bugday ı . yem hammaddesini artık dünya fiyatların· 

da alma ve i şleme imkanı. sanayicilerimiz için dogacaktır. I şte böyle bir politika ortamında biz 

sanayimizi nası l geli ştirebil iriz? Bunları düşünmemiz lazım. Soguk hava depoları. soguk hava 

depolu taşımacılık imkanları. bun ları düşünmemiz lazım . Bunları nası l geliştirebiliriz? Risk üre· 

Limi konusuna yavaş yavaş girmemiz lazım. Bunu nasıl yapabiliriz? 

Neticede finansman konusunda da birkaç söz söylemek istiyorum. Gerçekten de bu atıl wsis· 

leri ekonomiye kazandırmaınız lazım. Biz hep yatırım sermayesini düşünürüz. Genellikle kamu 

yatırım programlarında hep ahır yapmak. bahçe tesisi için soguk hava deposu yapmak. bahçe 

tesisi yaptırmak için teşvik veririz. Ama işletme noktasına geldigi zaman. iş letme sermayesi ma· 

aleser yetersizdir. Bu tesislerimiz ne yazık ki atı l kalmaktadır. En büyük faktörlerden bir tanesi 

iş letme sermayesinin eksikligidir. Bunu nasıl saglayabiliriz? Bunu sizlerin de katkıs ıyla nasıl uy· 

gulaınaya aktarabiliriz? Sözleşmeli üretim için finansman imkan ı bugün yok. Nasıl geliştirebili· 

riz? üretici örgütleri için finansman kaynakları. Bi ı· kooperatifler bankası söz konusu olabilir. Ta· 

bii bu ulusal boyutta da düşünülecek bir konud uı·. Ama bu finansınan olay larını düşünmemiz la· 
zım . 
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Bir başka konu da ihracatta finansman destegi. Biz Amerika Birleşik Devletleri'nden Türki

ye'ye tavuk ithalatımızı düşünürsek. dolarla Türkiye'ye tavuk geldigini görüym·uz. Nası l geliyor? 

Sübvansiyonla geliyor. Ama biz ihraç eLLigirniz zaman bu fiyattan satamıyoruz. Çünkü yeterli 

destegimiz yok. Elbette ki sübvansiyonlar burada artık uluslararası düzeyde disiplin edildigi için 

artık teşvik lerimizi sübvansiyon şeklinde yapamayacagız. Ama ihracat kred ileri konusunda. bi

zim önümüzde gidecegimiz çok uzun bir yol var. Bun ları degerlendirmemiz lazım . Benim bu aşa

mada sizlere sunmak istedigim görüşler bunlar. Ogleden sonraki oturumda sizlerin degerli gö

rüşlerini a lacagız. Ona göre de ça lışmalarımıza şekil verecegiz. Hepinize saygılar sunuyorum. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI: 

Teşekkür ederiz Sayın Haşim Ogüt. Şimdi GAP Bölge Kalkınma P lanı Sosyal Planlama Grup 

Yöneticisi Doç. Dr. Sayın Ahmet Saltık bizi bilgilendirecekler. Buyurun Sayın Saltık. 

Doç. Dr. Ahmet SALTlK (GAP Bölge Kalkınma Planı Sosyal Planlama Grup Yöne

ticisi) : 

Sayın Valim. Sayın Milletvekilim. Sivil Toplum Kuruluşları temsilcileri ve degerli konuklar. 

Ben Sosyal Planlama Kurulu temsilcisi olarak sizlere kısaca dünyada ve Türkiye'de son yıl

larda degişen nelerdir. onla ı·ı özetledikten sonra Planlama Grubu olarak nasıl bir kalkınma yak

laşımıy la ve hangi ilkelere dayanarak neler yapmak i stediginıizi. yani bu sürdürülebilirlik ve ka

tılımcı lık kavramiarına kısaca degindikten sonra. nasıl bir yöntemle neleri tasarladıgıınızı kısa

ca belirtmeye ça lışacagını . 

Hepimiz biliyoruz ki dünyada. benden önceki arkadaşlarını da kısaca degindi. kalkınma kon

septinde ciddi degişnıeler var. Şimdiye kada ı· yapılan kalkınına müdahaleleı·inde maalesef temel 

insani sorunlara yanıt bulunmakta gecik ilnı iş. açlık sın ı rı altında yaşayan in sanların say ısı art

mış. kentlere göç h ızl annıış. bu beraberinde bir seri sosyal ve siyasi sorunlar yaratmış. Dogaı 

kaynaklar önceki dönemlere göre daha fazla tahrip edilir olmuş. Ve bütün kuruluşlar bugün. ta
biri ınazur görün. takkesini önüne koyup bir düşünsün . bu sonuçlara niçin u laştık . bunla ı·ııı ne

denleri nelerdir? Bu süreçlerden ne gibi dersler çıkarmamız gerekir ve gelecegi nası l plan larız so

ruları etrafında yogunlaşınıştır. Biz Türk toplumu olarak ve Türkiye olarak bu sürecin dışında 

degiliz. Bizim de geriye dönüp baktıgınıızda uygu lad ıgınıız projelerde GAP dahil ciddi noksan lık

larıınız var. Ben kamudan gelen bir uzman olmadıgını için daha rahat konuşabiliyorunı . daha 

fazla özeleştiride bulunabiliyoruın. Sayın Başkanını herhalde beni hoş görüı·. Madem katılınıcı 

y ız...Çünkü katılımcılık bir cesaret i şidir. Çok ciddi bir konudur. Yani yeni bir tavıı· geliştirmemiz 

gerekiyor. Yani dünyada yaşanan olaylar. Türkiye'de de yaşanmıştır . Ve dünyanın birçok ülke

sinde de bölgeler arasında bir farklılık vardır. Hiçbir ülke türdeş ve homojen degildir. ltalya·ya 
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baktıgımızda ltalya'nın kuzeyi ve güneyi. Amerika'da gelişmekte olan bölgeler var. Dolayısıyla 

bizde de var. Fakat, bu biraz önce kabaca ortaya koymaya çalıştıgım sonuçlar. aslında bir so
nuç gerçekten. Bir yanlış uygulamanın sonucu. Yanlışlıklar nereden kaynaklanıyor? Yanlışlı klar 

ya nlış uygulamalardan kaynaklanıyor. Yanlış politika ve stratejilerden kaynaklanıyor. Bunların 

başında sabahtan beri aktarmaya ça lıştıgımız ve herkesin evrensel birdeger oldugu için saygıy

la karşıladıgı. katılımcılı ga gereken önemin verilmemesi. sorunla ı·ın merkezden tanımlanması ve 

çözümlerinin de merkezcil bir yaklaşımla üretilmesi. Esas olan bu. 

Ikinci belirli bir hedef. grup yaklaşımının olmaması. Şöy le bir temel varsayımdan hareket edi

liyordu. Bir kalkınma pı·ojesi . belirli bir ayrıca lıklı kesime öncelik vermek suretiyle sanayi leşme· 

ye ve modernleşmeye ve kentlileşmeye önem vermek suretiyle gerçekleştiri lebilir. Bu gerçekleş

tirmeler dalga dalga halk kesimlerine de ulaşır . Kadınların durumu da düzelir. Yoksulların. iş

sizlerin durumu da düzelir. Dünya bunun böyle olmadıgını gördü. biz de gördük. Yani kalkınma

nın nimetlerinden siz katılımcı degilseniz. büLün kesimler eşit ve adil olarak yararlanamıyor. Do

layısıyla bugün vermek yetmiyor. Bunun yanında adil bir kalkınma için özellikle. mutlaka kal

kınmaya en fazla muhtaç olan kesimleri dikkate almamız gerekiyor. Bunun için de bulundugu

ınuz bölgede de. GAP Bölgesi'nde de ve illerimizde de temel sorun budur. lşsizliktir. Ve demok· 
rasi sorunudur. katılım sorunudur. 

GAP Idaresi'nin şimdiye kadar yaptıgı uygulamalardan. çıkardıgı derslerden bir tanesi bu şe· 

kilde formüle ediliyor. Yani biz bundan sonraki yapacagımız ça lı şmalarda. yapacagımız planlar· 

da ve atacagımız adım larda. mutlaka sürdürülebilirlik temelinde katılımı geliştirmek durumun

dayız. Peki nedir katılım? Say ın Başkanım da biraz önce onu sordu. Nasıl gerçekleştireGegiz bu 

katılımı? Yani hiç kimse böyle evrensel degeriere karşı koyamıyor. Hiç kimse ben katılımcılıga 
karşıyım demiyor. Peki bunun mekanizma ları neler olacak? 

Şimdi yaygın katılımcılık an layışına göre. toplum düzeyindeki katılımcılık an layışına göre. 

biz. halk kendi temsilcilerini seçiyor ve parlamentoya gönderiyor. Sayın milletvekilimiz burada. 

Bu bir katılım biçimidir. Fakat biz kendimizi bölgesel kalkınına projesinde çalışan ve insan odak

lı bölgesel kalkınma projesinde ça lışanla r olarak nitelendirdigirniz için. adil bir biçimde katılma

sın ı katılımcılık olarak anlıyoruz. Burada kesinlikle öncelikle proje hedef gruplarının karara ka

tılması. tabii kararlardan önce sorumlulukların ve öncelikierin belirlenmesi, çözümlerin olası çö· 

zümlere yönelik düşünceleri ortaya koyması ve tabii bununla yetinmeyip uygulamalara ve hat

ta izleme degerlendirme sürecine katılına da son derece önemli. Ve de gayet tabii nimetlerden 

pay alma süreçlerine de adil bir biçimde katı lınas ını katılımcılık olarak anlıyoruz. 

Gayet sade ve net olarak beli rtınem gerekirse kalkınma bir taraf tutma olayıdır. Sürdürüle

bilir kalkınma diye benimsedigirniz kavram. en fazla kalkınmaya muhtaç olan kesimlere öncelik 



tan ımamızı gerektirir. Bu yapılmadı~ı taktirde adil bir ka l kınmadan bahsetmek mümkün d~il. 

Dolay ıs ıyla öncelik verd i~im iz kesimlere. kadın la ra . işsizlere. to ı)l'aksız lara . e~itimsizlere. temel 

kamu hizmetlerinden. ~itimden. sa~lıktan yeterince yararlanaınayan. dezavantajl ı diye nitele

di~iın iz kesimlere. öncelikle onla ı·ın katılımına yönelik davran ış lar geli ştirmemiz gerekiyo ı' . 

GAP hepimizin bildi~i gibi. suya dayalı . eneı·j i üretimine daya lı bir projedir. Bunu yadsımak 

mümkün d~il. Fakat geçmiş deneyimler bize suyun ve ener jinin merkez alınclı~ı bir aktivitenin 

yeterli sonucu verınedi~in i göstermekte. Bi ı·az önce sözünü etti~imiz sosyal boyutun ihmal eelil

mesi suretiyle sürdürüleb ilirli~in sa~lanamayaca~ı . dolayısıyla suyun ve enerjinin yarattı~ı ıı i 

ınetlerden eşit olarak bütün bölgelerin. bütün toplum katmanlarının adil bir biçimde yararlana

mayaca~ını göstermekte. Dolayısıyla do~a l kaynaklar son derece önemli. Toprak. su. orman ve 

di~er do~a l kaynaklar son derece önemli ve bu konularda çok iyi biliyoruz ki temel faktör rolü 

oynuyor. Negatif olarak. Birincisi varsıllık ikincisi yoksulluk. Yoksul insan do~a l kaynaklar lis

tünde sosyal olarak daha fazla baskı yaratıyor. Bir de do~al kaynaklara olması gerekenden da

ha fazla ulaşan lar. do~al kaynakların prodiLif. rantabl bir şekilde biı·im alandan daha fazla ürün 

alacak şekilde geliştirme endişesi duymuyoı'. Çünkü belirli bir ölçek ekonomisine u laşmıştıı' . Ya

ni 100 birim yerine 120 bi ı· im ya da 150 birim almak fazla bir anlam ifade etmemektedir. Dola

y ısıyla bu bir şeki lde tanımla nabilir. Bir di~er de tabii kuzey güney ülkeleri arasında da ciddi 

farklar var. Kuzeyin zengin ülkelerinin. güneyin yoksul ve ka l kınınakLa olan ülkeleı·iıı in do~a l 

kay naklar ı üzerinde son derece aşırı baskı ları vaı·clıı'. 

Şuraya varmak istiyorum. Do~a l Kaynaklar konusu. Sadece biraz önce sözünü ctti~inı küçük 

çiftçiler. kadın lar. işsizler. o kesimlerle bu sorun l arı çözenıezsi niz . Mutlaka kanı u nun dest~ i ge

rekmekte kamu kuruluşla r ının dest~i gerekmekLe ve tabii bunun yan ında bilim adamlarının 

pardon bilim insan larının akademik kuruluşların da dest~i gerekmekted i ı'. Dolay ıs ıyla burada

ki katılımcı lık daha gen iş anlamda bir katılımcı lık. Ve tabii bizim sürdürülebilirlik açısından. in

sani boyuttan. sürdürülebilirlik açısından olaya baktı~ ını ızda da durum benzerdir . Mutlaka üre

tim düzeyini yükseltmek. istihdam sol'Un larını çözmek. ha lkın küçük üniteler halinde cla~ın ık ve 

örgütsüz olan kesimlerin bir araya getirilmesi suretiyle belirli ölçeklere ulaşı lması şekl i ndeki ça

lışma la r sonucunda herhalde do~al kaynaklar üzerinde de bu baskının aza lması mümkün hale 

gelebilecektir. Dolay ı sıy la katılım gerçekten hep beraber ö~rendi~im iz bir süreç. Sizlerin de des

t~iy le dünkü toplantıda çıkan sonuçlar. göstergeler o do~rultuda. Bu toplantıdan da bu tür bir 

izienim edindi~imi en azından söyleyebilirim. Bu yeni süreçte katı l ımcı lı~ı i nşa llah hedefler do~

ru ltusunda daha sa~lı klı araçlar üretmek suretiyle gerçekleşti rebil~iz. 

Şu anda içinde bulundu~umuz aşama bir katıl ımcı planlama aşamasıd ır. Çözüm üretme. üı·e

tilen çözümlerin yaşama geçirilmesi. izlenmesi. d~er lendirilmesi. pay laşılması daha soma gele-
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cek olan. bu planlamayı takip edecek olan fa rklı aşama lardır. Bu planlamada biz nasıl bir katı· 

lımcı planlama an layışı içinde davranıyoruz? 

9 idari ili içeren GAP Bölgesi. kendi içinde homojen degil. Yani dünyanın diger ülkelerinde de 

ayn ı özelliklerin üç aşagı beş yukarı bulundugunu daha önce belirtmiştim. Dolayısıyla belirli kri

terler ve göstergelere göre bizim çalışma a lan larımızı yeniden sınıflandırmamız gerekiyor. Yani 

belirli alt bölgeleri belki de oluşturmam ız gerekli. Belki diyorum çünkü bu konuda hazır bir elbi· 

se yok. Hazır bi ı· reçete yok. Bu reçeteyi hep beraber oluşturmaya ça lışıyoruz ve bunu takip eden 

aşamada bizim şu ça lışmaları yapmamız gerekiyor·. Bir kere duyarlılıgı geliştirmemiz gerekiyor. 

Yapılan a raştıt·malaı·da henüz GAP'ın varlıgından haberdar olmayan ciddi oranda bir kesim var. 

Bu Bölge'de yaşamış olmasına ragmen. Dolayısıyla duyarl ı lıg ı geliştirmemiz gerekiyor. Şu anda 

yapmaya çalı ştıgım ız da o. Ikincisi bu alt bölgelerde çeşitli kesimlerle on ların temsilcilerinin bir 

araya geldigi gruplarla yahut şu anda yaptıgımız gibi daha geniş ölçekli toplantılar düzenleye

cegiz. Bu toplantılarda çok daha somut. yani küçük çiftçinin deı·dinin. belirli bir yaşam strateji· 

si içerisinde. arka bahçesinin 50 metrekaresinde sebze üreten ai ledeki bir aktif nüfusun mevsim

lik göçten gönderdigi parayla geçinmeye ça lı şan . yani geçim stratejisine göre sepetinde bii\X)k 

girdinin katkının oldugu. hanelerle konuşacagız. Yani diyoruz ki artık GAP Projesi 22 tane baraı 

1. 7 mi lyon hektar araziyi sulamak için yapılan bir ça lı şma degil. Çünkü kalkınma insan işidir. 

Dolayısıyla bu küçük insanlarla konuşmamız gerekiyor. Çünkü bunla ı·ı dikkate almadıgımız tak

tirde kesinlikle sürdürülebilirligi saglamamız mümkün degil. Kadın lar son derece önemli. Kadın 

gruplarıyla toplantılar yapacagız. Çünkü bu yöre hala çok göç veriyor. 

Rakamlaı·la bogmak istemiyorum. Hiç akılda kalmadıgını biliyorum. Bugün GAP Bölgesi cid

di bir şekilde istihdam sorunuyla karşı karşıya. Aktif nüfusun. iş arayan nüfusun % 40-50'1ere 

vardıgı iller var. Kahve sayısının 2000'i aştıgı iller var. Işsiz insan ların çogunun bir çay parası

nı ödeyebilecek paraları yok. Onlarla konuşacagız. Dolayısıyla daha geniş toplantıların ötesin

de, odak grup toplantılar dedigimiz toplantıları da yapmay ı hedefliyoruz. Yani daha az kişinin 

katıldıgı. hem kendilerini yerlel'inde gözlemek. hem de düşüncelerini almak ve bunları da yeni

den sizlerle tartışmak istiyoruz. Bu son cümle son derece önemli. Biz akademik bir kuruluş de

giliz. Anketi uygu layı p. verileri Ankara'da degerlendirip. raporu yazıp işi bitirmiyoruz. Biz uygu· 

layıcı bir kuruluşuz. Biz belirli bir durumu degiştirmeye yönelik çalışma yapan bir kuruluşuz. 

GAP Bölge Kalkınma Idaresi bir kalkınma kuruluşudur. Belirli bir felsefesi. belirli hedefleri olan 

bir kuruluştur. Dolayısıyla analizlerimizin neticesinde ortaya çıkan son uçları yeniden. tabii bu 

boyutta degil, yeniden çok uygun degerlendirme teknikler i bulmak suretiyle. bizzat o hedef grup

larıyla yeniden paylaşmak istiyoruz. Bu süreç son derece önemli ve ancak o süreçten sonra GAP 

Master· P lanı ya da gelişme planına yönelik bazı yol gösterici ilkeler hedefler konulabilir diye dü

şünüyoruz. Belki de işin orijinal yan ı odur. 
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Bu Bölge'de. insanın oldugu her bölgede oldugu gibi katılımcılıgı engelleyen durumlar da va ı·. 

Bunların bir kısm ı yapı larımızdan kaynaklanıyor . Aile yapımızdan kaynaklanıyor. Egitim siste

mimizden kaynaklanıyor. Politik ve idari yapımızdan kaynaklanıyor. Bizler merkeziyetçiyiz. Egi

tist. teknisist ve genellikle yöneticiler olarak. Yani çok fazla halka inmek o kadar da çogumuzun 

hoşuna gitmez. Bunu lütfen kabul edelim. Ciddi bir özeleştiriden geçirmek durumundayız kendi

mizi. Şimdi özellikle bu genel durum. ben bir sosyolog olarak. GAP Bölgesi için daha da fazla ge

çerli diye düşünüyorum. Bun ları da taı'L ışmaya açıyoi'Um. Bunlar hazır. tartışılmaz degerlend i ı·

me sonuçla rı degil kuşkusuz. Böyle. genelde yapılarımızdan kaynaklanan katılımcılıgı engelley i

ci sorunlarımız var. Bir diger sorun toplum hiçbir zaman homojen degildir. Her toplum için. böy

le bir toplantıdan beklentileri farklı olan katmanlar vardır. Büyük toprak sahibi ya da büyük gi

rişimciyle küçük toprak sahibi ya da topraksızın beklentileri farklı kuşkusuz. Dolayısıyla ideolo

jik olarak bölünmez bir bütün olarak nitelenen toplum. sosyolojik olarak ele alındıgında hiç de 

öyle olmadıgı görülür. Dolayısıyla GAP Master Planı gel iştirme planı hazırlanırken biraz önce 

söyledigirniz gibi. söylemeye çalıştıgım gibi. durumu da dikkate alan. makul zeminleri ortaya çı

karmak durumundayız. Çünkü geçmiş uygulama laı· . farklı yan lış politikalardan dolayı. bu böl

gede çok ciddi sorunlar yaı·atı ldıgını ortaya koymaktadır. Oturup yeniden bu barış ortam ı içe

risinde. geçmişi bir degerlendirip. ona göre davranınarn ız gerekiyor. Yani katı lımın önündeki en

gelleri yok sayamay ız. Fakat engeller var diye de katı lımcılıktan ve kalkınmadan vazgeçemeyiz. 

Çünkü ka lkınma son derece önemli ve ciddi bir iş ve son derece karmaşık bir iş. Diyarbakır top· 

lantısında da belirLtigim gibi. sadece fizibilite ça lışmala ı· ıy la kalkınınayı saglamak mümkün de

gil. Gönül işi. yürek iş i biraz da kalkınma. Hem kafa. hem kol. hem de yüı·ek işi kalkınma. Bunu 

tahlil ediyorum ama. bu üçünü ancak sizlerle beraber. farklı kesimlerle beraber. çeşitli toplantı 

süreçlerinde yeniden bu düşüncelerimizi formüle etmek. onları yine halkın ve hedef grupların ın 

mihenk taşına vurmak suretiyle çözebiliriz ve tekrar ediyorum. kesinlikle bilimsellikten bahset

miyorum. Makul b i ı· zeminde bölgesel kalkınınayı önümüzdeki 10 yıla yönelik faaliyetleri. katı

lımcı bir biçimde planiayabiliriz diye düşünüyorum. Teşekkür ederim. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Degerli katılımcıla r. oturumumuzun sabah bölümü burada bitti. Ogleden sonraki oturumu

muzda. kamu. özel sektör. sivil toplum kuruluşları . yerel yönetimler ve sivil halktan dileyen di

ledigi gibi görüşlerini bildirerek. planın artık yukarıdan aşagıya degil. aşagıdan yukarıya , yani 

katılımcı bir şekilde yapılmasını saglamak için katkılarını getirecekler. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Muhterem katılımcılar. ögleden sonraki oturumumuza hoş geldiniz. Otururnun bu bölümün

de k ısa süreli. 15 dakikalık bir süre içinde. yine birkaç konuşmacımız söz alacak. Sonra katılım-
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cılara. söz almak isteyenlere söz verecegiz. Onlar fikri katılımlarını dile getirecekler. Şimdi yine 

GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkanı Sayın Dr. Olcay ÜNVER beyefendiyi kürsüye davet ediyo

rum. Kendisi sabahki açılış konuşmasından sonra. şimdi yapacagı konuşınayla. bu oturumların 

ve bu toplantıların amacın ı açıklayacak. Buyurun Sayın ÜNVER. 

Dr. 1. ll . Olcay ÜNVER : 

Teşekkürler Sayın Başkan. Ben sözlerime başlamadan önce. GAP'tan sorumlu Devlet Baka· 

nı Sayın Mustafa Yılmaz'ın sevgilerini ve başarı dilek leı·ini iletmek istiyorum. Aslında kendisi de 
bu toplantıya katı lınayı istemişti ama hükümet ça lı şına la rı gelmesini engelledi. 

Sa balıki konuşınala rdan sonra. izniniıle ben k ısaca çerçeveyi çizmek istiyorum. Şu andan iti· 
baren kesimlerin. yani kalkınınanın ortagı olan kesimlerin. program lanmış konuşmaları. daha 

sonra da sizlerin görüşlerinden oluşan oturum bölümü yer alacak. Ben de şu anda kamu kesimi 
olarak karşınızda bulunuyorum. Ancak kamu kesimi olarak bulunurken. burada kamu yaLırım· 

ların ı anlatacak degiliın. Bu toplantının hiçbir yeı· inde de kaç tane baı•aj. kaç tane santral. ne ka· 
dar sulama. ne kadar uzunlukta ya da kapasite de tesis yapılacagı gibi konulara girmedik bili· 
yorsunuz. Bu toplantı l arın amacı bu konulara girmek de degil. Bunlar işin fiziksel a ltyapısını 

oluşturuyor ve Master Plan revizyonu dedigi ıniz. as lında bir bölgesel kalkınma planı ve bunun 
programı olan bu sürecin sonunda üretilecek çalışına bu fiziksel tesislerin inşa sürecini de bir 
anlamda pı·ogramlayacak ve o baglarnda da sizlerin ona girdisini de elbette arayacagız bunu ta· 
kip edecek diger toplantı ve sü ı·eçler içerisinde. Ancak kamu adına konuşurken burada benim ve 
vurgulamak istedigim konu kamunun temel yak laşımının yanı s ıra bu ça l ışma ve bundan son· 
raki bölümde biz ne bekliyoruz ve ne ortaya çıkacak diye umuyoruz. Iznin iıle kısaca onu belirt· 
mek istiyorum. 

Birinci Master Plandan biraz daha farklı olmak üzere bu kez siyasi irade tecelli etmiş durum· 

da. Birinci Master Planda ça lışma yapılmış ve bi ı· anlamda siyasi iradeye sunulmuştu. Bir onay 
mekanizması da söz konusu degildi. Halbuki şu anda öyle bir ça lışmanın yapılmasına ilişkin bir 
siyasi talimat mevcut. Dolay ısıy la işin üst yap ısında bütün söylenenlerin ve bundan çıkacak 
olan ların uygulanması kavramında önemli bir farklı lık var. Master Plan revizyonu konusunda 

siyasi irade mevcut. Tabii GAP konusunda siyasi irade hep mevcuttu ve hep mevcut olacak di· 
ye düşünmek için elimizde yeterince sebep var ama GAP'a olan siyasi destekle bir master pla· 
n ın uygu lanmasına ilişkin siyasi irade her zaman aynı anlama gelmeyebiliyor bildiginiz gibi. Bi· 
zim kamu olarak bu plandan bekledigimiz ve ifadesini pankartım ııda da bulan konu ası l bu pla· 

n ın katılımc ı olarak hazı rlanınası ve bundan çıkacak diger sonuçlar. Bu sonuçla ı· nedir? Bu sır 

nuçlar bölgedeki degişik kesimlerin bu programla birlikte. kendisini bu p lanın pa rçası gibi his· 
sedebilıneleri ve dolay ısıyla bunun uygulanmasından aktif söz sahibi olma ları. Diger işlerin iz· 
leyicisi. takipçisi. bazen de belki kısmi ya da tamamen de olsa onların uygu layıcı sı şeklinde. 
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Bu konuda tabii Gaziantep' in önemi ortaya çık ıyo ı'. Sabah konuşmalarımızda da bunu belirt
tik. Bu bölgedeki hem özel girişi mcilik hem de sivil iı'ade gel işınişligi böyle bir ümidimizin gerçek 

olabilmesi için bir altyap ı oluşturuyor. Kamu olaı'ak böyle bir yaklaşıma niye geldigimizi. nası l 

geldigimizi anlatmayacagım. Ama bu bilince zaten sahip iken bir de bunun evrensel yansımala

rını göı'dügümüzde uygun bir şey yapmış oldugunuza inanıyorsunuz. Oneelikle 90'1ı yıllarda or
taya çıkan süreçler. Rio'da başlayıp çeVI'e degeı' lerin in ön plana çıkması . daha sonra dünyanın 

degişik yerlerinde ve hükümetler düzeyinde yaygın kabul gören bir takım toplantı la ı'ın sonuçla
t' ı . nüfusa il işkin . kadına i l işkin. sosyal kalkınmaya ilişkin en son geçtigi ıniz ay yapılan suya iliş

kin toplantılar artık evrensel degerieri ortaya koymuş oluyor. Ve bizim GAP'taki şansımız. bu tür 
evrensel degerleı'in uygulanabilecegi bir pı'oje yürütüyor olmam ız. Çünkü evrensel degerierin or

taya konmuş olması bun ların hemen uygulanabilecegi an lamına gelmiyor. Birçok durumda da 
özellikle kalkınınayla ilgili konularda proje bazında somut uygulamalar artık dünya genelinde 
yok. 60'1ı yılların. 70'1i yılların başlarının hızı kesilmiş durumda ve neticeler uygu lanmış durum
da. Ve zaten bu projeler de artık bugün bizim uygulamaya çalıştıgıınız kavrarnlara da altyap ı 

o luşturdular. Bir anlamda başarıları kadar belki daha çok başarısızlıklarıyla bazı kavı·aınları n 

gelişınesine yol açtı lar. 

Sonuç olarak bu toplantıdan ve bu süreçten bek ledigiıniz. sizlerin aktif katkısını saglayabile

cegimiz bir süreci ve bunun mekanizmalarını gerçekleştirmek. Bu mekanizına la ı· ı arkadaşlarım 

belki size kavram olarak ya da isim olarak özetlediler. Ama buna vereceginiz girdiler. görüşleri 

niz. önerileriniz bizim için gerçekten çok degerli olacak. Sizlere dagıttıgıınız broşürlerin arkasın

daki adresleri lütfen ku lanın ız . Internet teknolojisini yaygın olarak kullanınay ı amaçlıyoruz. 

Onun aracı lıgıyla hem bizim bilgilerimize kolayca erişebiii ı·siniz. hem de siz girdilerinizi vermiş 
olabilirsiniz. Ama lütfen emin olunuz ki girdileriniz Master Plan Revizyonu ya da Bölgesel Kal
kınma Planı çerçevesinde en iyi şekilde degeı· lendirilmeye ça lışılacak ve geı·i dönüp size de du
rumla ilgili ne yapıldıgına ilişkin bilgi veı· ilecektir. Ben öglenden sonraki oturum için katkı larını

zı heyecan ve istekle bekledigimi söyleyerek sözlerime son veriyorum. Teşekkü r ederim. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI: 

Gaziantep Büyükşehir Belediye Başkanlıgı Genel Sekreteri Sayın Ali lhsan SOFUOGLU. Buy

run Sayın SOFUOGLU. 

All lhsan SOFUOCLU (Gaziantep Büyükşehir Belediye Başkanlığı Genel Sekrete

ri) : 

Sayın Oturum Başkanı. Sayın GAP Idaresi Başkan ı . degerli katılımcılar. 

1989 yılında kurulan GAP Idaresi şu anda 2000 yı llarında yapmış oldugu projeyi revizyon 
için ça lışmalara başlamıştı r. Bu gerçekten taktire şayan bir durum ve insan faktörünün bu pi'O-
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je içerisinde katı lımı da bizim açımızdan hele hele Güneydogu açısından son derece sevindirici. 

Projenin ça lışmaları bittiginde mutlaka önemli unsurlardan olan Sivil Toplum Örgütleri. kamu 
kuruluşları ve halk daha net bir şekilde söylemlerini dile getirecek. Zaten projenin amacı da ka
t ı lımcı merkezi planlamaya dogru çevirme. 

Gaziantep'in konumuna ve bölge içindeki rolüne bakıldıgında. Bölge'nin dengeli gelişmesinin 

sag lanması amacıyla. hazı rlanan Güneydogu Anadolu Projesi içerisindeki rolünü tanımlamak 

gerekmektedir. GAP Master Planı'nda belirlenen temel kalkınma senaryosu "Bölge'nin tarıma 

dayalı ihracat bölgesi haline getirilmesi"dir. Bu temel gelişme senaryosu çerçevesinde Gazian

tep. gelişme aksı boyunca uzanan bir tarımsal gelişme koridoru olaı·ak tanımlanmıştır. Bu kori

dorun Batman. Siirt. Şanlıurfa. Adıyaman. Gaziantep. Kızıl tepe, Mardin. Silopi aksları boyunca 

geliştir ilmesi öngörülmektedi ı·. Gaziantep bugün itibariyle GAP Bölgesi'ndeki toplam imalat 

katma degerinin % 40' ını üretmektedir. 

Bölge içinde oldugu kadar Türkiye Ekonomisi'nde de önemli bir yere sahip olan Gaziantep'le 

üretim yapan 1 O sanayi kolu içinde. istihdam kapasitesine göre düzenlenen sıra lamada. ilk üç 

s ırayı tekstil. gıda ve plastik sanayi almaktadır. Benden önceki konuşmacı lar. Sanayi Odası Baş

kanı. Ticaret Odası Başkanı bunu zaten belirtiler. Ancak ben de bir şeyi vurgulamadan geçeme

yecegim. Maalesef 9 tane ili kapsayan bu proje içerisinde Gaziantep'in yeri her zaman şöyle dü

şünü lmektedi r. Yani Gaziantep ilinin sanayileşme girişim leri açısından gelecekte diger iliere gö

re çok farklı ve seçkin bir yeri olmamalıd ır. Benden önceki konuşmacı lar da çok güzel açıklama

larda bulundular. Her şehir sanayi leşemez. Her şehir mutlaka sanayileşrnek zorunda degildir. 

Hangi şehir hangi konuya yatkınsa bu konuda desteklenmesi gerekmektedir diye düşünüyorum . 

Gaziantep'te birçok büyük kapasiteli tesis. tam bir imalat ve ticaret işletmeleri yelpazesine 

sahiptir. Bu nedenle dogusundaki ilieri de etkisi a ltında bulundurmaktadır. Tabii Gaziantep'in 

geçmişteki Ipekyolu üzerinde bulunması ve Akdeniz'e yakın olması. ulaşımdaki ko laylıklar nede

niyle cografik açıdan durumu digerlerine göre son derece farklıdır. Gelecekte bölgenin sanayi. ti

caret ve vasıflı işgücü merkezi haline gelmesi kuvvetle muhtemel olan Gaziantep'in. bölge ve ül

ke açısından önemini daha da arttıracaktır. Ancak dış pazarlarla rekabet edebilmesi için yeni

den teşkilatlanmas ına. ürün kalitesinin yükseltilmesine ve teknik destek ile d ış pazarlar konula

rında yardımcı olunması gereklidir diye düşünüyorum. 

Burada bizim için çok önemli olan. şu anda mecliste bekleyen. yerel yönetimler yasasıdır. Ye

rel Yönetimler Yasası' n ın mutlaka en kısa zamanda çıkarılması lazımdır ki gerek yerel yönetim

lerin kaynaklarının arttı rılması gerekse iş levsel hale getirilmesi. gerekmektedir. Çünkü yıllarca 

önce 3030 sayıl ı yasa. ilçe belediyeleri. belde belediyeleri ve büyükşehir belediyelerinde çeşitli 

sorunlar ya ratmaktadır. Bir örnek vermek istiyorum. 12 tane büyükşehir belediyesi var. Bunlar-
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dan bir tanesi Gaziantep Büyükşehir Belediyesi bir tanesi de GAP projemizin içinde bulunan Di

yarbakır Büyükşehir Belediyesi. Bunlar digeı· il belediyelerinden fark lı olaı·a k. Büyükşehir Bele

diyesi statüsünde bulunduklarından kendi illerinde tahakkuk eden verginin o/o 5 'ini a lı rlar ve bu

nu kendi yatırımlarında ve hizmetlerinde kullan ırla r der yasa. Ancak bu hiçbi ı· zaman bize göı·e 

adaletli bir durum degildir. Bu konu kendi imkan larımızia degişik şekilde ilgili merciiere iletildL 

Yine örnek verirsek. bakın 1999 y ılı sonu itibariyle Istanbul'da Istanbul Büyükşeh ir· Beledi
yesi'nin aldıgı o/o 5 vergi pay ı 203 trilyon. Bursa Büyükşehir Belediyesi'nin 12 trilyon. Mersin 
Büyükşehir Belediyesi'nin 7 trilyon. Gaziantep Büyükşehir Belediyesi'nin 1 trilyon 341 milyon. 
Erzurum Belediyesi'nin 382 milyar. Demin arzettiın. Tamamen ça lışan işletmelerin veya kuru
luşların örgütlerin. bunun içerisinde kamu banka yatırımları da dahil kendi genel merkezlerinde 

yani genel ınüdürlüklerinde. Istanbul. Ankara, !zmir gibi büyük şehirlerde. Ama bu iller. buna 
Diyarbakır da dahil. biz de dahiliz. bütün çöpü biz topluyoruz. çevreyi kirleten onların persone

lidir. Ulaşıını belediye saglar. Bu bence çok kötü bir durum. Tabii degişik şekilleı·de ilgili merci
Iere tekrar nasıl götürürüz? 

Ayrıca konuşmacılar bahsettiler. Yerel Gündem 21 şu anda Türkiye açısından son derece 

önemli olan bir gi r işim. Biz Gaziantep Büyükşehir Belediyesi olarak Yerel Gündem 21 projesi içe
risinde yer aldık. üyesi olduk. çeşitli toplantılarına katı ldık. Ancak buradan şunu belirtmek isti
yorum. Benim gördügüın kadarıy la biz yeterli şekilde yol kat edeınedik. Bu konuda GAP Idare
si'yle birlikte ortak plan çerçevesinde birlikte ça lışabilirsek. gerçekten bize mutluluk verecektir. 

Bizim bir çok projemiz var. Büyükşehir Belediye Başkan ı 'nın sabahleyin söyledigi gibi. çok 
detaya inmek istemiyorum. Ama birkaç projeden bahsetmek istiyorum. Dogalgaz Projesi'nde al
dıgıın bilgilere göre, Gaziantep'e mutlaka 2002 yılı içeı• isine kadar dogalgaz gelecegi BOTAŞ yet

kilileri tarafından açıklanıyor. Tabii şimdiden bunun hazırlıklarına başladık . Fikren görüşmeler 

yapıyoruz. Fakat herkesin de malumu oldugu üzere Enerji Bakanlıgı bu konuda yeni bir yasa 
taslagı çalışınası yapıyor. Fakat bu yasa taslagında yerel yönetimlerin yetkileri ne kadar ellerin
den alınacak ya da yüzde kaç oranında tekrar ortak edilecekler. merakla izliyoruz. Ancak biz ça
lı şma larımızı yapacagız. yasalara da saygılıyız. Ve dogalgaz projelerinde sadece Gaziantep yok. 
pek çok il var. Bildigiın kadarıyla 52 tane il var. Bu 52 ilin de tamamının dış kredilerle karşılan

ınası söz konusu o lınadıgından . su anda illeı·imizde bulunan özel sektörün bu konu içinde bu lun

ması devlet tarafından planlanıyor. 

Yine şu anda devam etmekte olan bir çevre yolu projemiz var. Bu proje Karayolları Genel Mü
dürlügü tarafından 32 kın. şehrin batı kavşagından alınıp , tamamen Gaziantep'i güney ve batı 

dogu istikametinde çevreledikten sonra bizim Sanko Kavşagı dedigirniz bölgede tekrar Şanlıur
fa yoluna baglantısı olan bir projedir. Otoyol agı içerisinde götürülüyor. Ancak burada Gazian

tepli yine bir şey yaptı, ne yaptı? Karayolları Genel Müdürlügü'ne şu sözü verdi: 32 kın 'l ik yo-
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lun isLimlakini ben yapacagım sözünü verdi. Bu 3 milyon 200 bin m2 bir alanın sadeleştirilme

si demektir. Şu anda proje bildigim kadarıyla 150 milyon dolarlık bir proje ve bu 150 milyon do
l al'iık proje başladı. Altyapısı ve·yatırımları devam ediyor fakat her iki ilçe belediyesi artı Büyük
şeh ir Belediyesi 3 milyon 200 bir m2. 1ik alan ı ima ı· ve uygulama yoluyla sadeleştirme çabasını 

sürdürüyo ı·. Bu arada ileride önümüze pü ı·üzler çıkacagın ı şimdiden söylüyorum. Niçin söylüyo
rum? Çünkü birçok iskan raporunda belki belediyeler çaresiz kalabileceklerdir. Yine bununda 

GAP Idaresi tarafından düşünülmesi gerekLigini düşünüyorum . Devam eden projelerden 100. Yıl 
Kültür Parkı Projesi 3000 m2.ye kadar olan bir projedir. lik 1900 m2.si bitirildL Şu anda halk 
bundan isti fade ediyor. A ltyapının % 98'i bitiri idi. ka nalizasyon ve su konularında. Yine arıtma 
tesisi 54 milyon dola r lık dış kaynaklı bir yatırım . 54 milyon dolarlık proje şu anda bitiriimiş du
rumda. En kısa zamanda bunun açılışını yapacagız. Bu şekilde de Gaziantep'te bütün kanalizas

yon suları top lanıp tekrar tarımsal sulamada kullanı labi lecektir. 

Yine Büyükşehir Belediyesi'nin hizmeti olan yeni otoyol şu anda bitmiş durumda, bilirildL 

Yaklaşık bugünkü reel degeriyle bize maliyeti 3.5 trilyon. Yakında onun da açılışını yapacagız. 

Yine çok önemli konulardan bir tanesi. bu konuda belki birlikte ça lışına şansımız olabilir. bilemi

yorum. U laşım master p lan ı tamamlandı. Yani metro ve hafif ray lı sistem dedigimiz olay. O. 450 
milyon do larlık biı· yat ırım gerektiı·iyor. Gaziantep Büyükşehir Belediyesi'nin bunu kendi bütçe
leriyle yapmalarının mümkün olınadıgını taktiı· edersiniz. O nedenle 450 milyon dolarlık bir ula
şım master pla nının proje ça lışmalaı·ı devam ediyor. In şaata başlandıgında hep birlikte görere 
giz. Yani şunu söylemek i st iyo ı·um. Biz Gaziantep Büyükşehir Belediyesi olarak çok büyük büt
çelere sahip degiliz. Bir Tepe Home. Rea l. Praktiker örneginde görüyorsunuz. çalışmalarını sür
düren bir belediyeyiz. 

Ben efendim. bu toplantı laı·ın iyi geçecegine inan ıyorum. Katılımcılar da biraz sonra mutlaka 

kendi fikirlerini söy leyeceklerdir. Neticede katılımcı merkeze dogru planlama teknigini burada 
başlattıgı için ben GAP l da ı·esi yetkililerine ve başkanına teşekkür ediyorum. Saygılar sunuyo
rum. 

Prof. Or. Tamer ARPACI : 

Teşekkür ediyoruz Sayın SOFUOGLU. ligili kesimlerden son konuşmacımız Gaziantep Kadın 
Konseyi Başkan ı. Türk Üniversiteli Kadınlar Dernegi Kurucu Başkanı Sayın Handan Kural Ha
nımefendiyi kürsüye davet ediyorum. 

Ilandan KURAL (Tiirk Üniversiteli Kadınlar Derneği Kurucu Başkanı) : 

Sayın Başkanlarım. degerli konuklar. GAP Bölge Ka lkınına Idaresi'nin Gaziantep'te düzenle

miş oldugu ve GAP Masteı· Planı Revizyonu konulu bu toplantıda sivil toplum örgütleri adına söz 
verdikleri için teşekkür ediyorum. Ve kendilerine hoş geldiniz diyorum. 
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Bu tip toplantıların u laştıgı noktalardan çok. toplantı ların başlang ıç ve ça lışma aşamasında 

birçok kuru luşun görüşleri a lınır. Ama ben ilk kez kadın kuruluşlarına dege'r veren bir resmi ku

rumla karşı karşıyayım. Kadın kuruluşları . sosyal demekler. her zaman bir fantezi gibi görülür. 

o amaçla degerlendirilir. Bu benim kişisel görüşüm. Ama ilk defa çok ciddi olan bir konuda ça

lışma yapan bir resmi kurumun böylesine önemli toplumun temel taşın ı teşki l eden kadın konu

sunda önderlik yapmasına müteşekkirim . 

Halen 2000'1i yı llarda yol alırken 50.yılını idrak eden bir dernegin kurucu başkanıyım. Türk 

Üniversiteli Kadınlar Dernegi. Bu dernek Türkiye'de çeşitli illerde şubesi olan ve kadının gerek 

egitim, gerek ekonomik bakımdan kalkınmasına katkıda bulunan. uzun yı llar çalışma yapmak 

suretiyle Türkiye'de okuma yazma konusunda kadını ikinci plana iten görüşü ortadan kaldırmak 

için birçok üniversite ögrencisine burs veren bir kuruluştur. Biz bu kuruluşu 1989 yılında şube 

olarak Gaziantep'te açtık ve isminin böylesine ayrımcı bir ifade şekl iyle ortaya konmasından son 

derece rahatsızlık duyduk. Bu ismin farklı bir algılama yaratmaması için de çok büyük çaba sarf 

ettik_ Bu gün dernegin çeşitli giri şimleriyle oluşturulmuş birçok faaliyetimiz bulunmakta. Bun

lardan bence en önemlisi ve çok önemsedigim bir noktaya geldigirniz kadın konseyi aktif olarak 

çalışma hayatına başlamış bulunmaktadır. Türk Üniversiteli Kadınlar Dernegi'nin öneı·isi Sayın 

valimizin tasdik ve teşvik leriyle halen 55 kişiden müteşekkil olan konseyde. bütün sosyal der

nekler daha ziyade kadın agırlıklı dernekler. partilerin kadın komisyonları temsilcileri. sendika

lar. meslek oda ları temsilcileri. ilçelerin kaymakamlık ve emniyet birimlerinden gönderilen tem

silciler var. Bütün bu temsilcilerle 55 kişili k bir ordu yaratmaya çalışıyoruz. Bu 55 kişinin sahip 

oldugu sayıy ı yanına ekledigirniz zaman oldukça güçlü bir kitleye sahibiz. 

Halen 11 ilde mevcut olan Kadın Statüsü Birimi'nin bir tanesi de Gaziantep'te kuruldu. An

cak kuruldugundan beri yeni aktivite kazanmış durumda. Kadın konseyi bu birime baglı olarak 

kendi hazırladıgı yönerge çerçevesinde çalışmalarını başlatmış durumda. Gaziantep Kadın der

nekleriyle son derece şanslı bir il. Çünkü bu ilde aktivite yapan derneklerin hemen hemen tümü 

somut projeler uygulamaktalar. Hala okuma yazma kurslarıyla ilgileniyor isek. okur yazar ora

nını bütün çaba larımıza ragmen hızla arttıramıyorsak. çocugunu okula yollamaya çekinen aile

lerimiz hala mevcut ise. biz kadın konusunda başlattıgımız bu çabanın çok önemli oldugu na ina

nıyoruz. Burs vermek suretiyle okutınaya ça lıştıgımız ögrencilerimizin ileride söz sahibi oldukla

rında. duydukları minnetin yan ısıra uygulayacakları çalışmalar yine bu noktayı degerlendire

cektir. 

Üniversite tahsili yapma şansın ı elde eden arkadaşlarımızın topluma borcunu ödemek ama

cı yla yaptıkları bu çalışmaların gururlanacak birçok noktası var. Gaziantep gerek cografik ge

rekse sosyolojik olarak önemli bir konumdadır dedik. Bunu birçok konuşmacımız da vurguladı 
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ve GAP yöresi adı altında bu nedenle sık sık çeşitli kurumlarca ziyaret edilmekteyiı . .Ancak bu· 

rada karşılaştıkları ortama şahit olan misafirlerimiz bizim kendimize güvenimizi dışa kapalılık 

ya da ketumluk olarak yorumlayarak yanlış bir tespit içine girmektedirler. Çaba ve çalşmaları

m ızdan dolay ı alkışlanmayı beklerken yöremizin sahibi ve koruyucusu almamızın tenkt edilme

si büyük bir haksızlıktır bence. Ancak biz önce içinde yaşadıgım ız bölgemizin sorunlcrıyla ilgi· 

lenmekteyiz. Bu da en dogal alanıdır. 

Hep merak etmişimdir. Küçük bir Türkiye olan lstanburu bırakıp da neden bu bölgtlerin ka· 

d ıniarına ait olan sorunlar ile ilgili olan pi'Ojeler üretirler? Oysa lstanburun işlenecek ..e yardım 
bekleyen o kadar çok k ırsal kadını var ki. üstelik güçsüz. üstelik çaresiz ve en acısı y~lnız. On

lar kendi köylerinden. şehirlerinden uzak. sanki denizde bir su damlası. O şehirde. o meıroıxıl 

şehirde kaybolmaktalar. Nedense on ların elinden tutmak yerine yardım projeleri üretnek elzem 

iken. Urfalı kadını yerinde görmek. Fırat'La töre yüzünden öldürülen kızım ızı anmak içia kilomet· 

relerce yol kat ederler. Aile baskısı yüzünden tarikatlara. Şıh tabir edilen kişilere sıgnan. ora

larda Fatih semtinde kaybolan kızlarımızı unutarak. Oniversiteyi okuyacagım diye /Urtlaroa 

binbir sıkıntı içindeki taşra ögrencilerini gözardı ederek. köprü a ltlaı·ında yada kale SJrlarında 

bali koklayan çocukları kaderlerine terk ederek Güneydoguya koşarlar. Ve bu koşmatırın neti

cesinden yurtdışı projelerinin etken mi oldugu sorusu gelir akla. 

Burada yapılan toplantının bence en önemli bölümü şimdi sizlerle yapacagımız ka~ılıklı fıkir 

a lı şverişi. Gaziantep'te mevcut dernekleı·le oluşturdugu kadın konseyinin hali hazırda yapmaya 

başladıgı çal ışmaların desteklenmesi lazım. Bu destegin şehir bazından çıkarak Ankara'ya ulaş

ması lazım. Mevcut projelere talip olan bizler. yurtdışından bu projeleri edinmek suF-Liyle Gü

neydogu ve Anadolu Bölgesi'ne getirmek için Gaziantep'e koşan çeşitli kuruluşları tenkit etmiyo

ruz. Onlara teşekkür borçluyuz. Belki. önderlik ettikleri için. Ama ben bu projelerin Gruiantep't.e 

uygulanmasından . buradaki kadınların uygulamaya koymasından yanayım. GAP M~r Plan 

Revizyon ça lışma larında. kadın giri şimciliginin arttırılması konusunda yapılacak ç.ılışmalar. 

mevcut sosya l kuruluşlarla bu konuda projeler üretilmesi. enerjik bir potansiyele sah{l ilimizde 

GAP'ın liderligi için yeni hedefleı·imizin oluşmasın ı saglayacaktır. Mevcut kadın kon~yinin be

derıedigi ve Türkiye'deki kadın statüsü birimlerinin aynı heyecanı duyarak çogalmas. çabalar 

sarf etmesi. kadının önce ögretmenlik gö ı•evinin. daha sonra topluma yetiştirdigi in~nlara yö

nelik egitsel görevinin bilinçli olmasını saglayacaktır. 

Çeşitli yurtdışı projelerinde söz ettim. Büyük illerimizde pek çok kuruluş bu desttklerini al

mak suretiyle sadece kagıt üstündeki ça lışmalarını. proje bedellerini turistik seyahatharcama

sına dönüştürerek sonuçlandırmaktadır. Bunun önlenmesi ve bölge kuruluşlarının bt projek'Jt 
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talip olabilmesi fırsatının verilmesi gereklidir. Bunda san ıyorum Kadının Statüsü Bakanlıgı·yla 

ilgili yakın çal ı şmanın sonuç vermesi geı'eki r. 

Bölgemizde kadınlarımızın projelere direkt sahip olmaları ve uygu lamaları. bence olumlu so· 

nuç vereoegi kadar ka lıcı da olacaktır. Türk Demokrasi Vakfı Gaziantep'te bir mahalle evi kuı'· 

du. Seçmiş oldugu mahallenin bir tanesinde iki odadan müteşekkil küçük bir evde sagladıgı bir· 

kaç bilgisayar ile ça lışmalar yapmakta. bu çalışmasın ı bir yıl sürdürecek. Bir yıl sonunda bu ma

halle evini kendi kaderine terk ederek. projesini de gerçek leştirmiş olarak Gaziantep'ten ayrıla

cak. Bu mahalle evinin Gaziantep'in bütün mahallelerinde olmasını saglayacak bir belediye im

kan ımız var. Biz bunları yapma fırsatına sahibiz. özellikle belediye ve idari biı'imler yönünde 

şansl ı y ız çünkü sosyal ve kültürel aktivitelere son derece yatkın kişiler yönetim de. Sayın Valimi

zin Gaziantep'te yaptıgı bugüne kadar ki ça lışmalarının belki yüzde ellisini sosyal ve kültürel ça

lı şmalar meydana geti rmiştir. 

Bu projelerden söz etmekle. GAP Master planında bölgenin kalkın ması . kadın ve kız ögrenci

lerin kız çocuklarının tıgitilmesi bakımından. kalkınmaya yönelik üretilecek projelerimizin mutla

ka ve mutlaka yöre halkı tarafından uygulama alanı bulmasına fırsat veriniz. Gaziantep ili dev

let destegini hiç almayan. kullanmayan. belki pek azını kullanan. bu özelligiyle tanınmış bir il. 

Sayın Ticaret Odası Başkanım ız bu konuyu vu rgu lad ılar. Bu bir ceza olmamalı. Eger Gaziantep 

varligını ve devamını kendi özkaynaklarına borçlu. kendi özkaynaklarıyla yaratıyor ise bence bu 

desteklenmeli ve daha fazlasın ı saglamak için çaba sarf edilmeli. kendi bilek gücüyle sagladıgı 

ve bu iınka ıı larla ulaştıgı noktan ın daha ileriye gitmesi için. ça lışmalarınıza. desteklerinize ihti· 

yaç var. GAP Masteı' plan ı revizyon çalışmalarının sadece toplantılar şeklinde devamından çok. 

kısa sürede uygulama a lanı bulacak hedeflere yönelmesinden yana oldugu mu bende söylemek 

istiyorum. Gerçekten birçok güzel projey i konuşup tartışmak yerine bir tanesinin vücut bulması 

ve sonuçlanması bu yöreye çok şey kazandıracaktır. Bir tarihte Gaziantep Ticaret Odas ı önder

liginde yürütülen bir projenin daha sonra nası l sonuçlandıgını bilme şansı nı o lmadı. O nedenle 

bu çalışınanın da ayn ı akıbete ugraınanıasını diliyor. hepinize saygılar sunuyorum. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Teşekkür ediyoruz. Sayın Handan Kural Oegerli katılımcılar şimdi oturumumuzun siz katılını

cıların katkıları bölümüne geçiyoruz. Burada söz isteyenlerin lütfen ellerini kaldırmalarını rica 

edectıginı . Söz vermek için isimlerini kaydedecegim ve o sıraya göre söz verectıginı. Oegerli ko

nuşmacılar. konuşnıalarınızı toplantının çerçevesi içinde tutmaya çalışınanızı rica ediyorum. Ge

nel iktisadi politikanın yapılanınası veya tenkidi gibi. ya da çok özel konuşmaları lütfen konuş

maınızın çerçevesinden çıkartalım. Işbirlikçi fikri katkı peşindeyiz. Şimdi sırayla söz vermek is-
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tiyorum. Konuşmak için söz alanlar yerlerinden de söz alabilirler arzu ederlerse kürsüye de teş· 

rif edebilirler·. Şimdi Sayın çiftçi Mehmet Karta! ilk söz almak isteyen. 

Mehmet KARTAL (Çiftçi) : 

Sayın Başkan, Sayın muhterem büyüklerim. Biz Nizip ilçesi köylerinde Birecik Barajı içinde 

kalan köyler. Burada köylerimiz magctur durumda. çünkü 04.07.1999 tarihinde Enerji Bakanlı· 

gı 'ndan paramız çıktıgı halde bir türlü köylerimize ulaşamadı. Perişan durumda. 29.04.2000 yı

l ında su tutulacak. bizlere agaçlarınızı kesin diye emir gelmekte. köyleri terk edin demekte. Biz 

paramızı almadan nasıl agaçlarımızı keselim nasıl köylerimizden çıka lım? Bunları Sayın Millet· 

vekil imiz Sayın Valimize. Sayın kaymakamım ıza defalarca belirttigirniz halde bir türlü bir sonu· 

ca ulaşamad ık. Sular a ltında kalan köylerin turizme layık olan yerleri ilgili makamlarca tespit 

ed ilmedi. Birinci 04.07.1999 tarihinde. 8 milyar mark olarak piyasaya sürülmüş. o tarihten bu 

yana mark degeri 300 000 lira oldugu halde yani bizim paramız toplam 28 trilyon para ettigi 

halde bize 1 trilyon 177 milyar para verilmektedir. Kaldı ki bu paranın sorumlusu kim? Kimler 

engel oluyor? Bunu Sayın GAP Başkanlıgı 'ndan sormak istiyorum. Burada GAP deyince bütün 

tarım kesimi de girmektedir. Yine ilk olarak 2000 yılına ait fıstı k mahsulleri bu sene çok fazla ol· 

dugu halde fıstık agaçlaı·ım ız ı kesin demektedir. Fıst ı k agaçları üç dönemde toplanırlar. Birinci· 

si tam yeşil olur. Ikincisi kavlak. üçüncüsü de kırmızısında toplan ır la r . Yani bu 4.ay 15'i. 7. ayın 

15 'inde bizim fı stık kırmaınız gerektigi halde bizden köklerini kesin diye baskı yapılmaktadır. Sa· 

yın yetkililerden bunun üzerine egilmelerini istirham ediyorum. 

Yine Yavuzeli bölgesi de bir türlü GAP'tan yararlanamad ı. Yavuzeli bölgesindeki arazilerimiz 

susuz. bunlara su gelmesi konusunda büyüklerimizin. yani GAP Bölgesi'nin Başkanının yardımı· 

nı istirham ediyorum. Eger su gelmezse Yavuzeli kasabasına yatırım yapılmasını yani burada 

fıstık mahsulleri tesislerinin kurulmasında bizlere yardımcı olmasını istirham ediyorum. Yine 

son olarak Sayın dinleyiciler Sayın Başkanım 'dan . biz Nizip ilçesi köyleri çok perişan durumda. 

paralarım ızın ödenmesiyle ilgili konuyu dikkate alınanızı istiyor teşekkür ediyorum. 

Aykut GÖKER (Türkiye TeknoloJI Geliştirme Vakfı [TTGVJ): 

GAP Projesi'n i temelde bir üretim mega projesi anlamak mümkün. Yani temelinde üretimi 

alan. bunun üzerine toplumsal ve ekonomik fayda yaratacak olan bir proje ama burada ben dik· 

katleri bir noktanın üzerine çekmek istiyorum. Çagımızda üretimde yetkinlik teknolojide yetkin· 

likle eşan lamlıdıı· . Eger bu proje, bu mega proje. bölgede üretimde yetkinligi arttırınayı üretime 

dayalı olarak ekonomik fayda ve toplumsal faydayı a rttırmayı , maksimize etmeyi temel alıyor

sa. hemen bunun yanında bölgenin teknolojide yetkinligini de aı'ttırmay ı temel almak durumun· 

dadır. Ornegi ta ı·ım kesiminden verecegim. Belki verecegim örnek size itici {!fllecek ama gerçek 
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bu içimizden birinin ger~i söylemesinde yarar var. Önümüzdeki 25 yıl içerisinde bio teknoloji

ye. gen mühendisligine ve doku mühendisligine egemen olmayan bir ülkenin ya da bölgenin. ta

rımsa l üretimde etkinlik kazanması yetkinligini sürdürmesi mümkün degildir. Tarımsa l ekono

mide. bio teknolojide. gen mühendisliginde hangi ülke egemen olacak ise. dünyadaki bütün ta

rımsal ürün profilini ve fiyatlarını o ülke belirleyecektir. 

Sabahleyin lsrailin adı zikredildigi için ben de örnegi ısrail'den vereyim. !srail bio teknoloji

de dünyanın zirve ülkelerinden biridir. Eger Türkiye bu bölgede bio teknoloji, gen mühendisligi. 

doku mühendisligi tekniklerine önem vermez burada yetkinlik kazanmaz ise. tarımsal faydanın 

önemli bir kısmın ı teknoloji transferi için korkarım ki o komşu ülkeye aktaracaktır. Teknoloji sa

dece tarımsa l üretim için degil. bu projenin kapsadıgı sınai üretim için de belirleyicidir. özellik

le Gaziantep bölgesinde sanayicilerin teknoloji meselesini iyi bildiklerini zannediyorum. Türkiye 

Teknoloji Vakfı 'na başvuran sanayicilerden hatta TÜSIAD. TÜBITAK. TTGV başan ödülüne ula

şan sanayicinin Gaziantep'ten çıkmasından dolayı bunu biliyorum. Sanayi meselesi de bundan 

böyle teknolojide yetkinlik meselesidir. Bunu önümüzdeki Master Plan ça lışmasında mutlaka 

dikkate almak geı·ekir. Burada ben somut olarak ben şunu öneriyorum bugün yapılan şudur di

ger ülkelerde örnegin bir bölge için 10 yıllık bir master planı yapıyorsunuz. Ekonomik temelli. 

toplumsal temelli. Bu şu demek. 10 yıl sonrası için bir fotograf ortaya çıkarıyorsunuz. Bir viz

yon ortaya koyuyorsunuz. Eger bu master plan revizyonu 10 y ıl sonrası için bir fotograf ortaya 

koyacaksa o fotografa ulaşabilmek için bu bölgede teknolojide hangi tedbirleri almak gerekir. Bu 

konuda bir çalışma yapılması şarttır diye düşünüyorum. Bu ça lışmanın teknik ad ı teknolojik ön

görü ça lı şmasıdır. Teknolojik öngörü ça lışması size 10 yıl sonra ekonomide toplumsal hayatta

ki hedeflere u laşmamızda. teknolojik alanda hangi tedbirlerin alınması gerekLigini ortaya koya

caktı r. Bu çalışmayı GAP yönetim koordinatörü, olarak görev olarak ortaya koyabilir böyle bir 

teknolojik öngörü ça lışmasını. Benim temsil ettigim Vakıf. Türkiye Teknoloji Gel işme Vakfı eger 

böyle bir çalışma yapılır ise çalışmanın genel çerçevesi konusunda. uzman konusunda bilgi ak

tarımında bulunmaya hazırdır. Yine böyle bir çalışma içerisinde teknolojide hangi alan larda yet

kin leşilecegine ili şkin bazı güdümlü projeler yaptırılacaksa yine benim Vakfım burada kullanıla

cak teknikler. proje seçme. degerlendirme. izleme. sonuçların degeriendirmesi konusunda yar

dımda bulunmaya hazırd ır. Çok teşekkür ediyorum. 

Bülent AÇMA (Analodu Üniversitesi Iktisadi Fakültesi GAP Biriıni Yöneticisi) : 

Teşekkür ederim Sayın Başkan . Son yıllarda özellikle bölgesel kalkınma ve kentsel kalkınma 

literatüründe önemli bir yere sahip olan sanayi odaklı Gaziantep'te bulunmaktan büyük bir 

mutluluk duyuyorum. Gerçekten artık dünya. büyük projelerden küçük yerel projelere dogru yö

nelmektedir. Benim üzerinde çalıştıgım konulardan biri olması itibariyle. dünyada en zor şeyleı·-
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den birisi. bölgeler ve kentler arasındaki eşitsizliktir. Gerçekten bu çok zor. çok zahmetli ve yer 

rucu bir ça lışma şeklidir. Bu nedenle gerçekten GAP Idaresi'nin işi zordur. Ve hepimizin de bu 

anlamda GAP Idaresi'ne destek vermesi gerekmektedir. 

Ben olayın farklı bir boyuLUnu getirmek istiyorum. Bugün dünyada yaşadı~ımız küreselleş

me denen bir olgu söz konusu. Hemen hemen herşeyi kökten ve birdenbire d~iştiren bir süreç. 

Ve küreselleşmenin en önemli etkenlerinden birisi de maaleser gerek bilgi, gerek teknik, gerek 

sosyo-ekonomik gelişmey i belli alanlarda ve çevrelerde odaklandırmasıdır. Bunun içinde kalan 

bölgeler ise maalesef giderek önemli ölçüde bölgeler ve kentler arası eşitsizlik sarmalına girmek

tedir. 

Küreselleşme sürecinde özellikle GAP Projesi ve GAP'ın şu aşamada yapılacak Master Planı 

Revizyonu ça lışma ları için çok önemli ve öncelikli olması gereken bir mevzudur. Bütünleştirilmiş 

stı·at.ejiler. Yani GAP Projesi gerçekten dünya ölçe~inde bir çok şey i d~iştirmeye aday bir pro

jedir. Sadece su ve enerj_i yatı rımları ve sadece insan odaklı yaw·ım ve büyüme projesi d~il. ge

lecekte dünyadaki stratejik dengeyi etkileyecek öneme haiz bir projedir. O nedenle kısa süre içe

risinde ben GAP'ın Master Plan ı ı·evizyon ça l ışmaları sırasında stratejik planlamaya özel önem 

verilmesi gerekti~ine inanıyorum. Çünkü stratejik planlama. sadece GAP'ın bu gününü d~il. ge

lecekteki uluslararası arenadaki bir çok d~işim ve gelişimi de öngörerek ve bu bölgeyi o d~i

şim ve gelişimiere göre bilme şansına da sahip olacaktır. Ve yine benim bir kaygım bu Master 

Plan hazırlan ırken hedef ve stratejisinin çok iyi tespit edilmemesi. 1989'da ilk yapılan Master 

Planındaki bir çok eksiklik ve hata bizzat GAP yöneticileri tarafından da ortaya konulmuş ve bu 

konuda süreç içinde pek çok ça lışma lar yapılmış. Ve benim bugün korkum gelecekte bu tür geli

şim ve d~işimleri öngörebilecek bir nosyondan eksik olması. açıkçası beni şu açıdan da korku

Luyor. Ben bu tür katılımcı ve stratejik bir plan lamanın şu aşamada çok daha önemli oldu~unu. 

çok daha ~itsel oldu~unu ve gelecekte Türkiye'nin dünyayla çok önemli bir paya sahip oldu~u

na şahsen inanıyorum. 

Yine dünyada gelişen bir çok akıma baktı~ım ızda. küçük ve orta ölçekli işletmelerin. bu tür 

Gaziantep'teki Kayseri'deki sanayi odaklarının gelecekte de bir çok projeyi ileri taşıması. bir çok 

projeye entegre olması aç ısından çok önemli. Bu nedenle benim gerek GAP Idaresi'nden gerek

se katıl ımcı lardan bu anlamda bir iste~im oluyor ki: lütfen bu projeyi GAP projesini. sadece bu 

bölgenin de~ i l . sadece bu ülkenin de d~il. dünyanın gerçekten önemli projelerinden biri oldu~u

nun bi l i nci nevar ı n ve stratej i leı•inizi daha do~rusu bütünleştirilmiş stratej inizi buna göre sapta

yın ve gelecekte GAP'la birlikte dünya ekseninde önemli bir yere sahip o lalım diye düşünüyer 
rum. Teşekkür ederim. 
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Süheyla TAHAO~LU (Anneler Dernegı Başkaııı) : 

Sayın Konuklar hoşgeldiniz. GAP Projesi"nin bu aşamadaki durumundan ben çok mutlu ol· 

dum. Dogu·ya açılmak. yerinde bu top lantıyı yapmaları benim için çok büyük bir başarı. Biz hep 
bu tür toplantıları. panelleri. Istanbul'da Ankara'da izledik. çok kusursuz bir proje hazırlanmış. 

çok güzel bir organizasyon. Ben Anneler dernegi olMak çok kutlarım hepsini. 

GAP projesi. insanı. suyu. topragı. enerjiyi bir bütün olarak almış. Ben öyle algılad ım . F'akat 

burada insan ögesi galiba en önde. Ben bir Anneyim. sizler de bir bilim adamı. düşünürsüııüz. 
Size ben. sıkıldınız. anladıgım kadarıyla. iki tane fıkra anlatmadan geçemeyecegim. Eskiden bi· 
liyorsunuz dogu bir sürgün yeriydi. Doktor bir suç iş lerdi. doguya sürülürdü. ögretmeıı bir hata 
i şierdi doguya sürülürdü. bi ı· hakim doguya sürülürdü. Sürgün yeriydi. Halbuki, dogu topragıy

la. insanıyla bakir bir yer. Insanlar kirletti. bizler kirlettik. işte bu düşüncey le. Ama şimdi görü· 

yoruz ki. bu düşünce yerini agır agır aydın insanlara bırakıyor. Ve çok mutlu bir şekilde evime 
döııeGegim. F' ı kra da şöyle. Dogu·ya bir rotasyonla sürülen bir hakim atanır. Biz doguya y ılla rı· 

mızı verdik. Beyimi kaybeLtim ve Gaziantep'te yaşıyorum. doguyu çok sevdigim için. Burada ba· 
na. kadınlara ve bizim gibi insanlara çok ihtiyaç oldugu için burada kalmayı istiyorum. çünkü 
görev yapıyorum . Doktor Dogu·ya gidiyor. rotasyonla. bir mütehass ıs hekim. Doktor diyor ki se· 

nin ameliyat olmam lazım. Yarın gel seni apandisit ameliyatı yapacagım der demez. "Aman do k· 
tor. bana acımıyorsan 7 yavru ma acı" diye feryat ediyor. Doktor seni ameliyat edecek. Nasıl olur 

doktor bey diyor. Bunun ameliyat ettiklerinin hiç biri topragın üstünde degil ki diyor. Hepsi top· 
ragın altında yani mantalite bu. I şe yaramayan Dogu·ya giderdi. Halbuki Dogu·ya işe yarayan 

gitmeliydi. 

Bir gün de yine Bektaşi. oturmuş çamurdan insanlar yapıyor. Bilge kişi yanından geçiyor. 
"Ne yapıyorsun?" diyor. Insan yapıyorum diyor. "Sen tanrı mısın?" "Rızkını vermedikten sonra 
yap yap koy!" demiş. Şimdi de biz. Proje çok güzel. herşey çok güzel ama hayata geçmesi lazım 
artık. Yürüme degil koşmalıyız. Çok gerideyiz. 11 yıl. Biraz evvel hocaları dinledim. çok üzüldüm. 

Demek ki o zaman insana çok deger vermek lazım. Insanla entegre olamamışız. b irleşemeınişiz. 

tabana inememişiz. o zaman ne yapmamız lazım. Senaryolar oluşturalım . Devlet sanatçıla rı aç· 
lıgından ölüyor. Ozel tiyatrolar biliyorsunuz parayla oynuyoı·. Bu insanlara senaryolar hazırla

y ıp. aile planlamasıy la. okuma yazmayla. saglık konusunda ve dogudaki bir sanatçıyla . Çünkü 
insana bir şey verıneden a lamıyorsunuz. Çünkü insan yılgın bu hayat çarkının içinde perişan 

haldedir. Belki bir müzik dinlemek hevesiyle geliP. o da ayrı mesela. 

Ama biz yaptık buray ı . ben şimdi şöyle özetlemek istiyorum. 17 senedir yaşadıgım ız bu şeh· 

ri n bölgesinde nelere ihtiyaç oldugunu düşünerek. gözlemleyerek bazı projeler oluşturdu k. Ama 
ne yazıktır ki kagıda dökmedik. Sadece çalıştık. çabaladık önce okuma yazma kursunu başlat· 

tık. Beni dinlediginiz için çok teşekkürler sevgiler saygı lar. 
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Prof. Dr. Alaaddln TAYSUN (G.Antep Üniversitesi Fen Blllmlerl Enstitüsü Müdü

rü): 

Sayın Başkanım Degerli arkadaşlar. iki kadın temsilcisi gerçekten benim duygularıma hitap 

etti. Salonda benim doktora ögrencim var. lbrahim bey, söyledigim her şeyin tanıgıdır. Onunla 
beraber Güneydogu'da basmadıgımız yer yoktur. Sayın arkadaşlar bilimsel bir konuya girece
gim 150 kadar slayt getirdim ama hepsini gösterecek degilim. Başka toplantıya inşallah. 

lbrahim'le Harran'da dolaşıyoruz. Cehennem dünyaya inm iş gölgede 42-45. Tabii oturacak 
yer yok. Bir caminin avlusunda çıkınlarım ızı açtık. lbrahim'in bana dedigine göre olayın kahra· 
man ı adam. 2·3 sene önce ölmüş. Şimd i yanaştı geldi. E:sselamunaleyküm. aleykümselam dedi. 
Hoş geldin ille size bir çay yapayım . Yahu sı cakta çaya ne gerek. işte termosta su larımız var de
dik. Yok ilk çay yapayım deyince biz de iyi yap dedik. O beyaz elbiseleri var. oturdu çayı getir

di. Adam 55·50'1ik gelen de 45'1ik ben gence sordum kaç çocuk var dedim. 15 dedi. Yaşlısına 

sordum sende kaç çocuk var? 13 tane dedi. Dedim yaşiıda 13 tane var. sende niye 15 tane var. 
Dedi avrat yaptı. Sonra döndü bana. hoca dedi. sende kaç çocuk vardır. Adam zayıf çiroz bizde 
kalıp var. 120 kilo geliyoruz. lbrahim'e dedim ben ne diyecegim. dedi ki. hoca dogruyu söyleye· 
ceksin. Döndüm dedim. iki tane. adam acıdı. Şimdi olay bir köy iki köy degil, kaç tane köy var 

orada gidilmesi geı•eken. Arkadaşlar esas sorumluluk o. Uç noktalara gidilmedigi taktirde ve 
özellikle kadına ulaşılmadıgı taktirde sorun i şler acısı. Topluma gerçekten ulaşmak gerekiyor. 

Yörede GAP sulama alanlaı·ı çevresindeki alanlarda. 5 milyon hektardan fazla alanda eroz· 

yon var. Ve yörede usulüne uygun toprak muhafaza önlemlerini uygulayan çiftçimiz yok. Dola· 
yısıyla GAP uygulama a lanları ve civarında tabii tüm Türkiye genelinde gerçekten toprak mu ha· 

fazayı örgütlememiz gerekiyor. Amerika Birleşik Devletleri tarım reformunun en büyük kurulu· 
şu. Türkiye'de toprak suyla kapanm ı ş. Dolayısıyla bu planın başarıya ulaşması için gerçekten 
Güneydogu'da toprak muhafazay ı örgütlernek gerekir. 

lbrahim'le Harran'da bir araştırma yaptık . Harran çok ent.eresandı. Sulama oldugu yerde 

rüzgar erozyonu olmaz normalde. Ama sulama. O da neden dikkatimizi çekti ? Güneyden gelen 
muazzam rüzgarlar oluyor Harran'da ileride sulamada bilinçlenilmedigi taktirde orada 84. 88. 

90. 92. gidin Akçakale'ye 2000·3000 dekar. Sulama 84. 88. 89 tuzcul bitkilerden başka işe ya· 
rayan yok. Artı birde orada çok ilginç bir de aşiretlik var. Orada ileride iyi kötü kışlarda neler 
oluyor. Dolay ıs ıyla ben şu özetle bitirmek istiyorum. Yine yörede. toprak muhafazasının örgüt· 

lenmesini diliyorum. Toprak muhafaza örgütlenmez ise. çiftçiye nasıl işler uygulanacagını gös· 
t.ermezsek. gerçekten başarıya ulaşmamız çok zordur. Bu konuda bizi burada topladıkları için 
Sayın Başka n'a ve katılımcılara çok teşekkür ediyorum. Çünkü Gaziantep. ben Urfa'da çalışır· 

ken bayramiara geldigirniz yerdi. Sinemasına geldiginiz. lunaparkına geldigirniz yerdi. Gerçek· 

ten biz buray ı çok sevdik çok begendik teşekkür ediyorum. 
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Mabir GÜRBÜZ (Ziraat Mühendisi) : 

Böylesi bir ortamı yarattıg ı için GAP Idaresi'ni demokratik an lay ışı için gerçekten kutluyo

rum. Bu amaca katkı niyetli birkaç degerlendirmemin de an layı şlı karşı lanmasın ı diliyorum. On· 

ce kısa bilgi notların ı aktarıp ardından da sabahki sunuşlarda geçen konularla ilgili birkaç de· 
gerlendirmemi bilgilerinize sunmak istiyorum. 

Siyasetin amatörü oldugu günlerde Sayın Çiller ile ilgili bir anekdotu paylaşmak istiyorum. 

Amerika 'nın çok ünlü bir Üniversitesinde çok ünlü bir iktisat profesörü son y ıllarda tüm sınav

larında ögrencilerine aynı sorula rı sormaya başla mış. fakat ilginç. sorular aynı olmasına rag

men ögrencilerin performansında. not düzeyinde fa ı·k edilir bir gelişme hiç yok. Dostları. aı·ka· 

daş ları. merak ederler. "Hocam nasıl oluyor bu iş. her yıl sorular aynı yoksa siz kayıtları ını oku· 

muyorsunuz? Niye notlarda bir degişme yok? Hoca der ki " Hayı r kayıtla rı çok dikkatlice. özenle 

okuyorum. ama her yıl sordugum soruların cevaplarını degiştiriyoruın . • 

Şimdi dünya böylesi bir degişmenin tan ıgı. Böylesi h ızlı bir gelişmenin tanıgı. O nedenle 

1989'da öngörülen Master Planın önerileri bugün çok da geçerli degil. Nitekim çok da rastlana

mayan bir yüreklilikle. hatta namuslu bir davranışla GAP Idaresi o zamanın şartlarına göre dü

zenlemiş planın çok yeterli olnıadıgını kabul etmiş bulunuyor. Yine bugün yapacagınıız böyle biı' 

ça lışma acaba 2010 y ılında benzer tehlikeleri taşıyacak ını , taşımanıası için ne yapmak gerek· 

li? 

Bence önce bu konuda tüm ilgililerin. tüm katılımcıların tüm yetkilileı·in bir genel ka ı·a ınsa r 

uzlaşmada buluşmaları gerekiyor. Bakış açılarının birleşmesi gerekiyor. Amaç önceliklerinin 

dogru saptanması gerekiyor. Bütün bunlar için soı·unların dogru tanımlanması gerekiyor. So

runlarla sonuçların karıştırılnıaması gerekiyor. Yani ilerleme mi. kalkınma mı. gelişim mi her 

üçü mü. yoksa bu iş i tartışılan ekonomik gelişme mi. kırsal kalkınma mı? 

Bu tür soru ları arttırmak mümkün ama önce şunun altını çizmek gerek iyoı'. Dünyada artık 

büyüme. sanayileşme. bilim. tekn ik. ilerleme diye adland ırılan o klasik kalkınma an lay ışının ye

rini insan odaklı gelişme veya insan kalitesinin iy ileştirilmes i gibi yeni bir toplumsal boyutla ge· 

lişme anlayışına dönüştü . Neydi bu gelişme? llerleyip de ne yapacaksınız? Yetmez. Gel i ı' dagılı 

nıını saglayacaksınız. Yetmez. Çagdaş koşullarda bireye. insana egitim saglayacaksınız. konut 

saglayacaksınız. saglık saglayacaksınız. hatta yaşanabilecek ortamda soluk almay ı saglayacak

sın ız. O bakımdan genel yaklaşımın plan metninde özetini çok iyi ortaya koydugu gibi sürdüı·ü 

lebilir. 

Kalkınma temelinin insan odaklı ka lkınma temeline kavuşması gerekiyor. Tabii böyle bir an· 

layı ş. beraberinde ka lkınmaya ilişkin gelir dagılımı dengesizligi~in de giderilmesini içeriyoı·. He-
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le GAP gibi dengesizligin çok oldugu bir ortamda kanımca bu çok daha önemli. Bir zamanlar ön

ce büyüyelim sonra paylaşahın deniliyordu. Oysa son zamanlarda yapılan araştırmalar ort.aya 

koymuştur ki. servet ya da gelir dagılımındaki denge. kalkınınay ı olumsuz etkilemiyor tersine 

olumlu bir motivasyon saglıyor. Insan kaynaklarına yapılan yatırım uzun dönemde kalkınınayı 

çok olumlu etkiliyor. Bu genel ilkedir. Ikincisi buna eş düşen. bunu saglayıcı strateji ve senaryo

la ı·ın geliştirilmesi gerekiyor. O noktada iki teı·eddütüm var. Katılım . bütün ilgili kadroların eş

güdümü. yine hükümet. özel sektör. halk üçlüsüne dayanan bir araç şeklinde. Ama kanımca özel· 

likle t.arım boyutunda bu tür öngörülerin gerçekleşmesinin temel koşulu yapısa l reform. Bunun 

bir geneli bir de özeli var. 

Düşünün ki GAP illerinin Türkiye orta lamasının üç misli bir toprak rezervi var. Türkiye'deki 

toprak potansiyelinin 1/3'ü Larımda kullan ılırken. GAP't.a bu oran 75. Yani ciddi bir potansiyel 

avanta jı var. bu bölgenin toprak açısından. Türkiye'de ortalama işletme genişligi. kişi başına 59 

dekarken GAP illerinde bu oran 138 dekar. Evet bu anlamda da kişi başına mevcut bir pot.ansi· 

yel var. Ama kısı tlar var. Bu 7 ilde. 8 ilde. 9 ilde toplumun % 68'i topragın % 9'unu denelliyor. 

toplumun % 2'si topragın % 30'unu denetliyor. 72 yılında dahi bizim ziraat odasının 93'deki 

araştırma verilerine göre ailelerin hala yüzde 68'i hala birkaç aşirete baglı. Ailelerin hatta hala 

1/3'ü tek bir aşiretin elinde. Yani feodal yapı GAP't.a hala hüküm sürüyor. Şimdi böyle bir refe· 

ransla. özellikle tarımda ve kırsa l kalkınmada rol almak mümkün degildir. O nedenle kanımca. 

Master Plan tartışmasında, toprak düzeninin önemini kavrayan. toprak insan ilişkilerini çagdaş

laştıran çok ciddi bir yap ısal reform ihtiyacı vardır. Planın bu dogrultuda yogunlaşmasında son 

derece yarar görüyorum. Bu yapı degişmeden. bu yap ı korunarak. GAP't.a da Türkiye'de de t.a· 

rıında ilerlemeyi saglayamazsınız. Bu kısıtı mutlaka çözmek gerekiyor. 

Bir ikincisi. örgütleme. Şu anda salonda örgütlenm iş kesimlerin temsilcileri var ama özellik· 

le kırsal ka lkınmanın temel planı GAP olacak ise. bu tarım üreticilerinin fikri bir şekilde örgüt· 

lenınelerini saglamak gerekiyor. Bu. girdi saglamadan tutun. pazarlamaya varıncaya kadar. 

kaynak kullanımına varıncaya kadar bir çok hizmet için geçerli. Ayrıca katılım katılım diyorsu

nuz. Sihirli bir sözcük gibi. Bu katılım sadece kentli sivil toplum örgütleriyle gidemez. Yatırım

dan yararlanan kitleyi ya nınıza a lamazsan ız. öngörülerinizi onlara salıiplendiremezseniz. onla· 

ra benimsetemezseniz. başarınız son derece zor. O bakımdan temel temennimiz. hedef killeniz 

özellikle tarımda t.arım ürünleri ise. o yapısa l refoı·m yeniligi içerisinde gelenekseli aşan çok cid· 

di bir üretici örgütlenmesini bu anlamda çok ciddi bir öncelige koymak gerekmektedir. Yetkilile· 

re ben bu konuya öncelik verınelerini öneriyorum. Bitiriyorum. 

Yöntemle ilgili bir iki şey. Plan. sivil toplumun katılımını. çalışmanın aşarna larına katılmala· 

rı yöntemleı·inin gelişti rilmesi gerektigini düşünüyorum. Aksi halde bu tür toplantıların yeterli 
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olması oldukça zor olacaktı r . Tabii ki katı lımcıl ıgı sadece bir dan ışmanlık misyonu olarak gör· 

memek. belki bir sorumlu katı lımcı anlay ışıyla. kararlara ortak etmek gerekiyor. Bu nasıl sagla· 
nır bilemiyorum. 

Türkiye'nin makro politikaları. makro engelleri saglanmadan bu 201 O öngörüsünü n gerçek

leşmesi zor. Enflasyonun kurumsallaştıgı . kamu açıklarının yogunlaştıgı . iç ve d ış borçların as ıı·

laştıgı bir süreç sürecekse işimiz zordur. Bir de karşımıza dış kısıtlar çıkmıştır. Dünya Ticaret 

Örgütünün bütün sektörleri etkileyen çok ciddi kısıtla rı vardır. IMF stand-by anlaşmasını destek

leyen finansmanımızın çok ciddi kısıtları vardır. Hatta Dünya Bankası 'nın çok ciddi kısıtları var

dır. Bu çerçevede Allah Sayın yetkililere kolaylık versin diyorum. teşekkür ediyorum. 

Prof. Dr. Halil SARIASLAN (Türkiye Odalar ve Borsalar Blrligi) : 

Teşekkürler Sayın Başkan. GAP Idaresi'nin degerli Başkanı. degerli katılımcılar. Bu son aşa

mada ben de degerlendirmeler çevçevesinde iki noktada görüşlerimi aktarmak istedim. Biı· ge

nel anlamda bu revizyon ça lışma larıyla ilgili olarak. ikincisi de bazı çalışmalarımızın bu reviz

yon çalı şmalarına belki katkısı olur diye dikkatierinize sunmak istedim. Ben Odalar Borsa la ı· Bir

ligi Başkanlık Dan ışmanlıgı ya pıyorum . Başkanın özel danışmanıyım . O çerçevedeki çal ışma ları 

buraya getirmek istemiştir. 

Efendim GAP Idaresi'nin i şi gerçekten çok zoı·. Eger sabahtan beri tartışılan konuları topla

yıp bir sistematik çerçeveye oturtursak iş gerçekten çok zor. Yani bir merkezi planlamadan bir 

katılımcı planlamaya geçmek Türkiye'de çok zor. Merkezi Planlama. biliyorsunuz Sovyetler Bir

Iigi'nin yıktimasından sonra tamamen ka lkmıştır. Biz de herhalde anlamış degildik. Katılımcı ya

parsak ne olacak? Bana göre gerçekten hiçbir şey olmayacak. Fakat söy lemek istiyorum ki bu

rada nokta şu . Yani kavram ların arkasına saklanmak veya kelime oyunu yapmak istemiyorum. 

GAP Idaresi'nin bu vizyonu. kendilerini de çok iyi biliyorum. geniş düşünen gerçekten ileri ba

kan arkadaşlarımızdır. Bu vizyonun gerçegi yansıtmasın ı saglamak için Türkiye'n in kendi men

talitesini degiştirmesi şart. Bu dayatmacı yapıyla. kararların merkezden alındıgı bir yerde bu ka

dar nezih toplantı lar yaparsan ız. ülkenin çeşitli kesimlerinde bu konuda düşünen insan laı·ı gö

reve getirirseniz. Sayın Başkan 3-4 tane böyle toplantı lar yaptılar. çok da başarıl ı geçiyor ger

çekten. herkes destek veriyor. Ama üst yapıdaki devletçi mantalite degişmedikçe katı lımcı plan

lamayı gerçek leştirmek bana gö~e çok zordur. Çünkü en azından deneyimler bunun olmayacagı

nı göstermektedir. Çünkü bu aslında bu çagın degişimine ayak uydurmanın bir sonucudur. 

Bu sabahtan beri 15-20 kez belki daha da fazla globalleşme sözcügü kullanıldı. G loba lleşme

yi (ben genel ortamı. siyasi ortamı söylüyorum). globalleşme sözcügünü hala yanlış anlayanlar 

var. Yani sanki globalleşme para ve mal serbest hareketidir. Degil. Globalleşme. siyasette. tek-
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nolojide. insan haklarında. insan hukukunda herşeye kadar geniş düşüncedir. Böyle bir düşün· 

cenin temelinde özellikle Dünya Bankası"ın çalışmalarını yakından izleyenleriniz varsa hepsi ya· 

kından görmüş olacaklardır ki. yerelleşerek globa lleşme kavramı. özde yerelleşerek globalleşme· 

dir mesela asıl nokta. Yani kavramın aslını söylemeye gerek yok. "Giobalization Localization· di· 

ye ad landırıla rak somutlaştı rılmıştır. Yani bir yerde yerelleşerek yerel katı lı mı saglayarak git· 

mektir. bu sonuçlanan ya da hedeflenen noktaya. Ama bunun temelinde işte bu katılımcılık ger· 

çekleşir. Bu da bir yeı·de yerel yönetimlerin güçlenmesinden geçer. Bunu saglayamadıgın müd

detçe. bu kadar kıymetli çalı şmaların bu kadar zamanın pek fazla anlamı olacagını sanmıyorum. 

En azından bu konuda Bakan karar verecektir. hükümet karar verecektir. Hiçbirisi burada yok

tur. Siz ne kadar güzel anlatırsanız an latın. orada hazırlanacaktır. Bu arada en azından yerel dü

zeyde ortaya çıkan görüşlerin yansımasını saglayacak pariementoda hükümet nezdinde tartışıl

masın ı saglayacak bir şey ler yapılması lazım. Ne kadar bize inilirse inilsin. ben de bu işlerin için· 

de bulundum. siyasetçi falan degilim ama oradaki mekanizmaların büyüklügünü az çok bilen bir 

üniversite hocası . sanayiyle. iş dünyasıy la. üniversiteyi birleştirmeye çalışan biri olarak bunla· 

rı da görüyorum. Ama yine de en azından Türkiye'de GAP kendisine yaraşır. GAP'ın yöneticile

ri. ça lışanları en azından kendilerine yaraşır bir şeki lde vizyonlarını bölgesel düzeyden. Türki· 

ye'nin makro düzeyine yansıtmayı becerın işlerdir. Bu da bir başlangıçtı r. Çünkü ınentaliteyi de

giştirmek kolay degil. Bir yerde başlayacak. ondan sonra o düşünceyi digerleri izleyecek. Uma

rım biz sonuca götürmüş oluruz. Çünkü hepimizin bildigi gibi sabahtan itibaren ta rtışılan konu

lar özellikle kurumsal çerçevede ve kavramsal düzeyde verilen bilgileri. Görüldügü sürece. kal

kınma çok boyutlu bir kalkınma. egitim boyutu var. kültürel boyutu var. ekolojik boyutu var. var 

da var. Hepsi var. Dolayısıyla bizim biraz daha geniş bir çerçevede düşünmemiz gerekliilgi mey

dan da. 

Bu gen iş çerçevede belki revizyon çalışınalarına katkıda bulunabilir düşüncesiyle Odalar 

Borsalar Birligi olaı·ak iki bölgesel pro jeınizin varligını da duyurmak istiyorum. Bunlardan bir 

tanesi "Bölgesel Menkul Kıyınet Piyasaları" . Bu tür bir girişimin mücadelesini epey zamandır ve

riyoı· Odalar Borsalar Birligi. Yasal mevzuatı nı da geçirdi. hazırlad ı. SPK'nın kabul etmesiyle bir

likte. Bugün Türkiye'de. ki geçen aralık ayında olmuştu . bölgesel düzeyde menkul kıyınet piya

salarının oluşumu mümkün olabilmektedir. Böylelikle KOBI'lerin. sanayi kesiminin. çeşitli men· 

kul kıyınet a raçları vasıtasıy la kaynak toplama araçla rını geli ştirmiş oluyoruz ki. şu nedenle 

önemli bizim için. bu tür ça lışma larda. bölgesel ka lkınma planlarında eger idareler. diger sorum

lu kişiler. ihtiyaç duydukları kaynaklar yaratmazlarsa hiçbir şey ifade etmez. Bu bölgesel düzey

de bir kaynak yaratma imkan ı verebilecegi için son derece önemli olduguna inanıyorum. Bütün 

mevzuatı aşagı yukarı bitmiş durumda. Son günlerde yerleri hazı rlan ıyor. Sanıyorum bu realize 

olacak. uygulanacak bir düşünce olacaktır. Ve böylece bölgesel düzeyde bir finansal kaynak bul-
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ma imkan ı bir nebze açılmış olacaktır. Ki burada Gaziantep bölge merkezi olarak öngörülmüş

tür. Bu kararım ızdad ır kabul görmüştür. dolay ısıy la Gaziantep bu bölgesel piyasaların oluşu

munda bir merkez olacaktır . 

Ikinci bir proje çalı şmas ı ise. Avrupa Birligi fon larından 20 milyon dolarlık bir fon temin edil

miştir. Uzun ugraşlar sonunda da olsa finansal anlaşması imzalan ıp gelmiştir. Hazine'ye gönde

rilmiştir burada da üç bölgede ·Avrupa Birligi-Türkiye Geliştirme Merkezleri" adı altında iş ge

liştirme merkezleri kurulacaktır. Tabii normal rutin danışmanlık hizmetlerinin yanında. bu mer

kezlerin esas işlevi stratejik işbirlikleri. iletişim teknoloji leri. üretim ticareti gibi yeni ekonomi di

ye ad land ı rdıgım ız alanlarda da KOBI'lerimize dan ışmanl ık hizmetleri vermek. Yine Güneydogu 

Anadolu Bölgesi'nde Gaziantep buranın üssü olarak seçilmiştir. Bu projenin uygulan ınası için 

proje önümüzdeki gün ve haftalarda uygulamaya geçecektir. Burada bizim muhatabım ız. yani 

bizim birligimizin buradaki sorumlu temsilcisi Gaziantep Ticaret Odası olacaktı r. Bu da. belki bu 

topyekün ka lkınma. bu katılımcı düzeydeki ça lışma lara. bu tür revizyon çalışma larında ihtiyaç 

olabilecek bazı hizmetle ışık tutabilir düşüncesiyle aktarmak istemiştim. Hepinize teşekkür edi

yorum. Saygılar sunuyorum. 

Prof. Or. Bahri ÇEVIK (Çukurova Üniversitesi Ziraat Fakültesi) : 

Sayın Başkan . degerli dinleyenler. 

Master planla ilgili bu top lantının Diyarbak ır . Gaziantep ve Şan lıurfa'da tekrar yapı l ması. 

bütün katı lımcı kitlesinin bunlarla ilgili görüşler in i bildirmesi gerçekten demoktarik bir i şlev ola

rak düşünü lebilir. 

Ben Çukurova Üniversitesi Ziraat Fakültesi'ni temsilen buradayım. 15 yıldan bu yana 

GAP'taki çalışma ları izliyoruz. Bu izlemeler sırasında en yogun olarak yaptıg ımız işlerin bi ı' ta

nesi. 1 O y ıl süreyle Şanlıurfa yakınlarına gelip araştırma. inceleme. geliştirme istasyonu ku ı'ma 

ve bunu ça lıştırmaktı r . Bu süre içerisinde 57 tane projeyi tamamladık ve GAP Idaresi'ne veı'dik. 

Bu arada şunu belirtmek istiyorum. GAP Idaresi'nin bu ça lışma la ı· sırasında büyük destegini 

gördük. yardımını gördük ve dolayısıyla çok iyi bir işbi ı' ligi tamamlanmış oldu. Ben burada özet 

olarak son yıllarda GAP'ta projenin ilerlemesi ve geliştirmesiyle ilgili görüşlerimi k ısaca anlat

maya çalışacagım. Bir kere büyük sulama projelerin in karakteristigiyle biz bu ka ı'akteı'istik üze

rinde durursak yapı lan ya da ortaya çıkan güçlükleri de çok çabuk analiz etmiş oluruz. Bunlar

dan bir tanesi. daha dogrusu büyük sulama projelerinin karakteristigi. büyük sulama projeleı·i n

de projede yer alan kurum ve kuruluşların etüt planlama ve i nşaat aşamala rında çiftçinin egi

tim. donatımı ve örgütlenmesi. hasat edilen ürünün pazarlanması . elektronik özendirme yani 

mali destekleme gibi bir zincirin ha lkala rın ı oluşturan ve birbirleriyle yakın ilişkis i bulunan ça-
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lışma larda. ilgili kuru luşla r arasında etkin bir işbirligine ve düzenlemeye ihtiyaç vardır. Bu iş· 

birlig i ve düzenlemelerde kuruluşlararası kendine özgü bi t'takım sorunlar çıkabile<:egini öngören 

bazı ülkeler. proje yönetimini tek bir otoriteye baglamanın yararlı olacagın ı düşünmüş ve böyle 

uygu lamışlard ır. 

GAP'ta sulamayla ilgili diger çalışma larda ortaya çıkan sorunlara dikkat edecek olursak. 

projenin yönetiminden. üretim yapısından kaynaklanan sorunlar var. GAP'ta tarım seklörü ve 

bu sektör içinde yer alan sulama dikkate alınacak olursa temel sorun projenin yönetilmesindeki 

çok başlı lıktır. Konuyla dogrudan ilgili kuruluşların say ısı yediyi bulmaktad ır. GAP Idaresi. Dev· 

let Su I ş l eri. Köy Hizmetleri. Tarım Reformu. Tarım ll Müdüı• lügü . Tapu ve Kadastro Müdürlü~ü. 

Ziraat Bankası ve daha akl ıma gelmeyen başka kuruluşlar. An ı lan kurum ve kuruluşlar ayn ay· 

rı kaynaklara baglı olup. Bakanlıklaı·ın kendilerine gönderdigi talimat ve genelgeler dogrultusun· 

da politika ve stratejiler uygulamaktalar. Her ne kadar bölgenin kalkınmasından GAP Idaresi so

rumlu ise de. fiziksel yatınmların ve hizmetlerin yerine getirilmesi. yukarıda sözü edilen kuru

luşl arın görevleri arasındad ır. GAP Idaresi'nin bu kuru luşlar üzeri nde temelde emredici bir işle· 

vi yokLur. GAP Idaresi. bu kuruluşla r la kendi aras ındak i ve bunların birbi ı· leriyle olan ilişkileri· 

nin düzenlenmesinde ve işbirliginin gerçekleştirilmesinden sorumlu görülmektedir. Ancak bu her 

zaman kolay olmamaktad ır. Anılan kurum ve kuruluşların personel. araç. gereç. ödenek ve za. 

manlama gibi her birinde fa rklı bir işley işe sahip olan yapıları nedeniyle bu ça lışmalar pek olum· 

lu sonuçlar vermeyebilir. Bu bakımdan GAP Idaresi'nin yeniden yapılanmasında büyük yarar 

vardır. 

Bizim karşımıza çı kan sorunlardan baş lıcası ve diger GAP dışı projelerde de karşı laştıgımız 

sorun aşırı su lamadır . Aşıı· ı su lamanın. drenaj ve susuzluk sorunlarına neden oldugunu biraz 

sonra açıklayacagım. Kuru ta rımdan sulu tarıma geçerken çiftçilerin en önemli zaafiyeıleri aşın 

su kullanma egiliminde o lmalarıd ı r. Sulama şebekesinin tamamının henüz sulamaya açılmama· 

sı sebebiyle sulama suyunun fazla oluşu da aşırı sulamay ı özendiren etmenlerden birisi olmak· 

tadır. Biraz önce erozyon konusuna bir arkadaşım degindiler. Biz sulamayla ilgili erozyona bir 

göz atacak olursak. sulu tarım arazilerinde. bizim şuanda Şanlıufra ve Harran Ovası'nda özel· 

likle salma sulama yapılan. degeri yüzde 1'i geçen alanlarda tesviye de yapılmadıgı için, henüz 

yapılmıyor. yeni başladı. toprak erozyonu meydana gelmektedir. Şimdi dikkati çekmeyen bu do

ku nedeniyle verimli üst toprak katınanı aşınıp taşınmakta. toplayıcı olan temiz su ana tahliye 

kana llarına boşalmaktadır. Ana tahliye kana lı taşıdıgı toprak materyali nedeniyle çamur rengin· 

de bir nelı ir bırakmaktad ı r. Ana tahliye kanalı ulusal sın ırlara dayandıgı için. o civarda büyük 

ölçüde toprak birikimi olmas ı . kanal temizligi ve toprak taşıması gibi ek bir mali külfet de getir· 

mektedir. 
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Aşırı sulamanın temel sorun larından iki tanesi drenaj ve tuzluluktur. Sulamada oldukça ka· 

liteli bir su kullanılmasına ra~men sulama suyu veya toprakta her zaman az veya çok çeşitli tuz

lar bulunmaktadır. Böyle bir şişe suyunun arkasın ı okud u~unuzda bile çeş itli tuzların kullanılan 

su larda da oldu~unu göreceksiniz. Bunlar arasında klor ve sodyum başı çekmektedir. Dolayı

sıyla Bölge'de tarım arazilerinde taban suyu henüz verimli olsa bile kurak iklim koşullarında ya

~ışın 400-450 mililitrenin altında bulundu~u koşullarda kış ya~ışları tuzun kök bölgesinden aşa

~ı l ara d~ru yıkanmasına engel olmaktadır. Ote yandan henüz tam drenaj sorununa neden ola

bilecektir. Drenaj ve tuzluluk sorununun bulundu~u topraklarda bir süre sonra bitki yetiştiı•i lme

sinin mümkün olmayaca~ı . bunların sonradan ıslah edilmesinin de çok pahalıya mal olabilece

gL ıslah edilseler bile toprakların eski verim potansiyeline geri döndü ı·ülmesinin hemen hemen 

mümkün olmayaca~ı bilinen bir gerçektir. 

Benzer bir durum Bölge'de Akçakale su lamasında ortaya çıkmış, tarla içi drenaj sistemleri

nin bulunmayışı ve ya~ışların yetersizli~i nedeniyle bu arazilerde tuzluluk sorunu belirnıiş bu

lunmaktadır. TEMA'yla yaptı~ımız bir iki gezide bunları onlarla birlikte tespit ettik. 

Katılımcı meselesiyle ilgi li biz. 1992 yılında GAP'ın organizasyonuyla çiftçilerin sulama su

yunu kendilerinin yönetmesi konusunda bir toplantıya katılmıştık. Bu toplantıda çiftçi bi ı• ! ikieri

nin kurulması kararı alınm ıştı. 92'den sonra Devlet Su Iş leri. gerek su parasını toplayaınaına

sından gerekse makine ikmal ve di~er hususlarda yeterli ödenekleri elde edemedi~inden dolayı 

bir an evvel çiftçilere bu sulama yöntemlerin in devredilmesini. yönetimi tamamen çiftçileı·e dev

retıney i düşünüyor. Bugün ileri ülkelerde gerçek leşti rilen verimlilik artışı. artık büyük ölçüde 

teknolojik gel işmeyle sa~ lanmaktadır. O bakımdan günümüzde teknolojinin görünmeyen bir üre

tim faktörü olarak kabu l edilmesi görüşü büyük agırlık kazanmaktadır. GAP'ta yeni teknoloj ile ı· 

belirlenirken bunların üretken olması. çevreyi kirletmemesi. do~al kaynakları koruması. giı·d ile

ri ekonomik kullanmas ı ve bölge tarımını 21.yüzyı la hazırlaması gibi faktörlerin göz önüne alın

ınası zorunludur. 

GAP a lanının da bitkisel ve hayvansal üretimde uygulanacak teknolojilerin yö ı·en in koşu lla

rına göre geliştirilmesi. iptal edilecek teknolojilerin ise yeterli adaptasyondan geçirilmesi fevka

lade önemlidir. Kurumsal yapıya gelince. GAP tarımının etkinlik sorunun çözümlenınesinde göz 

önünde bulunduru lması gereken bir başka önemli konu da kurumsal yapının organizasyonudur. 

Uygulamada teknolojik gel i şme yanında ço~u kez kurumsal yapının ihmal edildi~i görülür. Oysa 

demade bir kurumsal yapının üstüne verimli bir ta rım sistemini kurmak mümkün d~ildir. 

Kurumsal yapının modernizasyonunda üzerinde durulması gereken en önemli konular: top

rak-insan ilişk ilerinin düzenlenmesi. kredi. araştırma. ~itim verilebilir. Bunlardan bir tanesi 

toprak-insan ilişkileri. biraz önce Mahir Gürbüz arkadaşım da degindi. bir kere daha tekrarla-
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makta yarar görüyorum. Bilindigi gibi üretim potansiyeli yüksek bölgelerde sulama projelerinin 

gerçek leştirilmesi. özellikle toprak mülkiyet dagılımının da bozuk oldugu durumlarda. kırsal 

alanda gelir dagılımının daha da bozulmasına neden olmaktadır. O bakımdan hektarına devlet

çe milyarlarca lira harcanacak gerçekleştirilen GAP sulamalarında toprak-insan ilişk ilerinin et

kin bir biçimde düzenlenmesi. yatırımların yararlarının daha geniş bir tabana yayılması ve top

ı·ak degerinin a rtışına dayalı spekülatif kazançların önlenmesi açısından büyük önem taşımak

tadır. 

Toprak dengesizliginin sonucunda topragın deger kazanmasından ya da üretim degerinin art

ınasında n sagıanan sulama yararları daha çok belirli yeı· lerde toplanacak ve bölgede zaten bo

zuk olan gelir dagılıınını daha da bozacaktır. O bak ımdan hali hazırda mevcut bulunan 3083 sa

yı lı Sulama Alanlarında Arazi Düzenlemesi Kanunu'nun GAP'ta etkin bir şekilde uygulanması 

projenin başar ısında büyük önem taşıyacaktır. 

Egitim ve ögretimle ilgili temel soruna gelince. tarımsa l araştırma. egitim zincirin in son hal

kası yayımdır . üretilen yeni teknolojilerin hızla çiftçiye iletilmesi. benimsetilmesi ve kullanımının 

saglanması yayım hizmetlerinin temel amacıdır. Proje a lanında büyük yatırımlarla gerçekleşti

rilen sulama altyapısının etkili bir biçimde kullanılması iyi yetişmiş bir insan gücü ister. O ba

kımdan sulu tarım a lan l al'ında üretken teknolojinin özümsenmesi ve ku llanımının yaygınlaştırıl

mas ı. tanının globalizasyonunda deger tayin edici bir faktördür. Bu durum özellikle çiftçinin ge

nel egitim düzeyinin çok düşük ve sulu tarıma yabancı oldugu GAP koşullarında daha da büyük 

bir önem taşımaktad ır. Su lamanın ve sulamayla uygulanabilir yeni teknolojilerini benimsemeye 

motive edilmesi. kendi üretim ortak amaçlarına ilişkin en uygun teknolojinin kullanılmasına ait 

işletmecilik bilgi ve becerilerinin kazandırılmas ı . proje alanında etkin bir y_ayım örgütünün ku

rulmasıyla gerçekleşti rilebilir . Ancak 7 tane devlet kuruluşunun bunu yapması mümkün degil

dir. Bu konuda Çukurova'da Aşagı Seyhan Ovası Sulama projesinde uzun yıllar uygulanan Çift

çi Egitim Servis Modeli 'nin başarılı oldugu görüşünden hareketle GAP'ta da benzer bir modelin 

gerçekleştiri lmesinin üretimle ilgili sorunların çözümlenmesinde yararlı olacagı inancındayız. 

Degerli dinleyenlerim. bu konuşmanın sonunda birşeye daha deginmek istiyorum. Hep katı

lımcı lıktan bahsettik ve bu projede de sorum lulukların paylaşımı ve katılımcı planlamadan söz 

ettik. Acaba katılımın saglanması için geri ödeme konusunda ne düşünülüyor? Ikinci yani reviz

yonu yap ılacak Master Planda bunun da önemle dikkate alınması lazım . GAP içindeki projeler

de örnegin Devlet Su lş leri'nin . Köy Hizmetleri'nin Dünya Bankası tarafından verilen kredilerin 

geri köşesinde. kalıp geri ödemelerine katılmamala rı biraz garip kaçar. Ben sözlerimi böyle kı

saca kesrnek istiyorum. Hepinize sabrınızdan dol ayı teşekkür ediyorum. 
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Aysel ŞENA Y (Tarım ve Köyişleri Bakanlıgı) : 

Hepinizi saygıyla selamlıyorum. Merkezi planlamadan katılımcı planlamaya konulu bu panel

de 1989"da yapılan Master Planda. merkezi planlamanın dikkate alındıgı uygulamada bazı ak

saklıklar görüldügü için artık yeni yapılacak Master Plan revizyonunda katı lımcı planlama ön 

plana çıkmıştır. Buradaki konuşmalarda sabahtan beri bütün konuşmacı ların söyledigi katılım

cılıgın önemi. sürdürülebilir ka lkınma. Sürdürülebilir kalkınmanın üç tane adımı. ayagı oldugu 

söylendi. Bunlardan en önemlisinin halkın projeye katı lımı saglanması dendi. Halkın projeye ka

tılımının saglanmas ı güzel. hoş. Fakat ulusal politikalar. bölgesel politikalar yapılmadan biz bu 

politikaları nasıl saglayacagız? Şimdi sürdürülebilir kalkınmada amaç şu. fazla söylenmedi. ta

rımda sürdürülebilirlik deyince aklımıza ne geliyor? Yani tarımda yaptıgımız yatırımları erozyon 

yapmadan. çölleşme yapmadan. şimdiki yaptıgım ız faaliyetleri torunlarımıza bırakma. Bu bir 

sürdürülebilirliktir. 

Bütün konuşmacı lar Tarım Bakanlıgı üzerine ve tarımda yapılan çalışmalar üzerine degindi

ler. Benim söyleyeceklerimin bir çogu söylendi aslında . Neden tarım bu kadar önemli? Çünkü 

bölgenin tarıma dayalı sanayi üssü olması planlanıyordu . Ve bu projenin 2005 yılında bitmesi 

planlanıyordu. Bunun için de her yı l 140 bin hektarlık alan tarıma açılacaktı. Fakat 95 yılında 

sulama başladı ve her y ıl 30 bin hektarlık alan sulamaya açıldı. Eger bundan sonra 201 O yılın

da bu proje bitecekse yeniden revize edilecekse. o zaman yaptıgım i şleme göre 1. 7 milyon hek

tarlık alan ın her y ı l 1 40 bin. 150 bin hektarlık a lanının sulamaya açılması gerekir. Fakat şimdi

ye kadar yapılan çalışmalarda tarımda gerçekleşmenin yüzde 13 oldugu görülmektedir. Yani ta

rıma gereken önem verilmemişti r. Sabahtan beri de işte tarım kamu sektörünün hantallaştıgı. 

kamu sektöründe ya pı lan çalışmala rın özel sektöre devredilmesi gerektigi söyleniyor. Tamam 

güzel bir şey . özel sektöre devredelim. Fakat şunu unutmayalım. Sürdürülebil irlik için kesinlik

le çevreye zarar vermeden çalışma yapmamız gerekir. 

özel sektörün amacı sadece gelir elde etmektir. Nası l olursa olsun bu geliri elde etmektir. Ya

ni insan boyutuna. çevre boyutuna fazla önem vermemektedir. 441 sayılı Kanun Hükmünde Ka

rarname'yle çiftçi egitim ve yayımı Tarım Bakanlıgı ' n ın görevi içindedir ve temel görevidir. Ta

rım Bakanlıgı çalışınaların ı ulusal olarak yapmaktadır. GAP için özel projesi yoktur. Iki tane pro

jesi vardır. Çünkü Tarım Bakanlıgı bütün projelerini Türkiye çapında yapar, Türkiye ölçekli ya

par. Yani GAP olsa da olmasa da burada biz süne mücadelesi yapacaktık. bitkisel yatırım mü

cadelesi yapacaktık. hayvancıl ık üretim mücadelesi yapacaktık. Çünkü yıllık toplamları içinde. 

ülke genelinde vardır. Yani GAP var diye degil, genelde vardır. Şimdi Tarım Bakan lıgı·nın degiş

mesi gerektigi vurgulanıyor. Zaten bu konuda da ça lı şmalarımız var. 
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Eskiden Toprak Su diye bir kuruluşumuz vardır. Toprak su yetiştirme de bu kuruluşumuz ta

rafından yapı lıyordu . Şimdi su başka yerde. egitim başka yerde. Bir koordinasyonsuzluk söz ko

nusu. Şimdi Tarım Bakanlı~ ı ·nın yeniden yapılanması deyince. hocamızında biraz önce söyledi

~i gibi GAP Idaresi'nin de yeniden yapılanması gerekiyor. Neden? Çünkü GAP Idaresi sanki öy

le görülüyor ki. dinledigim bütün konuşmalarda. herşeyi GAP Idaresi yapıyor veya yaptıracak 

gücü var gibi görülüyor. Halbuki GAP Idaresi bir koordinasyon kuruluşudur. Bölgedeki kamu. 

özel, sivil toplum örgütleri. bütün bu bölgedeki bütün kuruluşların koordinasyonunu sa~lar. bu

radaki çalışmaları sa~lar. Ve GAP Idaresi bizden s ırf GAP için Tarım Bakanlı~ı adına ça lışmalar 

yapmamızı istiyor. Bu konuda biz bir çalışma yaptı k. Hatta dendi ki eger Tarım Bakanlı~ı sırf 

GAP'a özel projeler yaparsa biz bunu destekleyecegiz dendi. Projeler yapıldı. hazırlandı , fakat 

desteklenmedi. 

Kamu kuruluşlarının en büyük çık ınazı gelir yetersizli~i yani ödenekierin yeteneksi zli~idir. 

Kamu kesimine verilen ödenekler sınırl ı oldu~u için yeni projeler yapmasına Devlet Planlama ta

rafından pek destek verilmez. O yüzden mevcut olan plan ve projelerini devam ettirmek zorun

dadır. Burada ben Mahir Bey'in konuşmasından bazı notlar aldım. 2010 yılı için insan odaklı ge

lişme anlay ışında ortak bir dil ku llanımının önemini vurguladı. Yani kamu. özel sektör. sivil top

lum örgütleri birlikte hareket etmeli. Kamu sektörü ne kadar hanta llaşırsa hantallaşsın. dedi~im 

gibi insanın egitimi çok önemli. insan çok önemli ve çevre çok önemli. Bunları özel sektör yap

maz. Bu görevi sivil toplum örgütleri yapar. Gönüllü kuruluşlardır ve gönüllü kuruluşlar olduk

ları için en büyük des~i onlardan a laca~ımıza inanıyorum. Ve kamu yapar bunu. Çevreyi ko

rumak. dengeyi sa~lamak kamunun görevidir. E~itim de kamunun görevidir. Mahmut bey Tarım 

Bakanlıgı'nın reorganizasyon yapması gerekir dedi. Bu konuda mevcut bir çalışmamız var. Ta

rım Bakanlı~ı·nın yeniden yapılanması konusunda çalışmalarımızı sürdürmeliyiz. Bu Meclis'ten 

inşallah geçer. 

Bu arada üretici birlikleri. çiftçinin örgütlenmesi, yani katılımın sa~lanması için örgütlenme

nin şart oldugunu söyledi. Haşim Bey konuşmalarında. sulama şebekelerinin yönetimi ve bakı

mı konusunda katılımcılık boyutunu etkin leştirmek üzere su kullanma birliklerinin yaygınlaştı

rılması dedi. Bu da güzel. Fakat Tarım Bakanlı~ı üretimden. pazarlamaya kadar yeni bir örgüt 

kurulması için çalı şmalarını sürdürdü. Bu da Meclis'te, üretici Birlikleri Yasası. Inşallah çıkar. 

umut ediyoruz. 

Bunun yanında tarımsal egitim. çiftçi egitim konusunda sivil toplum örgütleri. özel sektör ku

ruluşlar ı . üretici örgütleri ve üniversitelerin aktif rol oynaması. Bizim is~imiz de bu. Hatta ya

yım konusunda, gübre ilaç ve tohumluk konusunda özel sektör çalışmalar yapıyor. Bir daha tek

rarlayacagım . üzel sektör yapıyor ama Bakanlık olarak da bizim özel sektörün yaptıgı bu yayı-
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mı denetlememiz gerekmektedir. Bunu yasal bir çerçeveye oturtarak yapmamız gerekiyor. Reor

ganizasyonda böyle bir ça lışmaya gidecegiz. 

Bir de bana bilgi verme konusundaki şey soruldu. Bölge için bitkisel üretim deseni hazırlad ı

nız mı? Hazırladık. Ozaman niye ektirmiyorsunuz. niye yaptırmıyoı·sunuz? Dedik ki demokrasi 
var. Hayır dediler. Tarımsal politikalarda bunu yapabilirsiniz. Tarımsal politikaları Tarım Ba

kan lıgı tek başına yapmıyor. Sanayi Bakanlıgı ka rışıyar işin içine. Tekel var. Maliye var. Hazine 

var. Gerçi bunlar bir araya getirilerek üst kurul oluşturuldu . Tarım Bakanlıgı Başkanlıgı 'ndaki 

bu üst kuruila bundan sonraki tarım politikalar ı inşa llah daha iyi bir şekilde yürütülür. 

Bir de çiftçi katılımının saglanması için çiftçinin bilgiyi satın alması gerekir. Bilgiyi satın al
ması için çiftçinin o bilgiye deger vermesi gerekir. satın alma gücünün olması gerekir. Bunlar 

saglandıgı taktirde çiftçi satın alabilir. Fakat çiftçinin geliri çok azsa niye satın a layım der. Pa

ra vermek istemez. Yani yayım ın özel sektöre bedelli geçmesi biraz zor. Yavaş yavaş geçecektir. 

Sözleşmeli tarım bunun için gayet uygundur. Belki sözleşmeli tarımın arkasında yayıının özel 

sektöre geçmesi söz konusu olabilir. Bu konuda sivil toplum örgütleri de destek sagladıgında bel

ki daha hızlı bir geçiş saglanabilir. Şimdi bir de Avrupa Toplulugu'na uyum süreci içerisinde. 

ulusal politika degişikliklerinin gündeme getirildigi uyum tedbirlerin in dikkate alınmas ı diye bir 

konuşması var Haşim Bey'in. Bir çiftçimiz çıktı dedi ki "Tarım Bakanlıgı bazı bitkilere destek 

saglamalı . Şimdi Tarım Bakanlıgı yeni bir uygulama başlattı. Dogrudan gelir. Çok düşük gelire 

sah ip olan çiftçimize dogrudan gelir verilecek. Bu çalışma Konya'da. Antalya'da ve Trabzon'da 

üç pilot şehirde başl atıld ı. Diger buradaki çalışma lar sonucunda dogrudan gelire hız verilecek. 
Çünkü gübreye teşv ik uyguluyoruz. Indirim uyguluyoruz. Kim yarar lan ıyor bundan? Çok fazla 

gübre tüketen kişi. Yani büyük çiftçi daha çok yarar lan ıyor. Bizim yaptıgımız bu. Tarım Bakan
lıgı·nın yaptıgı bu teşvi k ler genellikle küçük çiftçiden çok büyük çiftçiye yarıyor. fayda saglıyor. 

Bu yüzden dogrudan gelir uygulaması (Avrupa'da da oldugu gibi) ça lışmaları başlatılmıştır . 

Finans boyutu hiç tartışılmadı burada. Tamam katıl ımcı lık sagıanacak. Insan odaklı olacak 

bütün projeler. Fakat finansman nereden gelecek? Finans boyutu birlikte yapalım . şöyle yürüte

lim. Tarım Bakanlıgı (sırf Tarım Bakanlıgı için de söylemiyorum) şu çalışmaları yapsın . mevcut 
durum şu. yapılacak plan şu. yardımcı olur musunuz gibi bir şey önerdigi zaman. tüm kamu ku

ruluşlarına bu projeler için gelir politikaları çerçevesinde finans boyutuyla birlikte öneride bu lu

nurlarsa (kamuya yapı lan yatırım . ödenekler çok az oldugu için) bu proje hayata geçer umuyo

rum. Teşekkür ederim. 

Adnan DEMIR (Akat Tarım Ürünleri) : 

Sayın Başkan. sayın dinleyiciler. GAP Idaresi'nin GAP Master Planı Revizyonu'nun gerçek

leştirilmesi çalışmaları içerisinde. öncelikle sürdürülebilir ka lkınma projesi kapsamında hedef 
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olarak insan ve çevreyi odaklaması gerçekten bizi memnun etmiştir. Bu insan ve çevre odaklı 
projenin içerisinde en önemlisi stratejilerin belirlenmesidir. Takip edilen bir yöntemle katılımcı
Iıgın sagıanmasıyla bu stratejinin belirlenmesi hedeflenmiştir. Bu maksatla GAP Idaresi'nin 

yaptıgı. ilgili sivil toplum örgütleri kamu ve özel kuruluşların katılımıyla yapılan bu toplantılar
dan gerçekten memnuniyetimi ifade etmek istiyorum. 

Tabii burada hedef. i nsanın refah seviyenin ·yükseltilmesidir. lnsanın kalkınması hedenir. Bu

rada hedef. insan olduguna göre bu insanların memnuniyetini saglamak onların ancak bu şekil

deki toplantılara katılımını saglayarak olur. Kamu ve özel kuruluşların kendisinin kurmuş olduk

ları örgütlerle bu tip çalışmalar iştirakinde bir problem yoktur. Ancak peki. hedef olan. kırsal 

kalkınma içerisinde yer almış olan. bölge insanlarının bu katılımcı proje içerisinde yer alabilme

si için ancak sivil toplum örgütlerinin organize edilebilmesi, güçlendirilebilmesiyle mümkün ola

bilir. Peki bu sivil toplum örgütleı'i nasıl ol uşturu lacaktır? Yeterli miktarda sivil toplum örgütle

rinin kurulması için ne tü i' projeler vardır? Burada hedef. insan olduguna göre. bu hedef insanın 

da içerisindeki katılımı saglamak için hedef kitlelerin belirlenebitmesi gerekiyor. Bu hedef kitle 

insanın biraraya gelebilmesi için de oluşabi lecek sivil toplum örgütlerinin en kısa zamanda or

ganize edilebilmesi gerekiyor. Say ın hocam ız bunu gayet güzel biçimde dile getirdiler. Ben fazla 

detaya inmek istemiyorum. 

Oneelikle bu sivil toplum örgütlerinin arzu edilen biçimde bu katılım ı saglayabilmesi. kendi 

oluşturmuş oldukları örgütlerle on ların yöneticilerinin bu tür toplantılara i ştirakleriyle mümkiin 

olabilecektir. Avrupa Parlamentosu'nun en son yapmış oldugu toplantıda özellikle Türkiye'nin 

Avrupa Birligi'ne girme süreci içerisinde en çok ve öncelikle üzerinde durdugu maddelerden bir 

tanesi de Türkiye'deki sivil toplum örgüLlerinin organize edilmesinin güçlendirilmesidir. Bunun 

içinde Avrupa Birligi bir fon ayırmıştır. Bu fonu GAP Idaresi Başkanlıgı·na madem burada katı

lımcılıgı saglayarak önümüzdeki 10 y ı l için bir Master Plan ça lışması hedefliyor. o halde bu si

vil toplum örgütlerinin arzu edilen bir şekilde örgütlenmesini saglamak için de bu Avrupa Birli

gi"nin saglamış oldugu fondan yararlanabilme imkanının araştırılması konusunda bir teklifLmi

zi arz etmek istiyorum. Tabii burada öncelikle insanların yani yöre halkının böyle bir çalışma 

yaptıgının haberini almıştım. O yüzden burada sizlerin huzurunda kendisini tebrik etmek istiyo

rum. Başarılarının devamını diliyorum. 

özellikle şu kırsal kalkınma projesi kapsamı içerisinde. hocamızın en çok fizerinde durdugu 

ve gerçekten toplumun bütün kesimleri toprak erozyonunun önleminin alınması gerekLigini ga

yet nezih bir ifadeyle arz etti. Ben şahsen bu konuyla ilgili olarak spesifik bir çözüm önerisi ge

tirmek istiyorum. Şimdi bu toprak erozyonunun önlenmesinin altında yatan en önemli şey sal

ma sulama yapılmadan damlama ve yagmurlama sistemiyle sulamanın bir an evvel yapılması 
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konusunu dile getirdiler. Bir zamanlar Türkiye 80'li y ıllarda turizmde 5 ve 6 milyon dolarlık ge

lir elde etmek için 1 O milyon doları gözden çıkarmıştır. aynı şekilde GAP Projesi kapsamı içinde· 

ki bu toprak erozyonun önlenmesi için de toprak sahiplerine GAP Idaresi'nin yapacagı bir orga· 

nizasyon veya çalışmayla bu yöre halkına damlama su veya yagmurlama su ekipmanlarını fa· 

izsiz kredi ile yapabiliyorsa mümkünse bu ekipmanların bu insanlara dagıtım ıyla erozyon konu

sunda gerçekten üzerinde durursa büyük bir görev yapmış olu nacagını düşünüyorum. Saygılar 

sunuyorum. teşekkür ediyorum. 

Kemal SERTOK (G. Antep Müze MüdürlüAü) : 

Sayın Başkan. Sayın katılımcılar ve izleyiciler. Kısa ve özlü bir metin hazırlamaya ça lıştım. 

Ote yandan bölgede büyük. ekonomik. endüstriyel ve sosyal gelişmey i amaçlayan bu planlama 

çalışmasının heyecanı içerisinde GAP Bölgesi'nin içerisindeki yok olmaya mahkum edilen arke

otojik ve kültür degerierinin korunmasına ilişkin konuşmamın ne derece samirniyetle dinlenece· 

gi ve ilgilenilecegi konusunda ciddi kaygılarım var. Ancak yine de görüşlerimi beli rtıneden geçe· 

meyecegim. 

Oneelikle bu degerierin ortaya çıkarılması . toplum tarafından izlenebilir hale getirilmesi. üze

rinde bilimsel ça lışmalar ve degerlendirmelerin yapılması turistik atraksiyonun bir parçası de

gildir. Bunu öncelikle belirtmek isterim. Bunlarla turistler arasında bir ilişki varsa bu artık ikin

cil. üçüncül boyutta ele alınmalıdır. Konuyu bir karşılaştırmayla açmaya çalışırsak . yakın tarih

Le belli başlı kitap yakma olayları vardır. Bunlardan biri Hitler' i iktidara taşıyan Nazilerin geçek

leştird igi binlerce kitabın yakılması olayıdır. Bu kitapların yakılmasındaki amaç tek boyutlu. tek 

Lipli. tek renkli. koşullandırılınış sıg düşüneeli insanlaı' yaratmaktır. Işte bu sular. otoyollar. su 

kanalları altında kalan her bir höyük bizim geçm işle bagtarım ızı kuran binlerce y ıllık . binlerce 

ciltlik k itabın yakılması an lamın ı taşımaktadır. Bu kayıp turizm potansiyeli kayb ı degildir. Bu in

san potansiyeli kaybına neden olacaktır. Eger dogru tedbirler alınmaz ise bütün ekonomik. en

düstriyel ve teknolojik gelişmeye karşın. bunlardan yararlanacak tekdüze. tarihsel degerden. ta

rihsel bilinçten yoksun. sıg düşüneeli bir insan toplutugu da yetişti ritmiş olacaktır. Otururnun be

yin fırtınası adlı bu bölümünde ne yazık ki ileride bu fırtınayı yaratacak beyinler bulamayacagı

mızı söylemek durumundayım. 

Şimdi sormak istiyorum. gerek ilk ve şu anda revize edilen planlama çalışınaları içerisinde 

bu konuya ne kadar önem verilmektedir? GAP Idaresi tarafından sunulan elimizdeki kitler içeri

sindeki metinlerde bu konuya ait bir alt başlık bile yoktur. "Güneydogu Anadolu Projesi'nin Son 
Durumu" ad lı kitapta bu konuya ayrılan tek sayfaya bakarsak cümleterin "finans sagtandıgı 

taktirde" "finans saglama çabaları devam etmektedir" "çalışmalara ilişkin kaynak arayışlar ı de

vam etmektedir" gibi belli kalıplar karşımıza çıkmaktadır. Halbuki bu degerler süratle yok ol-
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maktadır. Bu konuda her hangi bir ça lışma yapıimamakLa mıdır? Cevap. hayır degildir. Iki ör

nek verebilir. Kültür Bakanlı~ı. Devlet Su Işleri ve Ortado~u Teknik Üniversitesi arasında yapı

lan bir protokol yürürlü~e girer. Çok geç kahnmış ve sınırlı olanaklı proje ancak 1998 yılı sonun

da faaliyete geçebilmiştir . Bu projeye ba~l ı olarak baraj gölü havzasında kalan a lanların önem

li bir kısmı ne yazık ki 1999 yılı sonunda su altında kalm ıştır. Ayrıca bu projenin GAP Idaresi'yle 

ya da normal plan içerisinde bir yeri yoktur. Tamamen ba~ımsız kendi içinde bir projedir. 

Ikinci ça lışma ise tamamen yerel ve bireysel kaynaklar sonucu Antik Kente ilişkin çalışmala

rıdır. Bu çalışmalar tümüyle GAP Idaresi dışında Sayın Gaziantep Valisi Muammer Güler'in son

suz ilgi ve destekleri ve bir avuç idealist arkeolo~un karşılıksız çabala rıyla gerçekleştirilmekte

dir. Son olarak bir başka konuya de~inmek istiyorum. Malta'da Türkiye'nin de içinde bulundu

~u bir grup ülke arasında bir an laşma imzalan m ış ve o anlaşma 1990 yılı içerisinde Türkiye Bü

yük Millet Meclisi'nden de geçerek yasalaşmış ve yürürlü~e girm iştir. Bu anlaşma çevresinde 

her türlü endüstriyel yatırımların uygu land ı~ı alanlar içerisinde kültür ve tabiat varlıkları var 

ise varlı kların kurtarı lması . belgelenmesinin birincil koşul oldu~u ve bunların yapılması için ya

tırımcı firmanın gerekli finansal destegi sa~layaca~ı aksi taktirde söz konusu yatırım projesinin 

uygulanmasına başlanamayaca~ı hükme ba~lanmıştır. Bu politika gelişmiş batı ülkelerinde 

uzun yıllardan beri zaten böylece uygu lanmaktadır. GAP Idaresi'nde plan yenileştirme çalışma

l arını sürdüren sayın çal ışan ların bu sözleşmeden haberi var mıdır? Varsa plan içerisinde bu ko

nu nasıl deg~rlendirilecektiı·? Ben ve meslektaşiarım hem Kültür Bakanlı~ı arkeologları olarak 

hem de Arkeologlar Dernegi adlı sivil toplum örgütü üyesi olarak tüm ülkede özellikle yo~un bir 

endüstriyelleşme ve bayındıriaşmanın yaşand ı~ı ve yaşanaca~ı GAP Bölgesi'nde Malta Sözleş

mesi'nin bütün şartların koşulsuz olarak uygulanmasını istiyorum. Bu konuda tüm ilgili kuruluş 

ve sivil toplum örgütlerinin destegini bekliyoruz. E~er bu konu gerekli bir biçimde ele alınmazsa 

çok yakın bir gelecekte ciddi tartışmaların yaşanaca~ı konusunda da tüm ilgilileri uyarıyoruz. 

Son olarak bir şey söylemek istiyorum. şu anda aklıma geldi. Ben bu topluluktan Türkiye Bü

yük Millet Meclisi'nden geçmiş bir yasanın uygulanmasını istiyorum. Böyle bir çelişki içinde ya

şıyorum. E~er yasalar Meclis'ten çıkarsa uygulanmaları gerekir. Ne yazık ki bizim ülkemizde bir 

yasanın uygu lanmasını isternek beni üzüyor. Ama realite bu. Saygılar. 

Ümit GÜRSES (TEMA Vakfı Genel Müdürü) : 

Sayın başkan. çok degerli konuklar. Sanıyorum saat 17.00'ye kadar vakit var ve son konuş

macıy ım . Sürem var. bol miktarda konuşabili rim. 

Hemen başlıklarla düşüncelerim izi size TEMA adına sunmak istiyorum. Hepinizi TEMA Vak

fı adına saygıy la selamlıyorum . Ben Ümit GÜRSES. TEMA Vakfı Genel Müdürüyüm. Bu plan ka-
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tılımcı bir anlayı şla revize ediliyor ve bu çok güzel bir şey. Ancak bu toplantıda iki noksan his

sediyorum. Belki ilerideki top lantılarda ayrıntılı olabilecek ama esas hedef kitle olan kırsaldaki 

yaşayanların birliklerinin. kooperatiflerinin temsilcilerini de buralarda yer alması. en azından 

onlar için ne düşünülüyor. neler yapılıyor. neler yapılabilecek. bilgi sahibi olabilmeleri açısından 

da. hem de bun ların yavaş yavaş katılımını sagıamak açısından önemli görüyorum. Bir diger 

önemli noksanlıgını hissettigim katılımcıla r da siyasi oteritelerin temsilcileridir. Çünkü bu prog· 

ramın uygulanabilmesi için mutlaka finansa ihtiyaç vardır. O finan sı da siyasi otorite tahsis et

mektedir. Bunlar ayrıntı dahi olsa bu ayrıntıları dinlemek zorundalar ki. dogru karar verebilsin

ler. Yoksa bu kadar kişi gönülden bu tatil gününde burada hizmet vermeye çalışırken emek bo· 

şa gitmesin diye diliyorum. 

201 O son tarih. Peki 201 O'dan sonra ne olacak? Gerçi bu toplantının tartışma konusu degil 

ama sadece Sayın katılımcıların dikkatine sunmak için altını çizerek ifade etmek istiyorum. Kal

dı ki GAP Projesi'nin yanında DAP ve DOKAP projeleri de bulunmaktadır. Ülkenin mali durumu· 

nu da dikkate aldıgımızda bunun realize edilmesinin ne derece mümkün oldugunu sadece düşü

nelim. degerlendirelim. O bakımdan arz ediyorum. 

Aysel Hanım'a bir açık lama getirmek istiyorum. Mahir Bey de TEMA adına konuşmuştur. TE

MA Vakfı olarak biz bu tür projelerde hiçbir zaman kamu kuruluşlarını ya da Bakanlıkları istis

na etmiyoruz. Böyle bir an lay ışımız yok bizim. Devlet bir bütündür. O büyük bir varlıktır. Ve dev

letin tiyniyetini yürüten Bakandır. Bakanlıklardır daha dogrusu. Ve çok güçlü kuruluşlardır. Bu

na kesinlikle inanıyoruz ve TEMA Vakfı olarak da çok degiş ik yerlerdeki projeleı·de Bakanlıkla

rın o yerlerdeki temsilcilikleri ile fevkalade iyi ilişkiler içinde ça lışıyoruz. Buna ihtiyaç var. Za

ten bütün bu ihtiyaçları bakanlıklarla sivil toplum örgütleri nihayet birkaç örnek proje yaparlar 

ve halkın duyarlıligın ı arttırmaya çalı şır lar. Yoksa Bakanlıkların görevini sivil toplum örgütleri 

üstlenecek olursa o zaman size ihtiyaç yok. Hayır size ihtiyaç var. Siyasi otorite sizlere geı·eken 

hem yetkiyi versin hem de finansı versin. Bundan şüpheniz olmasın. TEMA adına söylüyorum. 

Bu planın hazırlanmasında kalkınma planı olduguna göre hedefleri dogru tespit etmek müm

künse onu dogru buluyoruz. Fert başına milli gelir. sulanabilir alanlarda şu kadar. onu şu d üze· 

ye getirmek gibi bir hedef var mı? Yoksa olmasının dogru oldugunu düşünüyorum. Ancak sür

dürülebilir kalkınma konusunda yine bu toplantının konusu degil ama. TEMA Vakfı olarak sür

dürülebilir kalkınınayı dogal varlıkların korunması açısından çok sakıncalı görüyoruz. Çünkü 

sürdürülebilir kalkınmada denge neresidir? 10 bin dolar m ı? 40 bin dolar mı? Eger 5 bin dolar

sa gel işmiş ülkeler 40 binse niye onların seviyesine çıkmayalım? Ama her kalkınmada mutlaka 

büyük bir tüketim yükselişi vardır. Işte dogal varlıkları koruma kullanma dengesini bu planda 

da bu bölgede de birlikte düşünmek. birlikte degerlendirmek dogrudur diye düşünüyorum. 
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Gen teknolojisinden yararlanma konusu ifade edildi. Tabii yeni teknolojilerden yararlanma 

çok do~aldır. Ancak gen teknolojisi çok yeni bir konudur. Bunun yan etkilerinin sonuçlarının ne 

o laca~ını da dikkate almak lazım . Ama benim esas söylemek istedi~im. gen teknolojisini kulla· 

nırken biyolojik çeşi tlili~in esasına. dogal dengenin kaybolmasına da imkan vermeyelim. mey

dan vermeyelim. Bu konunun da altını çizmek istiyorum. Kırsal kalkınma projelerimizde biraz 

önce ifade ettigim gibi. Bakanlıkların o yöredeki birimleriyle işbirligi yaptı~ımız gibi. valilerimiz· 

le. kaymakamlarımızla çok iyi ilişkiler içindeyiz. Dolayı sıy la buradaki bu projenin uygulanma

sında da benzer ilişkiyi kurmakLa fayda var. yok demiyorum. Ama çok iyi ilişkiler kurulmasın· 

da fayda var. Burada Sayın Ahmet Saltık'ın ifade etti~i herşeye katılıyorum. Zaten amaç itiba· 

riyle. yaptı~ımız iş itibariyle fevkalade birbirine örtüşmektedir. 

Ancak iki noktay ı Sayın Saltık izin verirse ilave etmek istiyorum. Birincisi iş adamlarından 

da kaynak yaratmada istifade edelim. Çünkü TEMA Vakfı Bütün projelerini ço~unlukla işadam

larından tedarik etmektedir. onlardan almaktadır. Ama sadece i ş adamları d~il. bazı valilerimiz 

de bu destegi vermektedirler. Hatta çok güzel bir di~er örnek de Ad ıyaman Bölgesi'nde. Gerger 

ve Kuyulu'daki bir projeyi ki GAP Bölgesi içindedir. GAP Idaresi'yle müşterek yapıyoruz. Dola· 

yısıy la devlet sivil toplum kuruluşlarıyla iç içe. 

Yine bu noktada siyasi otoritenin katılımcı bir politikayı benimsemesini yükselen d~erler 

arasında yer alan sivil toplum kuruluşlarının bir başarıs ı olarak görüyorum. Ama bu arada bü· 

tün ilgili siviLtoplum kuruluşlarına büyük bir sorumluluk da düşmektedir. Bütün bu karar aşa· 

ması. hangi aşama olursa olsun. katılırken çok dikkatli olmalıyız. çok hazırlıklı olmalıyız. çok 

dogru karar ların alınmasında katkımız olmalı . Bu disiplini mutlaka sa~lamam ız lazım . Yoksa bu 

sa~lanan güven ve kredi süratle kaybolabilir. 

Planda sulanabilen arazileı· le yani ova larla. ovanın üzerindeki da~lık kesimdeki insanların 

kalkınmasının nasıl segmante edileceginin de ortaya konması do~ru olur diye d~erlendiriyo

rum. Tabii yukarı kesim yada da~lık kesimdeki kırsa l ın kalkınınasında herhalde a~ırlıklı olarak 

hayvancılık ön plana çıkacaktır. Bizim de degişik projelerimizde ister istemez bu başka alterna· 

Lifler çok etkin degil. Halıcılık ve benzeri şey ler var. bunları biliyoruz zaten. ancak hayvancılı~n 

gelişmesi için ve de do~a l var lıkların korunmasında meralar da önemli bir yer aldı~ı için. mera· 

ların korunması için mutlaka yem bitkisi üretimine önem vermek lazım. Burada yem bitkisi to· 

hum u sulama yap ılan yerde teşvik etmek için eger olabiliyorsa projeye dahil edilmesi dogru ola· 

bilir diye degerlendiriyorum. 

Bu noktada özellikle barajlar yapıldıktan sonra ya da sulu tarıma geçildikten sonraki iklim· 

sel de~iş ikligin bir takım etkileri o lacaktır. Bu biliniyor. Ifade etli~im şeyin bir kere daha altını 

çiziyorum. Bu nedenle başLa Harran Ovası olmak üzere ovalarda agaçland ırma ça lışmalarını 
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mutlaka geliştirmek lazım. Uzma nlarım ızın bize ifade ettigine göre asgari % 25'1ik alan agaçlan

dırılmalı ki ekstrem iklim degiş ikli klerinden üretim ve bitkiler zarar görmesin. Artı tabii ki bu 

üretim artışı bir ambalaj i ht iyacını doguracaktır. Do lay ısıyla agaçlandırma bu maksatla da kul

lanılabilecektir. Bir de zaten bugün baş lansa en erken 10-1 2 y ı l sonra ürün a lınabilecek. Dola

y ısıyla buna artık süratle geçmek lazım. 

Burada zorluk var. Zorluk iki noktada toplan ıyor. Biri siyasi otori teler digeri de hedef kitle 

olan insandan yani köylüler. Maalesef agaç diktiremiyoruz. Uı'fa'da bu çok yaygın , yahut Har

ran'da çok yaygın . Onlara mutlaka agaçları dikmek suretiyle arttıracagımız rutubetin ürün artı

şını da getirecegini göstermek suretiyle agaçlandırmadan birçok maksatlı olarak istifade etme

nin yollarını araştırmamız lazım. Burada kitabım da yanımda. araştırmalar var. Almanya'da. 

Japonya'da. Rusya'da. Amerika'da %50'ye 60'a varan üretim artışı oluyor. Bunu lider çiftçiler

le bir şekilde inşallah ayrıntılarla görüşecegiz. Tabii tuzlulaşmaya karşı önlem mutlaka düşünül

meli. Hem ziraat mühendislerine ihtiyaç var. Bu bölgede maksada uygun hizmet edecek. egitim 

görmüş ziraat mühendisierimize ihtiyaç olmalı. Belki zorunluluk yaratılmalı. 

Nitekim yine Sayın Saltık'ın söylediklerine ilaven olacak demiştim. Birincisini söyledim. Kay

nak yaratmada özel teşebbüsten istifade edelim diye. Ikincisi de bu işi yapacak gönüllüler lazım. 

Zannediyorum Sayın Saltık da benimle hem fikir olacaktır. Şimdi çıksak 30 yerde böyle bir kü

çük örnek projeler uygulamaya başlasak. o projeleri halka anlatacak personeli bulmakta çok 

zorluk çekeriz. Zaten Bakan lıkta o noktadaki uygulamalardaki başarısızlıgın bir nedeni de bu. 

Öbürünün siyasetten oldugunu kabul etmek lazım. Dolayısıyla bunun yollarını arayıp Türkiye 

Kalkınma Vakfı'ndaki gibi TEMA'daki gibi, diger kuruluşlardaki gibi alana gidecek fedakar köy

lüyle onla rı ikna edecek misyoneriere ihtiyaç var. belki de projenin o noktadaki başarısında çö

züm noktasının en önemli kesiti bu olsa gerek. 

Yine Sayın Saltık'a ilave etmek istiyorum. Gönül işi. yürek işi dedi. Evet bu misyoner ierin de 

orada köylülerle omuz omuza ça lışabilmelerin i saglayacak yönetimi de istiyoruz. Yoksa başka 

türlü şehirde oturup oralarda bu işleri yapmanın mümkün olmadıgın ı siz de biliyorsunuz. Diger 

zevat da mutlaka biliyordur. 

Dogal varlıkların korunması çok önemli. Başta toprak. Ama şu ana kadar bir iki konuşmacı

nın dışında erozyonun önlenmesi de dahil topraga çok fazla önem verilmedi. Toprak varsa bü

tün bu çalışmaların degeri var. Toprak yoksa üretim yapabilecegimiz toprak yoksa burada bu

lunmanın da bir alemi yok. Dolay ısıyla topragın mutlaka korunması lazım. Onun tedbirlerinin ön 

planda düşünülmesi lazım. 
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Harran Ovası 'nda. rakamlar biraz yanl ış olabilir. beni ba~ışlayın . 130 bin hektar alan sulu 

Larıma açıld ı. Bunun bizim bilgilerimize göre ana drenaj kanalları yap ılmıştır. Ama tarla içi dre

naj kana lları 4500-5000 hekLarda kalmıştır. Esas sorun da oradadır. Devlet Su Işleri 'ne baglı 

Bakanl ık bu parayı Lahsis ediyor ama Köy Hizmetlerine ait Bakanlık bu parayı vermiyor. GAP 

Idaresi Başkanlı~ı ·nın koordinasyonu da yetmiyor. Ben. benden önceki konuşmacıların da dü

şüncelerine katılıyorum . Mutlaka gerek GAP Idaresi. gerek DAP gerek DOKAP. Bu yönetimlerin 

başına Türkiye'nin genel yönetim anlayışının pek fazla d ışında çıkmadan. disiplini bozmadan. 

otoriter. yetkisi olan bir an lay ış mutlaka getirilmeli. TEMA Vakfı olarak biz bunun mücadelesini 

hem siyasi otorite nezdinde hem de onlara baskı uygulayabilmek için basın ve kamuoyuyla 

mümkün oldugu kadar yapmaya çalışaca~ız. Çünkü bu kadro çok şey arzu ediyor. Ama drenaj 

konusunda verd i~im örnek gibi başka örnekler de var. Bunu sa~lamada zorluk çekiliyor. O hal

de siyasi otoriteyi bu yönde mecbu ı· edecek tedbirler için di~er kuruluş ları da TEMA'yla i şbirli

~ine davet ediyorum. 

Aı'azi kabiliyet sın ı r la r ın ın tespiti yanlış bilmiyorsam. yapılma mıştı r . Onun yapılmasında da 

büyük bir fayda görüyorum. Sulamayla ilgili Sayın Çevik'in söylediklerine aynen katı lı yoruz. De

sen degiş ikl i~i mutlaka düşünülmel i. Topı·a~ın korunmasıyla ilgili önemli bir faktör de. organik 

bakımdan zayıf olan başta Harı·an Ovası olmak üzere topraklarım ızın organik düzeyini arttır

mak için mutlaka organ ik gübı·e. Kimyasal gübrenin dışında organik gübrenin temini ve yaygın

laştırılmas ı için teşvik edici tedbirlerin uygulanmaya konmasında fayda görüyoruz. Tabii özel

likle kırsa l kesimde olmak üzeı·e. tam bilemiyorum. dogal üretim yapabi lecek imkanların elden 

çıkmasın ı önleyici tedbirlerde de fayda görüyoruz. 

Notlarını bu kadar. Bu ça lışmaların da başarıya u laşaca~ına inanıyorum . Çünkü Türk insa

nı eger bir şey i azmettiyse orada başarıya ulaşır. Türk bisikletçimizin ulaştı~ı başarı da burada 

çok güzel bir kaynaktır. Dolay ısıy la bu Idare bu katılımcılarla. i nanıyoruz ha lkımız da buna onu 

i nandırdı~ımız ölçüde katılacaktır. bu proje başarıya u laşacaktı r. Buna inanıyorum. Ama buna 

inanmak yeterli degildir. Iş hepimize düşüyor. Gayretimizi b ıkmadan usanmadan sürdürmek la· 

zım . Hepinize saygılar sunuyorum. 

Zlhnl KEPKEP (Katılımcı) : 

Sayın Başkan sayın katılımcılar. Saat lO.OO'dan bu yana her kesimden insan larıınız görüş· 

lerini belirttiler. Ancak bu görüşler. GAP veya Larını la ilgi li hemen hemen her top lantıda aynı in

sanlarımızın her platformda dile getirdi~i görüşlerdi. Ayrıca şu anda revize edilmesi öngörülen 

Master Planın 89'dan bugüne kadar öngördügü hedefler konusunda ne yapılm ıştır ki ne başarı 

sa~lanmıştır ki bu revize edilerek nası l bir başarı saglanmak isteniyor? Bu da tartışılmalıdır. 

89'daki Master Planda Larınısa l kalkınma stratejisi başlı~ı altında çiftçilerin teşviki için fiyatla 
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pazarlama geliştirme hedeflenmiştir. Ama bu konuda maalesef belki GAP Idaresi uygulayıcı de

gildir ama GAP Idaresi'nin koordinatörlügü ad ı a ltında yapılması gereken çalışmalar da hiçbir 

şeki lde yapılmamıştır . Ornegin Antep fıst ıgında yaşadıgımız gelişme. Alfatoksin ihtiva ettigi be

lirlenmiş olması dolayısıyla dünyanın hiçbir ülkesinde satılınayan Iran fıstıgı Arap ülkelerine bi

le gitmezken elini kolunu saliayarak süzülerek sınırlarımızdan Türkiye'ye girm iş. Bütün yetki ii

Ierimize bunu bildirmemize ragmen maalesef sın ır ticareti yoluyla ithalatı yasaktır diye Bakan

lıklara . Müsteşariıkiara bildirilmesine ragmen o yazının geldigi gün üç kamyon fıstık Antep pa

zarına girmiştir. Ve sürekli üç yıldan dört yıldan beri Iran fıstıgı, ülkemize Antep'e günde üç kam

yon dört kamyon girmeye devam etmektedir. üstelik bununla da kalmam ıştır. Bütün yetkililerin 

devlet bakanlarının gözlerinin önünde ve Güney Anadolu Ihracatçı Birlikleri sirkülerinde de ya

yınlanmışur bu bilgi. Gaziantep'ten 2000 ton Iran fıstıgı . Antep fıstıgı menşeeli olaı·ak Japon

ya'ya ihraç edi lmiştir. Japonya'da bu ihraç edilen Iran fıstıgında Alfatoksin tespit edilmiş ve 2 

milyon tirajlı bir ekonomi gazetesi de bunu manşet yapmıştır. Antep menşeeli Iran fıstıgında Al

fotoksin bulundugu ve müsaade edilmedigi. O da tablalarda. ellerde. sokaklarda satılmıştır. 

Bunları belirtınem ize ragmen bugün olmuştur. hala hiçbir önlem yoktur. Sadece Iran fıstıgı mı? 

Her türlü mal ülkemize elini kolunu saliayarak girmektedir. 10-12 yıldan beri bu konuyu dile ge

tirmemize ragmen ilk defa bugünkü Tarım ve Köy I şleri Bakanımız bir basın açıklaması yapmış

tır. Transit geçişlerde ülkemize boşaltılan. saglıga uygun olup olmadıgı bilinmeyen. sınır ticare

ti yoluyla ülkemize serbestçe giren tarım ürünlerinin yasaklanması. girmesinin önlenmesi için 

kontrol edilmesi karara bagıanmıştır. Tüm yetkililerin bu konuya sahip çıkmasını isterim diye 

basın açıklaması yapmıştır. 10-12 yıldan beri hiç sahip çıkı lmamıştır. Bugün sayın bakanımız 

bunu basın açıklamasıyla dile getirmiştir. Inşallah bu verilen sözün. yazılan yazıların icraatları

nın da gerçekleştigini görürüz önümüzdeki günlerde. 

Bu çiftçilerin teşviki için maliyet geliştirme nasıl bir faaliyetle gerçekleştirilebilir? Sayın GAP 

Idaresi yetkilileri. ülkemizde üretilen ürünlerin tamamı dış ülkelerde. ama ülkemizde a lışkanlık

lardan dolayı degişik biçimde tüketilmektedir. Geçen sene bir olay yaşandı. Gaziantep'te Islahi

ye ve burada. Maraş biberi Islahiye'de toprak ve hava şartları mikro klimasından dolayı çok iyi 

netice vermektedir. Once Hürriyet Gazetesi'nde bir yazarımız Sayın Ertugrul Özkök "Maraş ve 

Urfa biberi büyük kazanç saglayacaktır altın oldu. Amerika'nın kullandıgı Güney Amerika'daki 

üreticilerin bir hastalık dolayısıy la biberinin kalmadıgı ve Türkiye'de bu bölgede yetişen biberin 

altın oldugu konusunda bir haber yayın ladı. Arkasından Gaziantep'teki yetkililer biberi altın 

edecegiz diye gelişmeleri bilmeden beyanatlar verdiler ve Islahiye Nurdag·ında biber patlamas ı 

yaşın dı. Sorumsuz yapılan girişimler insanları karlarından etti. zor duruma düşürdü. Bu zor du

rumdan kurtuluşun çaresi şuydu: Bugün de bu vardır. Şimdi biberden örnek verecegim ama bi

zim her ürünümüzde vardır. Bugün Ege Bölgesi'nde bazı firmalar. kırmızı biberimizi közde pişi-
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rip şekerle salarnura yaparak Dogu Avrupa ülkelerindeki ku llanım şekline uygun. Türkiye'de pek 

tüketilmeyen. o bölgede arz edilen ambalaj içerisinde ihraç etmektedir. Türkiye'de kullanılmaz 

şekerle sa larnura edilmiş közde pişirilmiş biber. Belki şimdi başlamıştır. alışkanlık degil. Ameri

ka'da da bizim biberimizin esvafı o. Güney Amerika'da üretilip ABD ve Kanada pazarında tüke

tilen biber esvafından çok daha uygundur. Gerek Maraş biberi. gerek Urfa biberi. gerek Antep 

biberi ancak onların talep ettigi miktarda. esvapta. maliyette ve ambalaj içerisinde veriliyor. 

Benim GAP Idaresi'nden tarım sektörü adına bu dogrultuda bir istegim var Lütfen bir yön

tem geliştirsinleı·. Bizim yaş sebze ve meyvelerimizi dış ülkelerde hangi hazırlanış biçimlerinde 

tüketiyorlar? Bunu nasıl bir yöntemle üretebiliriz? Bu pazarların kapasitesi nedir? O ülkelerin 

hedef ülkelerin. hedef tarım ürünlerinde nası l teknolojiler geliştirebiliriz ve bunu nasıl pazarla

yabiliriz? Bu konuda ister kendilerine bir büro kurup proje geliştirebilirler. ister bu ça lışmaları 

ihale edip üniversite ya da özel ilgili teşebbüslerle bu projeleri geliştirebilirler. Ve bu nihai pro

jeleri sanayinin kullanımına sunabilirler ve gerekiyorsa bunu talep edenlerden. maliyetlerini yi

ne GAP Idaresi olarak. devlet olarak alabilirler. Özel teşebbüs böyle bir zahmete girmiyor. Çeşit

li pozisyonlara bunu ben defalarca ilettim. Maalesef böyle bir masrafa girmiyorlar. Alışmışız 

bugdaya dayalı sanayi, tarıma dayalı tekstil. yag ürünleri. zeytinyagı , soya. ayçiçek. mısırözü 

yagları. bunların dışında pek bir atılım yok. Ama eger GAP'ta bu sene patateste yaşanan ürün 

bazında bir takım sıkıntılar yaşamak istemiyorsak. yaş meyve sebze üretiminin dış ülkelere bel

li yöntemlerle hazırlanarak sunulmasına. girişimci lerin artmasına. bu sanayinin kurulmasına 

destek olunmalıdır. Bir arzum budur. 

Bir digeri de biraz önce deger li konuşmacı lar. benden önceki arkadaşımız. sulanmayan böl

gelerdeki. yüksek bölgelerdeki tarım sektörünün k ırsa l yaşam insanının hayvancı lık yapacagı, 

yapması gerektigi. başka bir şeyin olmadıgı konusundan bahsetti. Başka şeyler vardır. Antep. 

Urfa. Maraş. Ad ıyaman. Siirt. Mardin illerimizde ikinci derecedeki tarım arazilerinde Antep fıs

tıgı ve üzüm üretimi. O da esva fı çok uygun şekilde üretebilir. Ama maalesef yetkililerimizin ge

rekli girişimleri. gerekli güvendirmeleri yoktur. Bagcılık Gaziantep Bölgesi'nde 70-80 binken 4 

binlere düşmüştür. 14 seneden beri bizim de başka insanlarımızın da çabalarıyla bölgemizde 15 

milyona çıkartılmıştı r. Ama bugün bu konuda maalesef başka bir sıkıntıyı yaşıyoruz Gaziantep 

Bölgesi yani GAP Bölgesi olarak. Gaziantep Tekel içki Fabrikası için iki defa kapatma kararı alı

nıyor. çeş itl i gerekçeler gösterilerek. Gaziantep Tekel Içki Fabrikası'nın Gaziantep'te üretime 

başladıgı tarih 1943'tür. Ve geçen sene işledigi üzüm miktarı yaş üzüm 13 milyon 280 bin kilo. 

kuru üzüm 3 milyon 641 bin kilodur. Ve üretimde geçen sene itibariyle şampiyonluk kazanmış

tır . Birincilik kazınmıştır. Başarısından dolayı takdir edilmiştir. Peki neden kapatılıyor? Yerece

girniz bir takım öneriler var fakat sürtüşmenin veya hoşa gitmeyecek söz söylemenin bir anlamı 

yoktur. Fakat degerli yetkililerden veya yetkili varsa. GAP Idaresi'nin GAP Bölgesi'nde gerçek-
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leri tespit edip dogruları becerme gibi bir görevi varsa. GAP Idaresi'nden istegirniz şudur: Lüt

fen tespit etsinler. ası rlar önce Evliya Çelebi'nin "Seyahatname"sinde Osmanlı ' nın tüm yerleşim 

bölgelerinde. o seyahatnarnede o yerleşim bölgesinin etkin özelligi ne ise o özellik, o sıfat tanım

lanmıştır. Bu seyahatnameden bu yana da bu sıfat degişmemiştir. Gaziantep'e tanımladıgı sıfat 

baglar arasında şehirdir. Çünkü asırlardan beri de dünyanın eniemi boylamı degişmemiştir. 

Bagcılık için de dünyanın en ideal konumlarından birindedir. Bu en ideal konumdaki bagcı lık 

erozyonu da en iyi önleyecek. Yagmur ve rüzgar erozyonuna en güzel çare olan bagcılık. Gazian

tep Tekel Içki Fabrikası kapatılarak önlenmek istenmektedir. Yeniden baglarımız dag olacak. 

Dag olmuştur. Bag etmek için dünyanın emegini çekti k 1 O yıldan beri. bilirler az çok. Hem gittik 

yetkililerden yardım istedik. hem gittik köylülerden minnet ettik. aman bu bagı dikin diye. Dost

lugumuzu baba-ata-dede dostlugumuzu kullanarak diktirdik bu bagları , şimdi tekrar dag yaptı

racaklar. Suranın arsasında gözü falan olan varsa bizim bir talebimiz var alsınlar. gözlerini Al

lah doyursun. 3-4 seneden beri devletin Ticaret ve Sanayi Bakanlıgı' na baglı Güneydogu Üzüm 

Suyu Fabrikası (organize sanayideki) satışa çıkartılmıştır. 3 seneden beri de alacak kimse bulu

namamıştır. Burada da insan ların kapatıp bir şey yapma niyeti var. Burası da devletin. Tekel 

Genel Müdürlügü'nün baglı oldugu devletindir. ikisi de devletindir. Bu iki yeri takas etsinler. Te

kel Içki Fabrikası Güneydogu Üzüm Suyu Fabrikası'nı alsın . Tekel'in içki fabrikasını da Ticaret 

ve Sanayi Bakanlıgı alsın. Yeter ki Tekeliçki Fabrikası Gaziantep'ten çıkmasın . Çünkü biraz ön

ce beyefendinin de. başka bir profesör arkadaşımızında belirttigi gibi. bu baglarımız çıplak kal

maktadır . Bagcılık olmadıgı taktirde rüzgar ve yagmur erozyonuna karşı önlem im iz olmayacak

tır. Yeniden baglaşmıştır. Yeniden çogalacaktır . gelişecektir . Ama bunun için Tekeliçki Fabrika

sı behemahal gereklidir. Hiç kimse bir seferde milyonlarca kilo üzümün parasını verip de bir yıl 

zararına . hayrına faaliyete geçirmeye gelemez. Tekel nasıl gelir? Tekel de devlet babasının hay

rına bu i şi yapmıyor. Dünyada her türlü alkolünüretimi ve ticareti o/o 80- 85 devletin tekelin

dedir. En ileri ülkelerde de üretimi ve ticareti devletin tekelindedir. Bir takım stratejik nedenler

den dolayı ve saglık nedenleri gerekçe gösterilerek devletin tekelindedir. Türkiye'de de dünya ül

kelerinin % 80 - 85'i içerisinde de. etil alkolün üretimini devlet tekelinde toplamıştır. Buna rag

men daglarımız boş durur, tekel içki fabrikası kapatılmak istenir. 7.5 milyon litre civarında etil 

alkolü de. durum meydandadır. Türkiye her yıl ithal etmektedir. Gümrük bilgileri meydandad ı r. 

verilen rakamlar meydandadır. Iki defa Gaziantep Tekeliçki Fabrikası'nın kapatılmak istenme

si meydandadır. Bunu da yetkililer inkar edemezler. Lütfen bu gerçegi eger dogru söylüyorsak 

yardımcı olsunlar. 

Ben biraz fazla zamanınızı aldım. 6 sayfalık bildiklerimizi aktarmak için hazırlık yapmıştık 

Ziraat Odası olarak. Bunları size yazılı olarak ileteGegiz. Ancak hayvancılık konusunda yıllardır 

denendi. 10 aydan beri de krediler verildi. Geri gelmediler. Denenınişi yeniden denemeye lüzum 
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yok. Çok yaprak veren bir dut yapragıyla hayvan bes lenmişti r. Bizim yaktıgım ız saman bile bir 

köyilmüzün entegre bir tesisinin hayvanını beslerneye yeter. yaktıgımız ama. topladıgımız degil. 

yaktıgımız saman. Bu gerçekler var iken benim öneriın şudur: Hiç degilse GAP bölgesindeki ille· 

rin her ilçesinde bir tane hayvancıl ık ihtisas köyü tahsis edelim. Zihni Kepkep'e vere<Jegimize. 

Ahmet Bey'e Mehmet Bey" e vereüegiınize. üç inek. beş inek. on inek kredilerini bu hayvancılık ih· 

tisas köylerinde toplayalıın. Buranın gençlerini. liseyi bitirenlerini gerekiyorsa yasa da önererek 

üniversitelere veterinerlik. zooteknik. genetik mühendislik bölümlerine imtihansız a lalım devlet 

olarak burs verelim. Bu kadar imkan var bu konuda çeşitli kuruluşlarda. Ve bu entegre tesisle· 

ri lsrailli'lerin yaptıgı özelliklere kavuşturalı ın. Bizim güney kırmızı inegi, yan lış uygulamalar ne

deniyle kültür ıı·k ı denile denile özelligini kaybetti. Ne oldu? Belirsiz inek cinsleri oluştu. F1 'ler. 

F2'ler. D1'ler. D2'ler birbirine gire girene oldugu belirsiz bugünkü hayvan ların. Lütfen bu hay

vancılık ihtisas köylerinin bir inceleınesini. bir yetkili bilen arkadaşımız yapsın . Uzmanlar bir 

köy tespit etsinler her ilçede. Veya herhangi bir ilçede bi r köy tespit etsin. Bir taneyle başlaya

lım . Ne getirip ne götürdügüne bakalım. Devletin lütfen o konuda hiç olmazsa kontrol imkanını 

devam ettirelim. 

Daha fazla konuşursam daha fazla sıkıl ına olacagından . ancak geçen Master Planda ürün de· 

seninde ku llanılması düşünü len TURGAP Modelinin de yeterli olınadıgını belirtmek istiyorum. 

Bu TURGAP Modeli idd ial ı degildir. TURGAP Modeli GAP'a üretilecek ürünlerin dünya pazarın

da yaşayacagı hayatı belirleyecek tesir edecek faktörleri dikkate alarak ürünler arası dengeleyi· 

ci bir ürün deseni tespit etme çabası eşigi ndedi r. Bana göre dengeleyici. ülke ve dünya şartları· 

na uyum içerisinde götürmeyi p lan lay ıcı . bir takım kaygı lar yerine daha idd ia lı ve Türkiye'nin 

bazı ürünlerde pazar ı belirleyici unsur haline gelmesini temin edecek organizasyon ve ürün de· 

seni çalışmas ı yapılma lıd ır. Biı· örnek vermek istiyorum. California Eyaleti'nin Devleti Ameri· 

ka'nın California Roast pirineine verdigi destek dolayısıy la Türkiye'den Ürdiln'e i hracatında ora· 

daki üretici büyük para kazanmaktadır. Bizde de pirinç ithalatı çeltikçiligi neredeyse bitirmişlir. 

Maraş'ta kalmamıştır. Ceyhan'da kalmam ıştır. Kısmen özellik arz eden Karacadag cinsi Tosya 

tarafında özel ragbet gören. fiyatı ne olursa olsun bazı insan ların aldıgı pirincin dışında pirinç 

üretimi kalmamıştır Türkiye'de. Yani başkaları yapıyor hak. Türkiye ürün deseni çalışması ya

pıp da iyi netice alma gayreti içinde olursa bize haram mı? Bunu TURGAP'larla veya Dünya Mo

del Pazarlama Çalışma ları'y la uyum içinde gidelim diye bu ürün deseninde bir pay sahibi ola· 

cak ürünler oluşturma yoluna gidelim. Bence Türkiye, Güneydogu insanı . Güneydogu tarım sek· 
törü. Güneydogu ihracatçısı bu uyarlamayı yapmakta aciz degildir. Dünyadaki başka ülkelerin 

insan larından daha da geri degildir. 

Muzda ülkede yaşadıgımız gerçek meydandadır. Ülkemizde muz üretimi kalmamıştır. Başka· 

lar ı yap ıyor hak. biz de bula lım birkaç ürün sald ıral ım . Ve bir daha söylemek istiyorum. bu ko-
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nuyu yeniden belirterek sözlerimi bitirmek istiyorum. Ülke dışında degişik ambalajlarda degişik 

üretim metotlarıyla üretilen. ülkemizde sebze ve meyve olarak üretilen ama o ülkelerde tüketil

digi şekilde tüketilmeyen birçok ürüneger gerekli çalı şma yapı l ırsa. o ülkelerde talep edilen şek

le sınai yöntemlerle getirilerek. ülke dışında o hedef ülkelerde satışa sunu! ursa. GAP"a çok bü

yük başarılar. çok büyük karlar saglanacagı inancındayım. Bu konunun önemle üzerinde durul

masını. eger ben bu yazıyı gönderdigirnde tekrar inceleme zahmetinde bulunursan ız çok mem

nun kalacagımı arz ederek. beni biraz fazlaca dinlediginiz için de özür dileyerek hepinize teşek

kür ediyorum. 

Doç. Dr. Hüseyin ŞIMŞEK (Gaziosmanpaşa Üniversitesi Ziraat Fakültesi) : 

Sayın başkan degerli katılımcılar. Sulama projelerinde tesisi yapan yatırımcı kuruluş devlet 

olmaktadır. Fakat işletmeci nihayetinde çiftçidir. Dolayısıyla çiftçinin bu konudaki egitimi çok 

önemlidir. GAP Projesi'yle kuru tarımdan sulu tarıma geçilecektir. Dolayısıyla çiftçinin sulu ta· 

rıma alıştırılması. geçirilmesi gerekmektedir. Projelerin izlenmesi ve degeriendirilmesi çok 

önemlidir. Su tasarrufu. toprak muhafaza. su kalitesi, sulama performansı ve drenaj gibi konu

lar dikkate alınarak projeler izlenmeli ve degerlendirilmelidir. Bu degerlendirme ve izleme sade· 

ce muhteliF araştırmalarla olmayacaktır. Bu işlem sorumlulugu bir kurum tarafından yürütülme

lidir. Dolayısıyla bu konularla ilgili bir enstitü kurulabilir. Türkiye'de sulama projelerinde aşırı 

su kullanımı temel problemdir. Bunun önüne geçmemiz gerekiyor. herhangi bir şekilde. Çünkü 

neticede bu drenaj problemi diger problemleri ve tuzluluk problemini de gündeme getirmektedir. 

Dolayısıy la sulama projeleri sadece sulamanın yapıldıgı bir proje degil, fazla suların tahliyesi 

durumunu da düşünen . drenajını da düşünen bir proje bütünü olarak degerlendirilmelidir. 

Bitki deseni üretim plan ı konusunda degerli katılımcılar fikirlerini ortaya koydular. Ben de 

şunu vurgulamak isterim. Gerçekten Türkiye'de tarımda üretim planlamasına ihtiyaç var. Bunu 

maalesef gerçekleştirem iyoruz. üretim planlaması yaparken üretilen ürünün degeriendirilmesi 

ile pazarlamanın bir bütün olarak düşünülüp, gerçekçi bir plan ortaya koymak zorunday ız. Do

layısıyla sulama projelerindeki bitki deseni buna göre çıkarılma !ıdır. Damla sulama. yagmurla

ma sulama gibi sulama tekniklerini GAP Projesi'nde uygulayarak su tasarrufu saglamamız ge

rekiyor. Kaliteyi arttırmamız gerekiyor. Ancak bu konuda denetim yaparak yörede uygulanan 

projelerde bir standart aranmalıdır. Veya GAP Idaresi koordine ederek bu konuda sanayicilerle 

işbirligi yapıp damlama sulama ve yagmurlama sulama ekipmanlarının bütünüyle Türkiye'de 

üretilmesini saglama yoluna gitmelidir. Bu teknolojinin Türkiye'de bulunduguna inanıyorum . 

Diger bir konu geri ödeme. Belki bugün olmasa da projenin ilerleyen safhalarında geri öde

me saglanmalıdır. Eger bir yatırımdan. bir maldan herhangi bir şekilde faydalan ıyor iseniz. bu

nun bedelini ödemelisiniz. Belki bugün yöre açısından mümkün olmayabilir ama vatandaş. çift-
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çi şimdiden geri ödemeye al ıştır ı lmal ıdır. Bunun a ltyapısı hazırlanma lıdır. Daha fazla vaktinizi 

almak istemiyorum. teşekkür ediyorum. 

Necmettin BÜYÜKKILIÇ (Orman Bakanlığı Güneydoğu Anadolu Bölge M üdürü) : 

Hepinize saygı lar sunuyorum. Ben fazla vaktinizi almayacagım. Şan lıurfa'daki toplantıda da 

konuşma durumum var. Sayın Sa ltı k'ın ve Sayın Gürses' in konuşmalarından cesaret alarak ve 

Say ın Başkan'ın da hoşgörüsüne sıgınarak bir hususu belirtmek istiyorum. Benim bir ormancı 

ola m k GAP Projesi'nde gördügüm temel bir eksiklik var. GAP Projesi biliyorsunuz toprak ve su 

kaynakların ın degeriendirilmesi ve bu amaçlarla 22 adet baraj ın inşa edilmesidir. Atatürk Bara

jı' n ın inşaasında agaçlandı rma ve erozyon kontrol çalışmaları ihmal edilmiştir . Bu çok önemli 

bir konudur. Sabahtan beri birkaç defa geçti. Küreselleşmeden bahsettik. globa lleşmeden bah· 

settik. Çagdaş dünya bu işe başlarken önce agaçland ırma ve erozyon kontrolünü yapıyor. Bila

hare bat•a jları yapıyor. Halen baraj göllerimizin etrafı çı plak kenarı dag halinde duruyor. Tekli

firrı nedir? Teklifim bundan sonra bile olsa büyük projeler bazında. özellikle dış kaynaklı proje

lerde bu iş desteklenerek çok büyük bir agaçland ırma seferberligine girmemizdir. Biz yapıyoruz 

ama Orman Bakanl ıgı·nın bütçesiyle bizim bu iş i yapmamız mümkün degildir. Mesela 2000 y ı

lında GAP Bölgesi'ndeki agaçlandırma program ı 3000 hektar civarında. Fakat 3000 hektarla bi

zim bu iş i yapmamız mümkün degildir. Bunu çok arttırmamız gerekmektedir. Ben çok fazla uzat

mayacagırrı. 

Bir konu daha var. Sayın Gürses mera ıs lah çalışmasından söz etti. Ama yem bitkileri üze

rinde durdu. Biliyorsunuz Güneydogu'da mera larım ız aşırı otlatma nedeniyle çok tahrip edilmiş 

durumda. Hayvancılıgı geliştirmemiz ve yöre ha lkına ekonomik katkı saglarrıam ız için mera ı s

lah ça lışma larına başlamamız ve bunu genişletmemiz gerekiyor. Güneydogu Anadolu'da amba

laj sanayini açacak önümüzde büyük bir imkan var: kavakçılık. Benim Şanlıurfa'da yaptıgırrı kü

çük bir araştırma ve incelemede şu sonuca vard ım. Sadece Şanlıurfa'da ana kanaletler. su ka

naletleri ve tarla kenarlarında iki sıra lı kavak ekimine 1 yılda 1 milyon m_ elde edilebilecegini 

tespit ettik. Bu çok büyük bir rakamdır. Ve şu anda Türkiye'nin kavak üretiminin yaklaşık 

1/3'üne tekabül etmektedir. Bunu GAP Bölgesi'ndeki bütün illerde yapabiliriz. Kavakcılık artı bu

nun yanında Antep fıstıgı , zeytin. badem gibi vatandaşa çok büyük kaynak da saglayacak agaç

landırmaya gitmek şarttır. Sabrınızı taşırdım. saygılar sunuyor. teşekkür ediyorum. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Söz alarak katı lmak isteyenlerin sonuncusu olan Sayın Necmettin Büyükkılıç' ın da konuşma

sının tamamlamasının ardından otururnun sonuna gelmiş bulunuyoruz. Şimdi kapanış konuş

masını yapmak üzere Sayın Dr. Olcay ÜNVER'i kürsüye davet ediyorum. 
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Or. 1. H . Olcay ÜNVER (GAP İdaresi Başkanı) : 

Teşekkürler Sayın Başkan. 

GAP Bölgesel Kalkınma Planı 'nın hazırlanması çerçevesindeki ikinci toplantımızı tamamla· 

m ış bulunuyoruz. Bizim açımızdan katılım beklendigi ölçüde gerçekleşmiştir. Bir Pazar günü ol

masına ve Gaziantep için sanırım çok kötü bir seçim olmasına ragmen, bu saate kadar bizimle 

bu toplantıya katıldıgın ız ve aktif olarak da düşüncelerinizi, görüşlerinizi ve eleştiri lerinizi ses

lendirdiginiz için teşekkür ederim. Bizim bekledigimizin de ötesinde yani sadece master planın 

kapsamı ve yöntemine ilişkin degil, GAP'la ilgili düşüncelerinizi de aktardınız. Bunların bir kıs· 

mı. konu o olmadıgı için burada iletilmemişti sizlere, ama bunları sizden girdi olarak almak Mas· 

ter Plan açısından da yararlı olacaktır. Koordinasyon sorunları. bütçe sıkıntıları ve genel anlam· 

da finans darlıgı tabii ki öncelik oluşturdu. Ve Master Plan da elbette bu konulara bir takım mo· 

deller üretme düşüncesinde. Yoksa GAP'ın 2010 yılında tamamlanmasına ilişkin çalışmanın alt

yapısı eksik kalırdı. Sadece mevcut bütçe tahsisleri içinde. hiçbir sektörde 1 O yıl gibi bir zaman 

süreci içerisinde GAP'ı bitirmek konusunda çok umutlu olamazdık. Ben katılımınız için yeniden 

teşekkür ediyorum. Burada katkıda bulunmuş. görüş bildirmiş arkadaşlarımızın somut önerile

rini de. daha sonra hem süreç içerisinde hem de belirttigirniz adreslere veya n umaralara bildir

melerini rica ediyorum. Belki sizlerle daha önce belirttigirniz gibi bir çalışma imkanımız olacak

tır. Belki düşündügünüz bazı projeleri bazı çalışmaları bu vesileyle beraber yapmış olabiliriz ve· 

ya bizim adımıza bizim düşündügümüz bazı şeyleri sizin gerçekleştirmeniz söz konusu olabilir. 

Ben yeniden sabrınız ve katılımın ız için teşekkür ediyorum. 

PNlf. Dr. Tamer ARPACI : 

Degerli katılımcılar. kapsamlı, yüksek düzeyli ve yorucu bir Pazar geçirdiniz. Katılımınız için 

teşekkür eder. bu toplantın ın sonuçlarının da bu toplantı kadar başar ılı ve hayırlı olmasını te· 

menni ederim. Hepinize saygılar sunarak toplantıy ı kapatıyorum. 
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GAZlAı\'TEP KATlLlMCI LISTESI 
ADI SOYADI KURUM IL 
A.VAIIAP TURA!. MARDINULER ECT. VE DAY. VAKI'I ESKIŞEiliR 

ABIJULL. lll SACLIK IL BASI~ VE IIAL.KLA ILIŞKI !.ER MÜDÜRO GAZIAN7~:P 

AllDÜLklDlR AKSU TCDD. GENEL MÜDÜRI.OCO APK DAIRESI BAŞKANUGI ŞANIJUR~ıl 

ABIJÜLKf:RI\1 IIAZIM ARASAN KA YMAKA\11 ADIYAMAN 
ADM~ Df:MIR AKAT TARIM ÜRÜNL.ERI A.Ş. 2.0rg. San.Big Başpınar GAZIAN7EP 
ID~,\,~ KAPlA~ IL ÇEVRE MÜDÜRLOCO <111.1AN7EP 
AIIME.i KARAYIL.AN TEAŞ ŞEIIITKAMIL IŞLETMELERI MÜDORLOCO GAZIAN7EP 
AIIMET I'EIII.IVAN AR IL BELEDIYE BAŞKANI GAZIANTEP 
AKWAIJIGÜZ NTV KANAL 27 Gı\ZIANTEI' 

AK IF ~RI KAN Bı\ YlNDlRLlK VE ISKliN MÜDÜRLOCO ŞehiltamiiK:AZIANTEP 

ALl ÇINAR BIRECIK KAYMAKAMI GAZIANTEP 
ı\1.1 IIOSRı\f'!Xii.U ORMAN IŞLET MR MODORLOCO GAZIANTEP 
,,ı.ı lllSAN smuocw GAZIANTEP BOYOKŞEIIIR BELEDIYF:SI Genel Sckre!er ADANA 
ARif' OZ&ICIR GAZIANTEP ONIVI\RSITESI ANKARA 
Av.C.IIANDAN KORAl, Tiaırcı Sarayı Km:5 No: 15 Şfhilkami!K:AZIANTEP 

ı\YDA ERAYDIN ODTÜ GAZIANTKP 
ı\YKUT COKER TTGV Aıaıüıt Buh~n No:221 Ka1~klıdcrr.OOIOO ANKARA 
AYSEL ŞENER TAR IM vr: KOYIŞLERI Bı\KANLIGI Milli Müdala Cad: No: 20 AP Kuruhı GAZIANTEP 
AZIZ Rüsınıocw IJI\IliRDAC ODA BAŞKANI Ş..INI .IURYA 

BAllATTlN IlAKIR &iV GAZIANTEP 
CANAN NECIOCW Musıııra Eren Cad. Sr.mih !nal Sok. No: ı KILIS 
CEI,AL IJOGAN G,\ZIANTEP BÜYÜKŞEII IR BELEDIYE BAŞKANI GAZ IANTEP 
CEI.IL YILDIZIIAN ILLERBA ~KAS! BO LGE MÜIJÜRLCCO Go\ZIANTEP 
CEII~LALTLC ll. ÇF:I RE MÜOÜRI.OCO Valilık Ilinası Kal:3 ŞANIJURf'A 

Cf:\GIZ IlA~ ÇIÇEK AN~DOLU AJANSI GAZIANTEP 
CU\1\ BOZKURT ÇUKUROI ıl ÜNIVERSITf;sJ lk T.BIL.FAK.IKTISAT BOLOMO ARŞ.GOR. ADANA 
ÇAGRI kÖSEYENER DIŞ TICAm M0~1EŞARUCIIIIRACAT GENEl, MODORLOCO Gı\ZIAN78P 

DILEK OLD\ Y Muamlll('f Aksıı Bulvan No: 45 PII'Slii ~ Mcr. 6ya 39 GAZIANTEP 
IM;.Ilr.li(ISEll~ ŞIMŞEK G IZIDSilAN PAŞA ONI. ZIRAAT PAKÜLT!lSI Kınlay/ANKARA 

IM;.Dr.GOZIN KAYA MillAR SINAN ıJNIVERSITESI ŞEIIIR VE BOLGE PlANIAMA BOLOMO GAZIAN7EP 
!M;.Or.IIICI DURAN GAZiıiNTE:P ONIVERSITf:SI ADIYAMAN F.CITI\1 ~AKÜLH;SI DEKANI GAZIANm 
IM;.Ilr.IIEIIMf:T ~URl BODUR kS.O. MÜH.MIM.FAK.Dm~ Y\RDIMCISI ŞANLIURFA 

il<Y;.Dr JlllıSTAf'A ÜZAKÇA GAZIA~n;p ONII ERSITESI INŞ\AT MOIIE~DISI BOLOMO GAZIA~'TEP 

UOC lı~ ECIKOCAK ELEKTIRIK MÜIIENIJIS!.ERI ODASI GAZIANTEP ŞUilf:SI GAZIAN7EP 
llr.IIIS.IH11ZWK OS.IIA \GAZI O~IVERSITESI.MÜII.\11!1 . f'AK. INŞ. MÜII. llOLO\lO BakanlıklariANKARA 

I·:~GIZ GÜI.I.f:R IÇIŞI.ERI B•IKANLICI ıli' K Ku nı lu llaşl.anlıgı BakanlıklariANKAR 1 
I•:RTUCRUI .• AKDOGA~ IL PlAN n; KOORDINıiTOR IIÜDÜRI.OCO GAZIAN7EP 
I•:S.IT ÜZ ll \DEM Sil f:REK IIELEDIYf:SI GAZIANTEP 
F:TııEıı soYııı~ç B IYINDIRLIK Vf: ISKA~ MCilORLOCO Gı\ZIAN7EP 

I''MIRETI'IN CANPOI.:IT GÜNIIYilOCU ANıiDOLU II IRACATCIIJIR IIIRLICI ŞANLIURFA 

I•'~IIMI OLCOCO IIP.LVACII'f: DO~IJURMACI GAZIAN7EP 
FILIZ IIOSUKOCLU F.Çakmak Bul. 32 nolu Cad. No: f\15 27!IDGAZIAN7EP 
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ADISOHDI nm1 IL 

f1.\D\W'~D.\R G.\SKI GENEL MODORLOCO Gı\ZIANT~P 

c/An~' n.•za.ı MEII A~RMA PLANLAMA VE KOORDillASYO~ KURUW GAZIANTEP 
Gi \(;{iR ~l!XX'.Aı\ ~ıaliıt Bllh'3n Illi AP. NO: 7/A ANKARA 
IIÜERSOtDI.\Ç IniDPt Kö\ah Malı. Dolap Pazan Cad. No: 30 GAZIANTEP 

11\l.LS&\LT\ C\ll,\\t.~ \'E &!SYAL GOI.BO!..MODJRD. lST M BUI. 

11\MIT!tt.\.~ !alı)• Ktıııal Cad. No:!"{.! ADIYAMAN 

11\\IZ.\-'HLAl II.Ql T\RI\1 MODORO VirallŞ'JıirK;AZIM'TEP 

IL \SI.\ Ç.\LIŞK.'\ı\ ŞA.\1JLRFA SANA tl VE TICARET IL MODORlllCO GAZIAiiTEP 
lll&\.\ ÇE\ lK GAZI...I.\'TEP 8l1Y0KŞEIIIR 88LEDIYESI GENF.L SEKRETER YRD. GAZIANTEP 

H.IS-\.~IX.R.ı..~ ŞEHITKAMIL KA YMAKA\11 GAZIA~'TEP 

ILIS\\ EtJ..\Qk ILKOLM MÜDÜRO GAZIANTEP 
H.IS.t\ K.\R.'\K~ ~tllmnLIKAMI ISPARTA 
11·\Sı\~ Killi\.~ 1 IJJ IARDIOOSI ~ablit Bına9 i!XXXl 

IliS-\.\ KlRM:INOCW BILGI ll.\11 BRSITESIInônü cadıisı 00: 28 ımı o K~ı A~KARA 

IliS\.~ kiRMIZIT~ Sf\RG.-\Zmsl G.~~'TEP 

H.IS\~ kUmA~ T.C. ZIRAIT BAM,ASl GAZLI.~'TEP ~88SI A.\KARA 

H.ISI. ~ S!lL\lMC ıtRK TELEKOM BAŞ MODCRLCCO GAZIMiEP 
ll \St\ TOZWk ~\\GAZI O~IVERSn:SI. GAZl\.vrEP 
lliTI<ıooıE.\ 'IIW PROO(]k'm'm: IIERKEZI GAB !rda a.!. Nı: 58/1 GAZL\.vrEP 

11111CEI~ lıxili Prıar MalıakSI 4.sotat Saraı Ap. GAZW.iEP 
HIDilTI 1..\R..\\t1L ~\ 1 E OOSYAL GÜVE.\UK BAKAM.ICI!ıııiıi lllh-an tlo:42 Emck/A.~KARA 

H(SElt\ \K.\ Gll~IQ ILLER BA. \KAS!ll.BOLOM MOOORLOCO DIYARBA.KIR 
II(SEll~ 1 lik O.S..\1. MODCRLOCO GAZIANTEP 
li(SEIL~ CCZEL MIS IIISKOVI A.Ş.YON.KUR.BŞK G.-IZIANTEP 

IICSEll\ KOYUN ZIRA\T ODASI ÜYESI GAZIANTEP 
II(SEll\frlG\h TA~K A.~llA.\IISTANBUL YOW SARAY GAZLINTEr 
1 1(~11~ Tı\ŞB.\Ş l..P.G. TCPCOLER ODASI GAZIA.'ITEP 

IBRAHI\1 llETlN IL Ç!i\'RE MÜDÜRLOCO GAZIANTEP 

IBR~III\1 P\Rl.~K GAZI.\NTEP I~T KALlPClLARI &IŞKANI GAZIANTEP 

ILl\Z UYGl. \ BURÇ Tı\RIM KREDI KOOPERATIFLERI GAZIANTEP 
IS\ Pf)[.\T G.-IZLI.,TEP TICARET BORSASI Gaıem Bölgesi, Borsa Sarayı GAZLI.~F.P 

I::M\J1Ç\I..Iıi.\K IL NC~ \'E \tlK. MOOORO GAZIANTEP 

ll>" ET 1.\LTlRI~ IS..IHIYE BELEDIYESI FE.'i IŞLERI MCDORC ISTANBUL 

!7.Zrn1\ TUR\\L\R ŞEIIIR Pl.'ılıOLARl ODASI G.-IZIAı\'fEP IL TEM. 
Gaııkf Cad. Dr. MOOd lştıanı B Blot Kal: 21'4ı: 200 GAZIM'TF.P 

KAD!RGO~IY ILÇE ÜZEL IDAR.E MÜDÜRO GAZIANTEP 

f..A.IIIL ,\Yrui \'AKI~IICDCRO G.-IZIANTEP 

KAR. \Cl llr/.GEYII. ZIRAIT \IOIIE.\DISI.ERI ODASI GAZLI.\'TEP ~ BAŞKAiii GAZIMTEP 

I;:ISI\1 BÜLER Mm Sınan Mahallesi Selçuk Sol t1o: 7 GAZIANTEP 

~f..\IAL SERTOK GAZIANTEP MOZE MGOORLOCO Şc!ıiıtamilıtı\ZIAhTEP 

KERI\1 KOR DERE IL ~WIAW IDARELER MOilliRO GAZIANTEP 

~liTLIJ ÇAKIR Gt\ZL\.~P S. \NA YI ODASI G~EL SEK.YRD. GAZIAı~EP 

MJllZ.\\ MFJJK ~\\UURPA Tk:ARET OORS.\SI &\ŞKA.\lJGI M KARA 
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ADI SOYADI 

M.COŞKU~ KI,~CIGIJ. 

AI.EMIN GOKEN 
M.IIANif1 ŞE~ 

MilAYRI SOROCO 

M.SEMRAO~AN 

MVAKWGCCEK 
M.YUKIHL ŞililiN 

MAl !IR GÜRBOZ 
MAII~IUT ARSIIINI ItiN 

MAHMUT BAŞTÜRK 
MAH~IUT 1'01/\T 
MEI IMET tiKIXJGAN 
MEIIMET ASJ.~N 
MEIIMET AYÇIÇEK 

MF:IIMbi DIZDAR 

MF.HMET ilOCAN 
MEHMbi ERCAN BIRBII.F.N 
IIKIIMET KARAOAC 

MEIIMb'T KART\1. 
MEII\IET kÖK 
MF.II\IET PARlAR 

MEII\IET Ş Illi~ 
MEIIMET UZU~ 
MF:HMI:T Y.GOKTOR~ 

MEHMET YAG\IACI 

MEIIIIET YilPIK 
MF.IIMET YII.DIZ 

MEIIMET tO~ TEN 
MEHMET ZE~IISPIR 

MI:SUT ~IZIPOCI.U 
METIN tl YBF:Y 

MI:VI.ÜT GÜ~GÜR 

AllKAlL UEl F:l.IOCI.U 

MUMI\IEil BAYRAKTAR 

MUMI~IER OmiF:t. 
~IUIILIS iıZBtlllliMGI 

MURAT YILDIRI.\11.1 

MUSfAPtl I:RKÜl.AH 

~IUSTtWtl GÜZEL 
MUSTtWA GÜI.EÇ 

KURllM 

Gı\Zitlt.TEP ESNAF \'E St\~A TKARI.ARI 00 \!.ARI BIR IJCI 
ILI.ER BtiNKASI10.BÖLÜ\IIIÜDÜRI11G0 
ŞililiN BEY ZIRMT ODASI YÖNErili KURULU BAŞKANI 

tlKTARLAR l'f: ZÜCCACIYECILER 00,\SI B \ŞKA~I 

GtiZIAı~TEP llÜYÜKŞEIIIR BELEDIYESI 
TÜRKIYE KALKIN\IA lli~~KASJ A.Ş. Gaııanlt')ı Şulxı Müdüıiügü 

HAZINE MÜSTEŞARI.IGI TF,ŞVIK VE UYGUlAMA GF:NEI. MÜDÜRI.OCü 

Konur sokak. 5215 

T.C.D.IJ 6.BÖLGF: MÜDÜR YARDIMCISI 
TmL BAŞMÜDÜRÜ 

ALTlNOKTA KORLER DF:RNE<il 
ll. ÜZEL IDARE MÜD.MAI I.ŞI\f1 

GAZIANTEI' TICtiRET ODASlBAŞKANI 
SlmEK BELmlYESI 

IL 
Gı\ZIANTKI' 

GAZimKP 
GAZIA.~TKP 

ISIJ\1 !IYMJ IZIA.\'TEP 
~IIJS 

GAZ~ImP 

ANKARA 
llakanhklall'ANKAR 1 
All,\ NA 

GAZltlNTKP 
GAZLINn:r 
ŞANLIURPtl 

GtiZitlmP 
GtiZIANn;p 

T.C.BAŞIIAKANLIK TOI'l.U KON OT IIHRf:<;IBŞK. Bilkent l'k11.c B.blok ka1.:4 ANKtiRA 
AnalJan Şahinlrr Cad. No: 1 GAZIANT~P 

GAZIA~EP SERBEST SÖI,GK MÜDÜRI.OCOPK: 1160 27120 GAZIANTEP 
IIJ.F.R BANKASI IO.BÖI,GE ŞUBE IIÜDÜR. YARO. Gı\ZI>\NTEP 

CUmhuriya Mah.Ku)urak sok. No: 103 Şahintx:y.tAZIANTf!P 

011\11 GAZLI \TEP MÜilÜRLÜCÜ VirarşmirK;:IZIA.~TEP 

RF!~ PA MAK.SA~.A.Ş. ŞANUURFA 

T\RIIIIL MÜDÜRLÜCÜ GIZIAı~EP 

Aı~TF:PYISTIGi t\RtiŞTR. KNST. IIÜDÜRI.OCÜ f:SKIŞKIIIR 
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Rti·MA BAYRAKTAR I.IMITf:D ŞIRKETI 
ŞA·~I.IURPA Btl YINDIRI.IK n; ISKtlN MÜDÜRI.OCO Makine MüOOrıdisi 

llf:l.VACI VF: llONilURMACI 
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l'nJ l.Jr.ll-111 1 Çı-.:I IK ÇIJKUIIOVI O~n'F.RSirnil ZIRAAT FAX0l.T8SI ADA.~ 

Prci.Dr J \RU. EM!:Km ÇIJKUR!Tv\ C\n ERSITF.SI ZIRAAT FAKÜLTESI ADA.~ıl 

Pnl.'ır.ll~'l.\\ ~ IR\IA.1JCUJ BILGI fi\n'EI!SIIESI lnönü rnıktsi oo: 28 !m lO K~i M KARA 
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T.C. 
BAŞBAKANLIK 

GÜNEYDOGU ANADOLU PROJESİ 
BÖLGE KALKINMA İDARESi BAŞKANLIGI 

ADRES: Wılly Brandt Sokak. No: 5 06680 Çankaya ·ANKARA· Tel: (0.312) 442 23 24 Fax: (0.312) 440 13 84 

llOLGE MÜDURLUCÜ : Şanlıurfa Tüneli Çıkış Agzı, P.K. 155 ŞANLIURFA· Te~ (0.414) 314 17 50 Fax: (0.414) 313 50 73 

E-mai~ gap-x@gap.gov.tr internet: www.ga p.gov.tr 

GAP BÖLGE KALKI MA PLA 
PROJE EKIBI 

Cinnah Cad. No. 96/9 
06550 ÇankayalA KARA 

Tel : (0.312) 440 5210 • Fax : (0.312) 440 52 76 

Iniemel : www.gapplan.oıg 

e-mail : ozbilen@gap.gov.ır. 

Afşaroğlu Matbaası • 425 22 44 • ANKARA 
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